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praznik, ki 
las obvezuje 
Letošnji praznik občine Mozirje 

^neva v znamenju 40-letnice osvo-
j i t v e Gorn je Savinjske doline. Te-
„u jubileju so posvečene tudi vse le-
jjjnj«- spominske slovesnosti in pri-
tditve po naših kra jevnih skupno-
tih-
V teh dneh mineva 40 let, odkar so 

n o t e 4. operativne cone razbile oku-
atorjeve postojanke v Ljubnem, Lu-
jh, Gornjem gradu in v Mozirju. Na 
ako nastalem osvobojenem ozemlju 
jelotne Gornje Savinjske doline se je 
jdvijala izredno pomembna vojaška, 
jolitična, prosvetno-kulturna in ostala 
aledna aktivnost, dokler je ni okupa-
or z decembrsko ofenzivo ponovno 
inemogočil. 
Razgibano organizacijsko in politič-

10 delo aktivistov OF in Oblastnega 
[omiteja KPS je imelo za cilj čimprej 
istvariti pogoje za vzpostavitev orga-
iov demokratične ljudske oblasti. Ta 
cilj je bil v razmeroma kratkem času 
tudi dosežen. Aktivisti OF celjskega 
okrožja so na svoji prvi konferenci ko-
sec avgusta 1944 v Bočni zastavili 
smernice za organiziranje ljudske 
oblasti. Po vseh večjih krajih doline so 
sledila množična ljudska zborovanja 
in predvodilne agitacije, 22. oktobra 
ta je v Gornjem gradu že zasedala 
jrva svobodno izvoljena Skupščina 
'krajnega narodnoosvobodilnega od-
iora Prebivalstvo je izražalo veliko 
tavdusenje nad demokratičnimi- pri 
iobitvami. 
Ko se danes, po 40 letih spominjamo 

eh težkih časov, se moramo vprašati, 
toliko takratnega nezlomljivega in re-
coluoionarnega duha je še ostalo v nas 
n koliko ga uspevamo presajati v srca 
nlade generacije. Štiri desetletja svo-
»dne graditve naše skupne prihod-
losti v Titovi samoupravni socialistič-
11 Jugoslaviji so nam prinesla tolikšno 
ilaginjo, da mnogokrat vse preradi po-
tabljamo na izvor njenih korenin. 
Trenutne gospodarske razmere in 
»glabljajoča kriza moralno-etičnih 
rednost v naši družbi nam morajo biti 
esen izziv za okrepljeno črpanje mo-
dnih moči iz pridobljenih .izkušenj 
fcrodnoosvobodilnega boja. Pri pre-
tegovanju spremljajočih težav in gra-
itvi srečnejše prihodnosti bomo tako 
*hko veliko uspešnejši. 
Naš praznik nas k temu obvezuje! 

LOJZE PLAZNIK 
Predsednik skupščine občine 

Mozirje 

»Jaz pa vem, tovarišica! 
Stvari, ki so bile še včeraj neznanke, so danes majhni šolarki že domače. 

Koliko novega bo še izvedela, kaj vse se bo še morala naučiti, preden bo postala 
velika! Pa naj še kdo reče, kako so šolska leta brez vsake skrbi. 

Teh pa letos ne manjka niti za učitelje, ki jih čakajo odgovorne in zahtevne 
naloge pri »mali šolski reformi«. 

Foto: EDI MASNEC 

Moral bom Iti na 
Kozjansko 
Srečanje z dr. Adolfom Drolcem, or-
ganizatorjem partizanskega zdrav-
stva. Stran 16. 

Kakšna turistična posezona? 
Agencije ponujajo privlačna letovanja in izlete. Stran 9. 

Izpolnjena pogodba grče laškega 
sodarstva 
Okroglih 90 let Antona Cankarja, ki je zdaj sklenil po-
godbo še za 10 let. Stran 32. 

Zagotovila za še 
lepšo prihodnost 

Občani občine Šmar je pri 
Jelšah praznujemo 9. sep-
tembra občinski praznik v 
spomin na osvoboditev 
Kozjega leta 1944, ki je po-
menila pospešeni nada l jn j i 
razvoj l judske oblasti in iz-
jemnih dosežkov v izgraje-
van ju upravne in poli t ične 
oblasti . 

Ko se, kot je ob praznikih 
običaj, oziramo na pot, pre-
hojeno v letih svobode, vidi-
mo ogromen napredek. 
Zgrajeni so že ali pa še raste-
jo gospodarski in kulturni 
objekti, ceste, pridobivamo 
nova osušena zemljišča in še 
ni konca seznama pridobi-
tev, ki pomenijo temelj za 
lepšo sedanjost ter za še pol-
nejšo prihodnost. 

Hitri razvoj naše skupnosti 
bodo dolgovi, ki smo si jih 
nabrali v preteklih letih, ko 
smo trošili več, kot bi smeli, 
nedvomno upočasnili. Toda 
s skupnimi močmi, složni in 
z veliko mero solidarnosti, 
sem prepričan, da bomo kos 
vsaki nalogi, vsaki težavi, 
vsem razmeram. 

V okviru prednostnih na-
log, kot so večji izvoz, večja 
pridelava hrane, imamo v 
naši občini še veliko razvoj-
nih možnosti. Težji pogoji 
gospodarjenja nas silijo, da 
vse sile, znanje in sredstva 
usmerimo tja, kjer bomo 
čimprej dosegli ugodne re-
zultate. Res je, da mora 
osnovni gospodarski razvoj 

temeljiti na nas samih, na 
razvoju naših organizacij 
združenega dela. a vendar 
pričakujemo, da bo širša slo-
venska skupnost ponovno 
uvidela potrebe in seveda tu-
di ekonomsk i interes za po-
spešen razvoj manj razvitih 
področij v socialistični repu-
bliki Sloveniji, kar naj bi 
omogočilo izkoristiti vse ti-
ste naravne in druge možno-
sti, katerih sami ne zmo-
remo. 

Izvozno usmerjeni indu-
strijski obrati, kmetijstvo, 
turizem, razvoj Spominske-
ga parka Trebče, so naše na-
loge in možnosti, zagotovilo 
nadaljnjega razvoja in lepše 
prihodnosti. 

V upanju, da bomo te cilje 
s skupnimi prizadevanji le 
uresničili, čestitam vsem ob-
čanom šmarske občine k ob-
činskemu prazniku. 

ANTON DIRNBEK, 
predsednik Skupščine ob-

čine Šmarje pri Jelšah 

Železničarji in 
plasser 
regulirajo tire 

Marko Trobiš in Franc 
Prah, vzdrževalca v tozdu 
Upravl jan je in vzdrževanje 
prog ŽTO Celje, s ta se sku-
p a j s potujočim s t ro jem 
plasser spravi la nad t i re na 
progi S t ran je -Rogaška Sla-
t ina. 

Marko Trobiš je meril mo-
rebitne odklone pri širini ti-
rov, Franc Prah pa je leže ob 
progi preverjal, ali imajo tiri 
veliko vzboklin. To je treba 
popraviti in na progi narediti 
temeljito smerno in višinsko 
regulacijo, sta povedala 
vzdrževalca. 

Gre za redno vzdrževanje, 
ki ga delavci tozda UVP 
izvajajo na. vseh tirih po celj-
skem območju. 

Foto: E. Masnee 

Srečanje prekomorcev v Celju 
Pričakujejo preko lOOO udeležencev 

Štirideset let mineva kar 
'bila us tanovl jena V. pre-
d o r s k a br igada Ivana 
Pjršiča-Iztoka, ki ji je 
rj>pščina občine Celje po-
bila domicil. V počast i tev 
'obletnice se bodo v sobo-

sbrali preživeli borci in 
povi svojci na tovari-
rto srečanju v Mestnem 
^ku v Celju. 

Pričakujejo, da se bo sre-
čanja udeležilo preko 1000 
gostov iz vseh krajev Slove-
nije. Po zboru brigade in ra-
portu bodo na srečanju po-
delili tudi spominske meda-
lje, s priložnostnim kultur-
nim sporedom pa bodo po-
častili ta pomembni jubilej. 

Peta prekomorska brigada 
se je oblikovala v partizan-
skem taborišču Gravina v 
južni Italiji. Jedro brigade so 
sestavljali štajerski, koroški 
in gorenjski fantje, ki so se 
zbrali v angleškem vojaškem 
taborišču Edinbourgh v An-
gliji. Tem so se v Gravini pri-
družili tudi primorski Slo-
venci, ki so prišli iz južne 
Francije, Italije, Grčije in 
Afrike. 

Brigada je takrat štela 3550 
borcev. Iz Dalmacije je kre-
nila preko Velebita v Liko in 
na svojem bojnem pohodu 
sodelovala pri osvoboditvi 

Gospiča, nadaljevala bojno 
pot skozi Podturen, Crmoš-
nice in bila v bojih vse do 
konca osvoboditve Slovenije 
in to za Kočevje, Grosuplje, 
Velike Lašče, Orle pri Ljub-
ljani in Ljubljano. 

Ze jutri bodo v Muzeju re-
volucije odprli razstavo V. 
prekomorske brigade, odpr-
ta pa bo do 14. septembra. 



Občina Mozirje praznuje in se spominja 
osvoboditve Gornje Savinjske doline 

Prireditve za mozirski občinski 
praznik in 4QMetnico osvoboditve 
Gornje Savinjske doline »o se pričele 
te prejšnji teden, z zletom tabornikov 
celjskega območja v Kokar jih, s sre-
čanji borcev II. grupe odredov z mla-
dimi in s kolesarskim maratonom 
prijateljstva po poteh II. grupe odre-
dov s hkratnim začetkom v Mozirju 
in Kamniku. 

Pre jšn j i petek so odprl i dosle j naj-
bolj d o k u m e n t i r a n o razstavo o osvo-
ba jan ju Gorn je Savin jske doline, ki je 
v Galeriji Mozirje odpr ta d o 12. sep-
tembra . Razstava naravne in ku l tu rne 
dedišč ine je v Rečici, pri Veterinarski 
postaj i v Ljubi j i pri Mozirju pa stoji od 
danes nap re j edins tvena lesena skulp-
tura J a n k a Dolenca v zahvalo parti-
zansk im kmet i jam. 

P rog ram špor tn ih prireditev je prav 
tako bogat . V soboto so kegljali za po-
kal osnovne organizacije Z Z B v Mozir-
ju, v nedel jo so v L j u b n e m odprl i pla-
s t ično smučar sko skakalnico ter pode-
lili t e lesnokul turna pr iznanja in 
Bloudkove značke, v ponedel jek so 
u spešno izvedli rokometn i turni r za 
J e ž k o v memoria l v Lueah, v torek 
t r imsko t ekmovan je v lokostrelstvu v 
G o r n j e m gradu in včera j t r im kolesar-

Od odkritij spominskih obeležij in 
prireditev v spomin na 40-tetnico 
osvobajanja Gornje Savinjske doline 
naj omenimo predvsem še jutrišnje 
odkritje spominske plošče na Sokol-
skem domu v Gornjem gradu in zbor 
akt ivistov OF v COS Gornji grad z 
odkritjem spominskega kotička Zi-
danškove brigade. V soboto se bo za-
čel pohod po poteh partizanske sani-
tete v Solčavi , sicer p« bodo • soboto 
tudi g lavne slovesnosti . Dopoldne bo 
s lavnostna seja skupščine občine in 
vodstev družbenopolitičnih organi-
zacij v Mozirju, ob 10 30 uri pa se bo 
začelo ljudsko zborovanje v počasti-
tev 40-letnice osvoboditve Gornje Sa-
vinjske dol ine in srečanje borcev ter 
aktivistov v Savinjskem gaju. Slav-
nostni govornik bo narodni heroj in 
prvi komandant II. grupe odredov ge-
neralpolkovnik Franc Poglajen-
Krajnc. 

jen je v S m a r t n e m o b Dreti. 
Od danes napre j se b o d o v Cinkarni-

nem tozdu Kemija v Mozirju ponašali 
s posodobl jeno proizvodno dvorano, 
od petka napre j pa s podobn im dosež-
k o m v gomjegra j sk i Smreki . 

Špor tne in rekreat ivne aktivnost i pa 
se bodo nadaljevale do konca tega in v 
p r ihodnjem tednu: strelsko tekmova-
n je z zračno puško je danes v Mozirju, 
t ekmovan je v malem nogometu tud i 
danes v Rečici ob Savinji , jutri košar-
karski turni r v Bočni ter šahovska si-
mul tanka v Nazarjah. Zanimiva bo zla-
sti sobotna nogometna t e k m a med do-
mačim Eikrojem in D m a m o m iz Tbili-
sija, SSSR, v Mozirju. 

V soboto bodo na Lepi njivi odkrili 
še spominsko ploščo pad lemu borcu 
XIV. divizije, v nedel jo izvedli tradi-
cionalni mamfesta t ivni pohod Z R V S s 
s trelskim t ekmovan j em v Mozirju in v 
torek popoldne osnovno šolo v Ljub-
nem poimenovali po VI. S N O U B Slav-
ka Slandra, v šoli pa uredili spominski 
kotiček Šlandrovi brigadi. 

Pr i redi tve bodo v nedel jo popestrili 
še gasilci veterani v Mozirju, ki se bo-
do pomerili na medobč inskem tekmo-
vanju, zaključili pa jih bodo v mozirski 
občini v torek še z odpr t j em Doma 
gozdarjev na L jubnem, z večernim 
kur jen jem kresov in improviziranim 
napadom na Mozirje, v ka terem bodo 
sodelovali pr ipadniki teritorialnih in 
drugih enot splošne l judske obrambe. 

MITJA UMNIK 

Shod ljudske fronte na Mrziici 
Udeležili so se mi Zasavcl In SavSnJčanl 

Na Mrzlici, hribu med Za-
savjem in Savinjsko dolino, 
se je v nedeljo zbralo okrog 
1000 občanov; planincev, 
tabornikov in mladine, ki 
so se udeležili vsakoletnega 
shoda. Vsako jesen ga orga-
nizirajo v spomin na pred-
vojna srečanja zavednih 
Zasavcev in Savinjčanov. 
Prijazno septembrsko sonce 

je že zgodaj zjutraj privabi-
lo na ta vrh mnogo ljudi, ki 
so se nanj povzpeli iz obeh 
dolin. 

Zbrane udeležence, med 
nj imi tudi Mitjo Ribičiča, 
člana predsedstva CK ZKJ, 
Marjana Orožna, predsed-
nika Zveze sindikatov Slove-
ni je in Miloša Prosenca, čla-

na predseds tva republ iške 
skupšč ine , ter številne borce 
in n e k d a n j e aktiviste, je poz-
dravil Geza Bačič, sekretar 
RK SZDL. Najpre j je obudil 
spomine na leta pred vojno, 
ko je Mrzlica že postala sha-
jališče napredn jakov in do-
moljubov. To vlogo je obdr-
žala tud i v letih naše revolu-
cije, k o so se v delavskem 

d o m u na Mrzlici zbirali in 
delovali številni aktivisti. 

»Prav je," je dejal Geza Ba-
čič, »da se z vsakoletnim 
shodom poklonimo spomi-
nu na te nap redne ljudi in na 
vse, kar so prispevali k de-
lavskemu gibanju in revolu-
ciji.« 

Po tem je spregovoril še o 
današnj i vlogi S Z D L in po-
udaril, da m o r a m o njen po-
men, ki temelji na izročilih 
L judske f ron te slovenskega 
naroda, še bolj krepiti . 

N.K. 

Problemom je treba dali ime 
Komunisti šmarske občine o sklepih 13. seje CK ZKJ 

O polletnih rezultatih go-
spodarjenja v organizacijah 
združenega dela in o pro-
gramu usmeritev, razprav 
in aktivnosti po 13. seji Cen-
tralnega komiteja Zveze ko-
munistov Jugoslavije je v 
ponedeljek razpravljal ob-
činski komite Zveze komu-
nistov Šmarje pri Jelšah. 

Kljub temu, da so bili ob 
pollet ju v občini Šmar j e pri 
Je l šah doseženi in mars ik je 
preseženi z resolucijo in pla-
ni postavl jeni cilji, k l j ub sko-
koviti rasti izvoza na konver-
t ibi lno tržišče, o b č u t n e m u 
povečanju fizičnega obsega 
proizvodnje v industr i j i in 
kmet i j s tvu in m o č n o pove-
čanem številu nočitev v 
zdravil iškem tur izmu, člani 
občinskega komite ja Z K S 
Šmar j e s polletnimi rezultati 

niso bili bili povsem zado-
voljni. Ob hitrejši rasti po-
rabl jenih sredstev, kot se je 
povišal celotni pr ihodek, se 
gospodarnos t poslovanja 
zmanjšuje , us tvar jeni doho-
dek pa obču tno zaostaja za 
rast jo celotnega pr ihodka. 
Zaradi nizkih osebnih do-
hodkov delavcev ob skoko-
viti rasti cen, je resno ogro-
žen s tandard delovnih ljudi, 
zato bo v bodoče temel jna 
naloga dosegati višji doho-
dek s smot rn im gospodarje-
n jem, kar pa v današn j ih do-
hodkovnih pogojih, nera-
zumljivih adminis t ra t ivnih 
ukrep ih države in teških ko-
ruznih zagatah, ne bo lahka 
naloga. 

Kakšne naj bodo razprave 
in aktivnost i po 13. seji CK 
ZKS, so se vprašali člani ko-

miteja? Vsa stvar namreč ne 
more biti zapletena, če si bo-
do povsod temelj i to izprašali 
vest, zaostrili odgovornost in 
se dogovorili za konkre tne 
naloge in nj ih nosilce. Zgo-
varjati se na not ranje rezer-
ve, ki so m e n d a povod že do 
kraja izčrpane, ni sprejemlji-
va rešitev, kajt i no t ran je re-
zerve se z novim znanjem, 
spoznanj i in hotenj i vedno 
znova odkrivajo. Analiza de-
la in dosežkov mora biti 
sprotna in ne kampan j ska , 
so poudaril i na seji in se 
vprašali, zakaj v Zvezi ko-
munis tov slabi kadrovska 
obnova članstva. Sklepe 
imamo, t reba je le poseči v 
n j ihovo vsebino. Vse skupa j 
pa na j bi temelji lo na gradi-
tvi zavesti, na delu z mla-
dino. MARJELA A G R E 2 

Za predpise v 
dobro delavcev 
Konjiški sindikat o Invalidih In 
socialno ogroženih 

Delavci, ki zaradi invalidnosti ne morejo ve* 
opravljati svojega dela, so se letos znašli v zaplete, 
nem položaju ob prenehanju starega in uveljavljanju 
novega statuta skupnosti pokojninsko invalidskega 
zavarovanja Slovenije. Pri odmeri nadomestil zaradi 
manjšega osebnega dohodka na drugem ustreznem 
delu, so števi lni prizadeti, posamezni delavca* (tako 
kot na primer v zreškem Uniorjn), se srečujejo z 
razliko kar do 10,000 dinarjev. Ker predpisi niso ne-
kaj za vselej danega in dokončnega, bodo o spremen*, 
bah razpravljali v skupnosti pokojninsko invalid-
skega zavarovanja, v Slovenskih Konjicah pa je ob-
činski sindikalni svet skupno s predstavniki organi-
zacij združenega dela že strnil svoja stališča in pred-
loge. 

Za že prizadete delavce predlagajo, da bi se predpisi 
skupnost i spremenil i tako, da bi po uradni dolžnosti 
ponovno odmeril i nadomest i la zaradi manjšega oseb-
nega dohodka za leto 1982 in 1983 ter da bi poračunali 
akontaci jo nadomest i la za leto 1984 z že izplačanim 
nadomest i lom, ki je invalidu pr ipadalo po odmeri tz 
leta 1983. Poleg tega so predlagali, da bi pri ponovni 
odmeri nadomest i l za vse delovne invalide, pri katerih 
je bila invalidnost ugotovljena pred 1. 1. 1984, vzeli kot 
osnovo osebnega dohodka iz koledarskega leta pred 
inval idnost jo osebni d o h o d e k ki bi delavcu pripadal 
za povprečne de lovne uspehe pri n jegovem delu v letu 
1983. Spremeni l na j bi se tudi 47. člen republiškega 
zakona o invalidsko pokojn inskem zavarovanju, tako 
da bi vzeli pri odmerah kot osnovo osebni dohodek iz 
tistega leta pred invalidnostjo, ko je zavarovanec še 
delal pri svojem delu in bi s tem izločili čas poklicne 
rehabili tacije oziroma čas, ko je delavec po nalogu 
zdravniškega konzilija že opravljal nižje vrednotena 
dela in naloge. Ker je veliko delavcev prizadetih zaradi 
s p r e m e m b vrednotenja del in nalog v svoji delovni 
organizaciji, so tudi predlagali, da bi v takih primerih 
lahko ponovno odmerili nadomesti lo. Ker pa se spre-
min ja jo tudi dodatki za minulo delo, na j bi od osnove 
osebnega dohodka iz koledarskega leta pred invali-
dnos t jo izločili dodatek za minulo delo in ga kasneje 
ods to tno dodajali ugotovljeni razliki. 

MILENA B. POKLIC 

Sejem idej in sodelovanja 
XVII. mednarodni obrtni sejem bo od 14. do 23. septembra 

Letošnji, že XVII. medna-
rodni obrtni sejem v Celju je 
prelomen tako po vsebini kot 
po prostorih in udeležbi. Dol-
goletna želja organizatorjev -
Zveze obrtnih združenj Slove-
nije, Splošnega združenja 
drobnega gospodarstva Slo-
venije in Zavoda Golovec Ce-
lje, da bi sejem prerasel v ju-
goslovansko predstavi tev 
drobnega dospodarstva, se 
uresničuje. 

Sejem idej in .sodelovanja, 
kot so ga letos naslovili, bo pri-
krazal izdelke 4000 razstavljal-
cev, članov obrtnih združenj, 
zadrug in organizacij združe-
nega dela na 7500 kvadratnih 
metrih pokritih razstavnih po-
vršin in na 10.000 kvadratnih 
metrih odprtih površin. Tako 
je sejem letos pridobil dodat-
nih 1200 kvadratnih metrov 
pokritih površin, ki jih je omo-

gočilo predvsem združeno de-
lo Celja in delovne organizaci-
je članice Formatorja, delno pa 
tudi občinska obrtna združe 
nja in posamezni obrtniki To 
bo omogočilo tudi drugačno 
predstavitev, kot smo je bili 
navajeni v preteklih letih. 

Prireditvena dvorana bo le-
tos namenjena razstavljalcem 
obrtnih združenj, obrtnim za-
drugam in delovnim organiza-
cijam, članicam Magosa in 
Formatorja. Inovacije bodo 
predstavljene na posebnem 
prostoru v avli pred bazenom. 
Novost bo specializirana pred-
stavitev lesne stroke, progra-
ma kmetijske mehanizacije in 
programa za gostinsko dejav-
nost. 

Na sejmu bo sodelovalo tudi 
14 obrtnih zadrug iz drugih re-
publik - iz vseh razen Črne go-
re in avtonomne pokrajine Ko-

sovo, od koder bodo priil 
predstavniki drobnega gospo 
darstva. Trgovske organizacij 
združenega dela bodo predsti 
vile ponudbo domače strojni 
opreme in repromaterialov.l 
njimi pa se bo predstavilo td 
20 tujih tvrdk. Ločeno od rai 
stavnega in prodajnega dej 
sejma bo tudi letos organizin 
na prodaja, v posebno urejej 
obrtniški ulici pa bodo prffl 
stavljene v živo nekatere obrt 

Od sejma prireditelji veli« 
pričakujejo, tako tudi direkM 
Zavoda Golovec Mirko Ko 
nik: »Več kot doslej pričakuj! 
mo od sejma predvsem po p* 
slovnosti, ki smo ji v veliki m< 
ri podredili vsebino. Zaninu 
nje za sodelovanje na sejmu,z 
ogled, posvete in poslovne r» 
govore je veliko. Pričakuješ 
vsaj toliko obiskovalcev koti' 
ni, ko jih je bilo 130.000.« J 

MILENA B. POKLU 

Že od sobote je na območju Zavoda Golovec v Celju delovno in živahno. Do prihodnji 
petka bo vse nared, pravijo. Foto: EDI MASS$ > 



Obilo prireditev ob prazniku 
občine Šmarje pri Jelšah 

Osrednje praznovanje 9. 
septembra, praznika občine 
Šmarje pri Jelšah bo letos v 
krajevni skupnosti Kozje. 
Istega dne bodo svoj krajev-
ni praznik proslavili tudi 
delovni ljudje in občani te 
krajevne skupnosti, kajti 
letos mineva 40 let od noči z 
9. na 10. september v letu 
1944, ko je bilo Kozje osvo-
bojeno. Ta dan je tudi praz-
nik občine Šmarje pri Jel-
šah. 

Program prireditev zajema 
le nekatere najpomembnejše 
dogodke v okviru praznova-
nja občinskega praznika. Po 
svoje bodo praznik obeležili 
tudi v posameznih krajevnih 
skupnostih, saj so od lanske-
ga do letošnjega praznika 
marsikje veliko naredili in 
pridobili. 

V četrtek, 6. septembra 
bodo v restavraciji »Pošta« v 
Rogaški Slatini odprli raz-
stavo obrti, ki jo je pripravilo 
Združenje obrtnikov občine 
Šmarje pri Jelšah. 

V petek, 7. septembra ob 
13. uri bodo v Kozjem preda-
li namenu posodobljen ob-
jekt žage temeljne organiza-
cije šentjurskega Bohorja, 
Lesne opreme Mestinje. 

Istega dne bodo ob 15. uri 

odprli gostišče ZG TTG 
Ljubljana, temeljne organi-
zacije Zdravilišče Atomske 
toplice. Gostišče v "Kozjem 
se bo imenoval »Pri rib-
niku«. 

Na sam praznik, v nedeljo, 
9. septembra, bo v Kozjem 
osrednja proslava šmarske-
ga občinskega praznika. Ob 
9. uri bo v kino dvorani slav-

nostna seja skupščine obči-
ne Šmarje pri Jelšah in ob-
činskih družbenopolitičnih 
organizacij. Ob tej priložno-
sti bodo podelili priznanja 
»9. september« ter priznanja 
občinske raziskovalne skup-
nosti »Inovator 1984«. Na 
osrednji proslavi bo tudi poi-

menovanje osnovne šole 
Kozje po narodnem heroju 
Mirku Bračiču. Ob pol enaj-
stih se bo na trgu v Kozjem 
pričelo osrednje zborovanje 
delovnih ljudi in občanov 
občine Šmarje pri Jelšah. V 
kulturnem programu bodo 
nastopili: moški pevski zbor 
Kozje in mešani pevski zbor 
iz Bistrice ob Sotli, pihalna 

godba Rudnika Senovo, fol-
klorna skupina iz Kozjega 
ter učenci domače osnovne 
šole. Po osrednjem zborova-
nju bo tovariško srečanje. V 
nedeljo popoldne bo v Lem-
bergu tradicionalna moto 
cross dirka za nagrado Koz-
janskega. M.A. 

Priznanja In nagrade »9. september« 
Letos bodo najvišja občinska priznanja ob prazniku ob-

čine Šmarje pri Jelšah prejeli: 
Plaketo »9. september« Steklarna Boris Kidrič Rogaška 

Slatina, TOZD »Dekor« Kozje, Vojo Djinovski, Kari Drofe-
nik in Franc Terbovc iz Rogaške Slatine. 

Priznanja »9. september« DO »Elektro« Celje. Zavaro-
valna skupnost »Triglav«, območna enota Celje, Zdrav-
stvena postaja Šmarje pri Jelšah, Anton Drofenik iz Pri-
stave, Zaim Jahič iz Rogaške Slatine, Ivan Mazej iz Celja, 
Joško Preskar iz Kozjega ter Ivan Sajko iz Rjavice. 

Denarne nagrade bodo prejeli: kozjanski nogometni 
klub »Odred« Kozje, TVD »Partizan« Šmarje in krajevna 
organizacija ZZB NOV Kozje. 

Pripravljeni na 
razpravo 

Kaže, da bo razprava o 
vodilni vlogi Zveze ko-
munistov in krepitvi nje-
ne idejne in akcijske 
enotnosti, povezana z 
osnutki sklepov 13. seje 
Centralnega komiteja Z K 
Jugoslavije, na celjskem 
območju široka in odprta. 
Od nje komunisti na Celj-
skem veliko pričakujejo 
in verjetno tudi zaradi te-
ga v tem času uspešno 
uresničujejo naloge, ki so 
si jih s programom, spre-
jetim na Medobčinskem 
svetu ZKS Celje, začrtali. 

Doslej so se že v vseh 
občinah sestali občinski 
komiteji, v več kot polo-
vici pa so že bili seminarji 
za sekretarje osnovnih or-
ganizacij, predsednike 
akcijskih konferenc in se-
kretarje svetov ZK, ki bo-
do brez dvoma pomagali 
slušateljem, da bodo lažje 
in boljše vodili razprave v 
svojih okoljih. V teh raz-
pravah, ki morajo vključi-
ti slehernega posamezni-
ka, bo mesec dni na preiz-
kušnji odprtost, širina in 
idejno politična vloga 
Zveze komunistov. 

MBP 

Konjice do leta 2000 
Nadpovprečna rast družbenega 
proizvoda 

V Sloveniji bo v dolgoroč-
nem obdobju rastel družbeni 
proizvod po povprečni letni 
stopnji 3,6 odstotka, v občini 
Slovenske Konjice pa predvi-
devajo 4 odstotno rast družbe-
nega proizvoda. Nadpovpreč-
no rast družbenega proizvoda 
bo v občini mogoče doseči z 
boljšo izobrazbo, tehničnim 
napredkom in znanjem nas-
ploh, z večjim izvozom ter 
enakomernejšim razvojem 
posameznih področij gospo-
darskega in družbenega živ-
ljenja v občini. 

Rast družbenega proizvoda 
bo v obdobju do leta 2000 manj 
pogojena z rastjo zaposlovanja 
kot v preteklosti, zato pa bo 
moral biti večji prispevek k 
produktivnosti dela. 

Pri predpostavki, da bo zna-
šala povprečna letna stopnja 
rasti zaposlovanja 1,6 odstotka, 
bi za uresničitev 4 odstotnega 
družbenega proizvoda morala 
produktivnost dela rasti po 
stopnji 2,4 odstotka letno in bi 
tako znašal njen prispevek k 
skupni rasti družbenega proiz-
voda 59 odstotkov. 

V konjiški občini ugotavlja-
jo, da so strukturni odnosi za-
poslenih po sektorjih precej 
drugačni od splošnega mode-
la, saj je večina delavcev zapo-
slenih v sekundarnem sektor-
ju. Vzporedno s prestrukturi-
ranjem zaposlovanja, se bo v 
občini v letih dolgoročnega 

družbenega razvoja spreminja-
la tudi sektorska struktura 
družbenega proizvoda. 

Izredno pomemben dejav-
nik dolgoročnega gospodar-
skega razvoja konjiškega go-
spodarstva je tudi izvoz. V ob-
stoječih razmerah le-ta že zdaj 
predstavlja nujnost, ki naj 
uravnoteži plačilno bilančna 
razmerja ter zagotovi sredstva 
za uvoz surovin in repro mate-
rialov, ki omogočajo nemoten 
potek proizvodnje. 

V občini ocenjujejo, da je 
glede na gibanja v razvitih dr-
žavah, republiki in objektivne 
možnosti občine, mogoče po-
večati delež izvoza do leta 2000 
do 50 odstotkov. To pa bo mo-
goče doseči z večjo povprečno 
letno stopnjo rasti izvoza od ra-
sti družbenega proizvoda, in 
sicer pri 4 odstotni realni rasti 
družbenega proizvoda bi mo-
ral izvoz rasti s stopnjo 5,4 od-
stotkov. 

Smernice dolgoročnega 
družbenega razvoja občine 
Slovenske Konjice za obdobje 
od leta 1986 do 1995, z nekate-
rimi elementi razvoja do leta 
2000, so smelo zastavljene tako 
za področje gospodarstva kot 
za razvoj družbenih dejavno-
sti. 

V sredo, 29. avgusta jih je 
med drugim obravnaval tudi 
izvršni svet skupščine občino 
Slovenske Konjice. 

MATEJA PODJED 

Predstavitev dosežkov šmarskih obrtnikov 
Razstava bo v gostišču -Pošta« v Rogaški Slatini vse do 0. septembra 

V počastitev občinskega praznika 
in ob 5. obletnici delovanja Združe-
nja obrtnikov občine Šmarje pri Jel-
šah, so šmarski obrtniki v okviru 
združenja pripravili zanimivo razsta-
vo svojih izdelkov. Prvo razstavo te 
vrste bodo odprli danes v prostorih 
restavracije »Pošta« v Rogaški Slati-
ni, zaprli pa v nedeljo, 9. septembra. 

Namen razstave je seznaniti občane 
in širšo javnost z obsegom dela in s 
sposobnostmi zasebnih ustvarjalcev 
ter predstaviti pestrost in kakovost po-
nudbe osebnega samostojnega dela 
šmarskih obrtnikov. Razstava naj bi 
tudi prispevala k uveljavljanju samo-
stojnega osebnega dela v občini ter 
poglobila povezanost obrti z združe-
nim delom. Ne nazadnje je razstava 
namenjena tudi mladini, ki naj bi se 

tudi ob tej priložnosti seznanila z de-
javnostjo obrtnikov in se lažje odloča-
la za poklice, ki jih ponuja obrtništvo. 

Razstavo bodo spremljale še druge 
prireditve. Modna revija pričesk in 
oblačil bo v soboto, 8. septembra ob 
20. uri v zdraviliški dvorani. Predstavi-
li se bodo frizerski obrati iz občine 
Šmarje, organizator pa je povabil tudi 
frizerske mojstre iz Maribora, Celja in 
Titovega Velenja. Dekleta na modni 
reviji bodo nosila oblačila konfekcije 
»Kors« iz Rogaške Slatine in celjske 
TDO »Tkanina«. 

V okviru razstave bo tudi posvetova-
nje na temo »Razvoj samostojnega 
osebnega dela v občini Šmarje pri Jel-
šah«, sestanek obrtnikov s predstavni-
ki Kmetijskega kombinata Šmarje v 
zvezi z vzpostavitvijo kooperantskih 

odnosov, seja izvršilnega odbora avto-
prevoznikov občine, seja sekcije go-
stincev in seja izvršilnega odbora sek-
cije frizerjev pri Zvezi obrtnih zdru-
ženj Slovenije. 

Slavnostna seja skupščine Združe-
nja obrtnikov občine Šmarje pri Jel-
šah ob 5. obletnici obstoja bo jutri. Ob 
tej priložnosti bodo najzaslužnejšim 
članom združenja podelili plakete in 
priznanja za 25 in 20-letno sodelovanje 
oziroma opravljanje samostojne obrti. 
Povabili so tudi upokojene obrtnike. 

Na razstavi v Rogaški Slatini se bo 
predstavilo okoli 60 obrtnikov iz obči-
ne Šmarje pri Jelšah, posebej pa se 
bodo predstavili še člani sekcije avto-
prevoznikov in obrtniki gradbene me-
hanizacije. 

MARJELA AGRE2 

Skupne naložbe 
Izvršna sveta občinskih skupščin Žalec in Trbovlje 

sta izoblikovala programa konkretnih možnosti za 
sodelovanje sosednjih občin v naslednjem obdobju. 

Medobčinska gospodarska zbornica revirskih občin 
je že pričela priprave za uresničitev skupne naložbe v 
makedonskem Valandovu, kjer naj bi s sredstvi sklada 
za nerazvite sodelovali pri gradnji namakalnega si-
stema. Zanimanje za sodelovanje kažejo tudi predstav-
niki lesnopredelovalne industrije, do konca meseca pa 
naj bi razpravljali o ugotovitvah, raziskave na območju 
opuščenega rudnika Zabukovica. Predlogov za te-
snejše sodelovanje je še več. 

Trboveljsko trgovsko podjetje Prvi junij, Zasavska 
kmetijska zadruga, Hmezad in Savinjski magazin Ža-
lec naj bi skupno zagotovili tak način grosistične in 
maloprodajne trgovske ponudbe, ki bi omogočala čim 
boljšo preskrbo obeh območij in izboljšanje možnosti 
za poslovanje trgovskih kolektivov. Skupni program 
vlaganj v živinorejo in pospeševanje kmetijstva načr-
tujeta tudi Zasavska kmetijska zadruga in Hmezad 
Žalec. Skupne aktivnosti načrtujejo tudi v turizmu, 
urejanju prostora, zgodovinskih obeležij . . . 

T. TAVČAR 

Velenjski prvošolcl 
niso smeli v šolo 

Enajst velenjskih prvo-
šolčkov je bilo prvi dan, ob 
začetku šolskega leta, pri-
krajšano za svoje prvo težko 
pričakovano snidenje s šol-
skimi klopmi. Njihovi starši, 
nezadovoljni, ker so njihove 
otroke namesto v bližnjo 
osnovno šolo Bratov Mrav-
Ijak premestili v tri kilome-
tre oddaljeno šolo Gustav Ši-
lih. so otroke zadržali doma. 

V Titovem Velenju, a ne 
samo tam, tudi v drugih več-
jih mestih je podobno, imajo 
smolo, da je v novem delu 
fiiesta, novih soseskah, kjer 
Je veliko več mladih družin 
kot v centru in starem delu 
^esta, tudi več otrok. Po-
dobno kot lani, ko začuda ni 
bilo nikakršnih problemov, 
le tudi ob letošnjem vpisu na 
bližnji osnovni šoli zmanjka-
1° prostora za en oddelek 
°trok, natančno, za 24 učen-
fev, ki so jih premestili v šo-
lo v centru Titovega Velenja. 

Popolnoma razumljiva je 
*elja staršev, da bi njihovi 
Malčki hodili v najbližjo 
°snovno šolo, a je ob dej-
stvih velenjske šolske stiske 
Njihova trdovratnost nera-

zumljiva. Le eno dejstvo go-
vori nj im v prid, to, da je šo-
lanje v bližnji šoli celodnev-
no, kar pa ob pogojih, kakrš-
ni so za šolanje v OŠ Gustav 
Šelih, pomeni le nekaj več 
možnosti za dopolnilne de-
javnosti. Za vse ostalo je na 
oddaljenejši šoli dobro po-
skrbljeno. 

So starše morda razburili 
kriteriji pri prerazporeditvi? 
Bilo jih je pet, prednost pa so 
imeli otroci, katerih bratec 
ali sestrica že obiskujeta 
bližnjo šolo, otroci mater sa-
mohranilk, otroci slabšega 
zdravja, tisti, za katere je za-
stavila besedo komisija so-
cialnega skrbstva ter tisti, ki 
bodo prvi razred obiskovali 
drugič. Tudi ty razlogov za 
razburjenje torej ni. J e le od-
daljenost tisti razlog, da otro-
ci ne smejo v šolo, da bo nji-
hovo prvo srečanje s sošolci, 
učiteljem in šolskim oko-
ljem drugačno, kot bi moralo 
biti. 

Skoraj neresnično in ža-
lostno torej, če porrfislimo na 
vse tiste -malčke, ki za pot v 
šolo in domov hodijo tudi po 
nekaj ur. R. PANTELlC 

Zakaj Honecker ne gre v Bonn? 
V torek je svet, zlasti pa Evpopo 

obletela novica: predsednik Nem-
ške demokratične republike Erich 
Honecker 26. septembra ne pride v 
glavno mesto ZR Nemčije Bonn, 
kakor je bilo že (skoraj) domenjeno. 
Tako je dialog na najvišji ravni 
med obema Nemčijama ostal stvar 
prihodnosti, morebitnih dobrih že-
lja in pričakovanj. 

Kakšen zlobnež bi morda dejal: 
zdaj so si oddahnili tako v Moskvi 
kot v Washingtonu. Še do nedavna 
je namreč kazalo, da se bo zbližanje 
med vladama obeh Nemčij nadelje-
valo. Bonn je odobril oziroma pri-
skrbel Berlinu izdatno posojilo -
preračunano, 333 milijonov dolar-
jev - Berlin je v primerjavo s prejš-
njo prakso močno zrahljal izselje-
vanje iz vzhodne v zahodno tiem-
ško državo. Videti je bilo, kakor da 
za Honekerjev obisk ni več nobene 
bistvene ovire. 

Toda hkrati s pripravami na 
obisk so bili ogorčeni glasovi iz 
Moskve in nekaterih redkih pre-
stolnic držav varšavskega pakta 
čedalje ostrejši. Tarča je bila do-
mnevna ali resnična politika bonn-
ske vlade, ki da je »revanšistična«, 
da torej želi doseči obnovo nem-
ških meja izza Hitlerjevih časbv. 

Eden od sovjetskih časnikov je celo 
zapisal, da Bonn želi tisto, »o čemer 
je sanjaril Hitler - hegemonijo 
nemškega militarizma v Evropi.« 
Očitki so leteli na Bonn, toda obe-
nem je bilo dovolj jasno posredno 
svarilo, da nemški zaveznik Sovjet-
ske zveze pač ne bi smel iti na roko, 
v goste k taki vladi one druge Nem-
čije. 

Washington je v skladu s svojo 
politiko diferenciacije vzhodnoe-
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Piše: JOŽE S8RCEU 
vropskih držav navijaško in r. ško-
doželjnostjo spremljal znamenja 
nesoglasij v varšavskem blokov-
skem taboru. Recimo dejstvo, da je 
na nedavno veliko proslavo nove 
romunske države iz vzhodnega blo-
ka prišel en sam državni voditelj -
in to je bil Erich Honecker. 

Washingtonu kajpada po drugi 
strani nikakor ne bi bil pogodu tak 
Honeckerjev obisk v ZR Nemčiji, 
ki bi bil obojestransko uspešen, se 
pravi, od katerega bi vsaka stran 
nekaj pridobila. Čeprav v uspešnih 
meddržavnih odnosih drugače tudi 
biti ne more, bi takšna uspešnost 
bonnske diplomacije - če nič dru-

gega - bila posreden, nem očitek 
Washingtona in Reaganovi admini-
straciji, da je dialog v dobro pomi-
ritve sedanjega zelo napetega sve-
tovnega položaja vendarle možen, 
da se da napraviti vsaj nekaj drob-
nih korakov v smeri mirnega sožit-
ja med državami z različnimi druž-
benoekonomskimi sistemi in ra-
zlično blokovsko pripadnostjo. Mo-
goče namreč sploh ni naključje, da 
je predsednik ZDA Reagan ravno v 
času zadnjih priprav na Honecker-
jev obisk v nagovoru poljskim izse-
ljencem v ZDA spregovoril o 
»osvoboditvi« vzh odnoe vropskih 
držav, kar je nemalo ljudi razume-
lo kot poskus premikanja meja, za-
črtanih ob koncu druge svetovne 
vojne. 

Ob vsem tem - ob preložitvi, v 
resnici dejanski odpovedi Honec-
ker jevega obiska v ZR Nemčiji - pa 
se je pojavila nova mednarodna 
uganka. Kako to, da drža vni pogla-
var Nemške demokratične republi-
ke ne gre v Bonn, tja pa bosta to 
jesen, se pravi kmalu prispela naj-
prej bolgarski predsednik Živkov, 
zatem pa romunski predsednik 
Ceaucescu? 

Toda to vprašanje terja že poseb-
no obravnavo, kdaj drugič. 



Konusov zgled dobrega gospodarjenja 
Ob OO-letnlcI s ponosom glodajo na že narejeno In z zaupanjem v prihodnost 

Dosežki konjiške delovne organiza-
cije Konus dokazujejo, da je mogoče 
tudi v težavnih razmerah uspešno po-
slovati in da dolgoročna gospodarska 
stabilizacija ni zgolj utvara. Njihovi 
uspehi so presenetljivi za druge, za-
nje pa nujna posledica pametnih in 
premišljenih poslovnih odločitev 
brez napak, oklepanja ekonomskih 
zakonitosti ob sočasnem razvijanju 
političnega sistema in samoupravnih 
odnosov v delovni organizaciji. 

Devet desetletij dela praznujejo le-
tos v Konusu, a takšen kot je danes, se 
je Konus izoblikoval v zadnjem deset-
letju. Postopna ukinitev izdelave us-
nja in preusmerjanje v proizvodnjo na-
domestkov za naravno usnje ter po-
speševanje predelave odpadnih pro-
duktov iz naravnega usnja in nekate-
rih drugih izdelkov s področja kemij-
sko-predelovalne industrije bo letos 
prvič obrodilo vse sadove, ki so jih od 
usmeritve pričakovali in načrtovali. 

Bolj kot že tako lepe besede, so v 
Konusu prepričljive številke. Letos 
načrtujejo trinajst in pol milijard celot-
nega prihodka, kar je za 54 odstotkov 
več kot lani. V primerjavi z letom 1974 
pa je indeks 1829. Edino pri osebnih 
dohodkih je indeks še nižji, sicer pa 
sega skoraj do šestih tisočev pri ostan-
ku čistega dohodka za sklade. Dohod-
ka za letos načrtujejo skoraj 4 milijar-
de, čistega dohodka dve milijardi 797 
milijonov, ostanka čistega dohodka za 
sklade pa milijardo 898 milijonov di-
narjev. Doseženi polletni rezultati po-
slovanja potrjujejo, da so tudi tokrat 
načrtovali le tisto, kar bodo tudi dose-
gli. To velja tudi za podatke o uspešno-
sti poslovanja in za izvozne dosežke. 
V Konusu bodo letos izvozili za dva-
najst in pol milijonov dolarjev izdel-
kov, od tega za 12 milijonov na konver-
tibilno tržišče. Več kot polovica kup-
cev je iz Zahodne Evrope in Amerike, 
le sedem odstotkov pa jih je s klirin-
škega področja. Medtem ko neposre-

dno izvozijo 28 odstotkov proizvodnje, 
pa je veliko še preko drugih izvozni-
kov, zlasti čevljarske industrije, po-
memben pa je tudi njihov delež pri 
nadomeščanju uvoza. Izračunali so, da 
skupno tako izvozijo ali nadomestijo 
uvoz kar s 70 odstotki proizvodnje. So-
časno pa so tudi razmerja med uvozom 
in izvozom vse ugodnejša. Letos bo 
razmerje 1:2,4 v korist konveribilnega 
izvoza. 

Hitro In premišljeno 
Ena izmed pomembnih značilnosti 

Konusovega razvoja so premišljene 
poslovne odločitve, ki so jih znali ure-
sničiti brez zamud. Poleg naložb v sa-
mi delovni organizaciji sodijo sem tudi 
^ovlaganja. V pet jugoslovanskih de-

Konus 5 milijonov za 
modernizacijo bolnišnice 

Delovna organizacija Konus bo 15. 
septembra proslavila svojo 90-Ietni-
co. Namesto da bi povabili vseh svo-
jih pet tisoč poslovnih partnerjev, so 
se odločili, da bodo prispevali 5 mili-
jonov dinarjev za modernizacijo bol-
nišnice v Celju. 

lovnih organizacij so že vložili denar, s 
šesto se dogovarjajo. Tako so si zago-
tovili že velik del surovin, ki jih ni 
potrebno več uvažati, od razvoja v teh 
delovnih organizacijah je tudi odvi-
sno, kdaj bodo v Konusu nadaljevali z 
velikimi naložbami v proizvodnjo. Do-
kler ne bodo imeli zagotovljenih vseh 
surovin, bodo počakali z gradnjo. Oce-
njujejo, da bo to do leta 1989. 

Do takrat pa jim dela ne bo zmanjka-
lo. Že lani so pričeli z izgradnjo infra-
strukture. Skladišče so že zgradili in 
ga bodo prihodnji teden ob praznova-
nju 90-letnice tudi odprli, načrtujejo še 
razvojne laboratorije in prototipne de-
lavnice. Pomembne bodo prihodnje 

leto naložbe v energetiko, uredili pa 
bodo tudi računalniško voden poslov-
ni proces. Se naprej bodo vlagali v 
kakovost proizvodnje in odpravljanje 
ozkih grl. Dolgoročno pa so načrti ob-
sežnejši. Program bodo sprejeli no-
vembra, v njem pa so poleg novih pro-
izvodnih programov tudi načrti o rasti 
razvojno investicijske službe v inženi-
ring. 2e sedaj se dogovarjajo s Smel-
tom za skupni nastop. 

S skupnimi močmi 
Velikih sprememb, kakršne je do-

življal Konus v zadnjem desetletju, ne 
bi mogla uresničiti še tako dobra po-
slovodna struktura brez sodelovanja 
vseh ali vsaj velike večine delavcev. 
Odnos do dela in do upravljanja s sred-
stvi je rasel skladno z uveljavljanjem 
vloge družbenopolitičnih organizacij 
in samoupravnih odnosov. Tako ali 
drugače je danes vseh 1800 delavcev 
vključenih v družbenopolitično dejav-
nost. 

Očitno so v polletju delali dobro -
povprečni osebni dohodki so bili 
26.500 dinarjev (v proizvodnji celo 
27.045 dinarjev), samo v mesecu juliju 
pa 32.000 dinarjev, pri čemer najnižji 
osebni dohodki niso padli pod 20.000 
dinarjev. V teh osebnih dohodkih se 
skriva tudi vse večja kakovost dela in 
velika izraba proizvodnih zmogljivo-
sti, ki je 70 do 90 odstotna. 2e sedaj 
dela več kot polovica delavcev v štirih 
izmenah, ko bodo proizvodnje linije, 
ki jih v tem času modernizirajo, konča-
ne, pa jih bo 70 odstotkov. 

Poleg osebnih dohodkov delavcev 
vzpodbujajo tudi urejeni delovni po-
goji, varstvo pri delu in zdravstveno 
varstvo, brezplačna družbena prehra-
na in uspešno reševanje stanovanjskih 
težav delavcev. Dobro delo se tako 
očitno izplača, da prepričevanje z be-
sedami o tem v Konusu skoraj ni po-
trebno. 

MILENA B. POKLIC 

Dnevi Unlorja 
Delovna organizacija Unior Zreče proslavlja letos 65 let 

svojega obstoja. 

Ob tem jubileju so v kolektivu pripravili bogato razstavo, 
s katero prikazujejo razvoj podjetja, predvsem pa današnje 
proizvodne programe. Razstavo bodo odprli v novem kul-
turnem domu, ki je še v izgradnji, pri hotelu Dobrava Zreče, 
in sicer v soboto ob 11. uri. Slikovni material in Uniorjevi 
končni izdelki skozi čas bodo na ogled do 16. septembra. Ta 
čas pa so poimenovali dnevi Uniorja. Izpolnjen bo z bogatim 
kulturnim programom in športnimi prireditvami, ki se bodo 
vrstile vse do 23. septembra. 

MP 

Modri trak za celjski Izletnik 
¥ tridesetih letih le tri smrtne nesreče 

Izletnik iz Celja, ki že štiri 
leta sodeluje na tekmovanju 
jugoslovanskih avtobusnih 
prevoznikov, je prejel prejš-
nji teden modri trak. Organi-
zator, Politika ekspres iz Beo-
grada, podeljuje priznanja ti-
stim avtobusnim prevozni-
kom, ki so v posameznem me-
secu ali letu najvarneje pre-
važali potnike. 

Avtobusna podjetja ocenjuje 
posebna strokovna komisija, 
upoštevajo pa število promet-
nih nesreč, vzdrževanje in sta-
rost vozil in številne druge po-
goje, ki so pomembni za var-
nost prometa. Celjski Izletnik 
je dobil tokrat priznanje za var-
no vožnjo v mesecu maju, ven-
dar to ni edino priznanje, ki ga 
je podjetje prejelo v teh štirih 
letih. 

2e dvakrat je bil Izletnik tu-
di najboljši avtobusni prevoz-
nik leta in trenutno je edini iz 
Slovenije, ki sodeluje na tem 
tekmovanju. Prej so sodelovali 
tudi drugi slovenski avtobusni 
prevozniki, vendar so odstopi-
li, ker nihče izmed njih, kljub 
večmesečnemu sodelovanju, 
ni dobil priznanja. To pa po 
mnenju organizatorjev pome-
ni, da sodelujejo na tekmova-
nju resnično najboljši med naj-
boljšimi. Trenutno sodeluje na 
tekmovanju 36 avtobusnih po-
djetij, doslej pa ga je skušalo 
dobiti že več kot 70 podjetij. 
Tako je lahko Izletnik s svojim 
prispevkom k varnosti na ce-
stah resnično zadovoljen, saj je 
v zadnjih štirih letih prejel vsa-
ko peto priznanje. 

Sodelovanje na tekmovanju 
je zahtevno tudi zato, ker orga-
nizator vsako leto spremeni ali 
dopolni tekmovalne pogoje. 
Tako bodo prihodnje leto 
vključili v ocenjevanje tudi 
potnike, ki bodo lahko pove-
dali svoje mnenje v anketah, ki 
jih bo pripravil organizator za 
posamezna območja. Ker se na 
tekmovanjih za modri trak 
preverja, koliko je posamezno 

avtobusno podjetje storilo za 
varnost svojih potnikov in nas-
ploh za varnost cestnega pro-
meta, je nerazumljivo, da posa-
mezna avtobusna podjetja od-
klanjajo sodelovanje. Zato mo-
ramo pritrditi besedam Ane 
Jovanovič, direktorice celjske-
ga Izletnika, ki je ob predaji 
modrega traku dejala: »V Ju-
goslaviji moramo narediti veli-
ko več za varnost potnikov in 
avtobusnega prometa, kot so 
storili doslej, in preprečiti vsa-
kršno možnost za katastrofal-
ne nesreče, ki smo jim priča 
zadnje čase.« 

Podelitev priznanja je Izlet-
nik izkoristil tudi za to, da je 
predstavnike Politike ekspre-
sa seznanil s tekočimi proble-
mi. Povedali so, da jim največ 
težav povzroča prevoz delav-
cev na delo in iz dela in da so 
njihovi avtobusi najbolj obre-
menjeni pozimi, ko se za vož-
njo z avtobusi odločajo tudi 
občani, ki so se izven zimske 
sezone vozili z osebnimi avto-
mobili. Tako je v tem času tudi 

največ pripomb, ker so avto-
busi velikokrat prenatrpani. 
Nekaj problemov je tudi s šol-
skimi prevozi, ostale težave pa 
so slične tistim, ki jih imajo 
tudi drugi avtobusni prevozni-
ki. Gre predvsem za pomanj-
kanje rezervnih delov, ki jih 
mora Izletnik velikokrat kupo-
vati v tujini, čeprav jih potre-
buje za domača vozila. 

VILI EINSPIELER 

Stane Magajne, predsednik delavskega sveta celjskega 
Izletnika je prejel priznanje od Mira Horvata, predsed-
nika organizacijskega odbora tekmovanja za modri trak 
(na levi). FOTO: EDI MASNEC 



Črna mačka bo izvozila za 
sodem milijonov dolarjev 
Ob 34. obletnici samoupravljania slavnostni zbor delavcev 
Tekstilne tovarne Prebold 

V tekstilni tovarni v Pre-
boldu so v letošnjem prvem 
polletju v primerjavi z ena-
kim lanskim obdobjem po-
večali fizični obseg proiz-
vodnje za sedemnajst od-
stotkov, stabilnost dela pa 
za 7,2 odstotka. Tako 1700 
Članski delovni kolektiv se-
daj letno proizvede tri tisoč 
ton bombažne preje in se-
demnajst milijonov metrov 
tkanin, ki so oplemenitene, 
osem in pol milijona kon-
fekcijskih izdelkov ter 26 
milijonov ženskih hlačnih 
nogavic. To je med drugim 
na sobotnem zboru delav-
cev te tovarne povedal 
glavni direktor, Ivan Žagar. 

Delavci teksti lne tovarne 
Prebold namreč vsako leto 
v začetku septembra praz-
nujejo svoj praznik, v spo-
min na leto 1950, ko so prev-
zeli tovarno v upravljanje. 

Letošnje praznovanje je 
minilo pod geslom Tovariš-
tvo, bratstvo in enotnost več-
narodnega kolektiva. To je 
razumljivo, saj se prebold-
ska črna mačka uspešno širi 
tudi na področja izven Slo-
venije in de jansko so tu za-

posleni delavci vseh jugoslo-
vanskih narodov in narodno-
sti. Teksti lna tovarna Pre-
bold uspešno podira krajev-
ne, občinske in republ iške 
meje. To zgovorno pot r ju je jo 
tudi podatki , da je od 1700 
zaposlenih le 682 delavcev iz 
Prebolda, 477 jih je iz ostalih 
krajev Savinjske doline, 105 
iz občine Šmarje , 229 iz dru-
gih občin in regije ter 207 v 
tozdu v Biogradu. Tudi v 
svet stopa teksti lna tovarna z 
odločnimi koraki. Ni še dol-
go tega, kar so izvozili za mi-
lijon in pol dolarjev čvrstih 
deviz. Letošnji konvertibilni 
izvoz bo znašal že skoraj se-
dem milijonov dolarjev. O 
uspešnem gospodar jen ju 
pričata tudi podatka, da se je 
dohodek v polletju povečal 
za 171 odstotkov, akumulaci-
ja pa celo za 214 odstotkov, 
pa čeprav so, kot pravi Ivan 
Žagar, uspeli izravnati cene s 
podobnimi organizacijami 
združenega dela šeie te dni. 
Povprečni osebni dohodki 
sedaj znašajo 27.000 dinar-
jev. Posebno pozornost bodo 
v Preboldu tudi v nasled-
n jem obdobju namenjal i ko-
reniti rekonstrukci j i in mo-
dernizaciji nekaterih proiz-

vodno-tehnoloških proce-
sov. Ta naložba bo veljala 
dobr ih pets to milijonov di-
narjev. 

Na sobotni slovesnosti, ki 
so se je udeležili številni 
predstavniki skupšč inskega 

in družbenopoli t ičnega živ-
ljenja občin Žalec, Šmar je in 
Biograd ter sekretar medob-
činskega sveta Zveze komu-
nistov Emil Roje, so podelili 
tudi nagrade inovator jem 
(na sliki). Prejeli so jih Ne-
ven Bolanča, Je re Bunja , 
Anton Dolar, Jože Klančnik, 
Ivan Reberšek in Ivan Žli-
čar, namenu pa so predali tu-
di večnamenski objekjt, v ka-
terem bo med drugim tudi 
industr i jska prodajalna, na 
Golteh pa so odprli brunari-
co, kamor bodo lahko delav-
ci preboldske teksti lne to-
varne tudi hodili letovat. 

J A N E Z VEDENIK 

Gojenci 
VPD Radeče 
pomaiill 
do vode 

Že pred neka j tedni smo 
pisali o tem, kako se va-
ščani Leš v krajeVni skup-
nosti Vrh nad Laškim tru-
dijo, da bi končno prišli do 
pitne vode. Pri izkopu jar-
kov za vodovodno omrež-
je so jim pomagali briga-
dirji Zvezne mladinske de-
lovne akcije Kozjansko 84, 
pri zasipu le-teh pa so priš-
li na pomoč gojenci Vzgoj-
no poboljševalnega doma 
iz Radeč. 

Pomoč pri zasipu jarkov 
vodovodnega omrežja ni 
bila prva takšna akcija, ki 
so jo pripravili v Radečah. 
Je pa to prav gotovo ena od 
oblik s katerimi kažejo svo-. 
jo odprtost. Gojenci so se 
skupaj s svojimi vzgojitelji 
odločili, da en delovni dan 
preživijo namesto v delav-
nicah, rajši v eni najmanj 
razvitih krajevnih skupno-
stih. Upravnik doma Al-
bert Sipek nam je povedal, 
da se v takšnem delu skriva 
kar precejšnji ekonomski 
doprinos in še večji vzgojni 
vidik. Vzgojni prav zato, 
ker se gojenci sami lahko 
odločajo o delu. In prav za-
to ni bilo med njimi nika-
kršnega negodovanja, če-
prav so svoj delovni čas po-
daljšali v pozno popoldne. 

Verjetno je bilo med va-
ščani Leš sprva še čutiti ne-
kaj nezaupanja in nelagod-
nosti, vendar so se ti občut-
ki takoj ob pričetku dela 
porazgubili. V nekaj manj 
kot dveh urah so gojenci 
zasipali 600 metrov jarkov, 
to pa je že norma, ki bi je 
bila vesela vsaka mladin-
ska delovna brigada. Še po-
sebej zato, ker je bila trasa 
vodovoda izredno strma, 
zasipni material pa je bilo 
potrebno na nekaterih me-
stih dovažati. Prav zato, ker 
so predčasno končali z zasi-
pavanjem jarkov, so gojen-
ci sklenili, da se lotijo še 
izkopa manjkajočega dela 
sekundarnega omrežja. 

IVANA FIDLER 

Konec brigadirskega poletja 
Za brigadirje na Zvezni 

mladinski delovni akciji 
Kozjansko 84 se je v petek 
končalo letošnje brigadir-
sko poletje. Mladi so odšli 
na svoje domove, sekreta-
riat akcije pa prav v teh 
dneh zaključuje dokončno 
poročilo o uspešnosti 
opravljenega dela. 

V vseh t reh izmenah so 
brigadirji delali v šent jurski , 
sevniški in laški občini. Po 
brigadirskih merilih so za-
stavljeno normo presegli pri-
bližno za 40 odstotkov, lahko 
pa bi jo še za več, če bi jim 
bilo vreme bolj naklonjeno. 
Presežek norme so dosegli 
predvsem v tretji delovni 

Priznanja Zvezne mladin-
ske delovne akcije Kozjan-
sko 84 so za svojo pomoč in 
sodelovanje z brigadirji 
prejeli: Mirko Čander, Božo 
Ulaga, Anton Polutnik, To-
ne Jazbinšek, Marjan Salo-
bir, Vlado Marot, Viktorija 
Vezjak, dr. Janez Šimd in 
Janez Jug. 

izmeni, ko so s številnimi 
udarniškimi akcijami zaklju-
čevali dela na posameznih 
deloviščih. V ta namen so iz 
najprizadevnejših brigadir-
jev sestavili posebno delov-
no brigado. 

V prvi delovni izmeni so 
brigadirji ZMDA Kozjan-
sko 84 izkopali 7194 metrov 
jarkov, v drugi izmeni 7444 
metrov in v tretji izmeni 
8158 tekočih metrov. 

Popolna ocena letošnje 
ZMDA Kozjansko sicer še ni 
znana, vendar lahko rečemo, 
da se je akcija odlikovala 
predvsem po dobro zastav-
ljenih skupnih delovnih 
dneh z domačini. P redvsem 
v laški občini so skoraj na 
vseh deloviščih istočasno z 
brigadirji delali tudi domači-
ni. V takšnem načinu dela pa 
lahko iščemo tudi eno izmed 
možnosti za razvoj mladin-
skega prostovoljnega dela. 

Popoldanske interesne de-

javnosti na vsaki akciji na j bi 
bile tako zastavljene, da bi 
pritegnile vsakega brigadir-
ja. To je sicer pravilo, ki pa 
ga le malokje upoštevajo. Na 
Kozjanskem so imeli veliko 
težav z zagotavl janjem men-
torjev, ki bi jih na j priskrbele 
omenjene tri občine, vendar 
jim je le uspelo, da so pro-
gram interesnih dejavnost i v 
vsaki izmeni prilagodili že-
l jam in zahtevam brigadir-
jev. To so reševali tako, da so 
iskali mentor je v svojih 
vrstah, torej med brigadirji. 
Kot novost so letos uvedli ra-
čunalništvo, pa še nekaj te-
čajev - med nj imi tudi tečaj 
slovenskega jezika, ki je bil 
zelo dobro obiskan. 

Na zvezni mladinski de-
lovni akciji Kozjansko 84 so 
imeli tudi številne težave. 
Brigadirj i v prvi in tretji 
izmeni neka j časa niso imeli 
vode, jedilnica in kuhin ja v 
br igadirskem naselju Jože 
Perčič že neka j časa ne zado-
ščata več za štiri delovne bri-
gade, kolikor jih je v eni 
izmeni. Prav tako pa so na 

Kozjanskem sprotno reševa-
li tudi kadrovske težave. V 
treh delovnih izmenah so se 
v vodstvu akcije izmenjali 
trije komandant i . 

Ob koncu akcije so briga-
dirji pripravili krajši kultur-
ni prograrp skupa j s tambu-
raško skupino iz Laškega, 
poročali so o rezultatih 
opravljenega dela in podelili 

Krajevni skupnosti Vrh 
nad Laškim in Breze iz la-
ške občine pa sta podelil i 
priznanja akciji Kozjansko. 
Krajani Vrha nad Laškim 
so priznanje izročili mla-
dinskim delovnim brigada-
ma Hamid Beširevič iz Vi-
šegrada in Bratska mesta 
Jugoslavije iz Hrastnika. 

priznanja najzaslužnejšim za 
nemoten potek del na akciji. 
Akcijo Kozjansko 84 je za 
eno leto zaprl podpredse-
dnik republ iške konference 
mladih Bojan Požar. 

IVANA FIDLER 
FOTO: VLADO MAROT 

Krajani iz Brez v laški občini so ob zaključku brigadir-
skega dela pri njih pripravili za mlade skupno pogosti-
tev. Za člane vodstva akcije, ki niso prišli v Breze, pa so 
pripravili ogromen sendvič iz dvokilogramskega hleba 
kruha, ki jim ga je odnesel najmlajši, komaj enajstletni 
brigadir. • ^ 

Delo nima tiste 
vrednosti, ki mu gre 

Tudi organizacija Zveze 
komunistov v občini Šmar-
je pri Jelšah se je lotila širo-
ke razprave o predlogu 
sklepov 13. seje CK ZKJ. Ob 
tej priložnosti smo nekaj 
aktualnih vprašanj, ki so 
najtesneje povezana z ome-
njenimi sklepi, postavil i Jo-
žetu Božičku, predsedniku 
občinske konference Zveze 
komunistov Šmarje pri Jel-
šah. 

Kaj, pravzaprav, po-
menijo ponujeni sklepi 
13. seje CK ZKJ za raz-
pravo, ki smo se je pov-
sod lotili dokaj resno? 

J. Božiček: Sklepi mora jo 
biti pomembni le za usmeri-
tev naše razprave. Nič ne bi 
dosegli, če bi razpravljali le o 
sklepih, ob nj ih pa se ne bi 
temelji to soočili s s tanjem v 
sleherni sredini. Danes se mi 
zdi izrazito temeljno vpraša-
nje spopad z gospodarsko 
neučinkovitostjo. Družbena 
lastnina in samoupravl jan je 
ne pomenita absolutnega 
razpolaganja s stvarmi, am-
pak predpostavljata plansko 
disciplino znotraj gospodar-
stva, kakor tudi pri delitvi 
družbenih sredstev nasploh. 
Na stopnji naše zavesti še ve-
dno po t rebu jemo gospodar-
ski sistem, ki bi silil k ravna-
nju, kakršnega formalno do-
loča naša ustava. 

Materialno izvajanje 
ustavnosti in zakonitosti 
je učinkovito,' če ljudje 
zakone sprejemajo in jih 
tudi spoštujejo. Na ža-
lost se srečujemo tudi z 
drugačno prakso. Kje so 
glavni razlogi za odsto-
panje od teorije? 

J. Božiček: Res, niso redki 
pojavi izigravanja zakonov 
in neizvajanja dogovorov, 
sklepov. Teoretično bi to po-
menilo, da vladajoči razred 
uporabi sredstvo za prisilje-
vanje, v t em pr imeru državo, 
ki služi njegovim interesom. 
Ce bi smel poenostavl jeno 
uporabit i za več izrazov en 
termin, to je delavski razred, 
ki ima pri nas us tavno 
oblast, potem nekako ni lo-
gično, da se mora vladajoči 
razred danes boriti proti dr-
žavi, ki si jo je organiziral za 
zaščito svojih večinskih in-
teresov. Pogoj, da bo celotni 
samoupravni sistem pravil-
no deloval, je visoko razvit 
čut odgovornosti . 

Ob vprašanju idejne 
enotnosti in akcijske 
sposobnosti ZK se ne da 
ogniti vprašanju o liku 
komunista. To vprašanje 
je na prvi pogled dokaj 
enostavno . . . 

J. Božiček: Ne moremo 
mimo dejstva, da je dober 
osebni zgled p o m e m b e n de-
javnik pri t rasiranju prave 
poti. Naša družba se srečuje 
z novo socialno slojevitostjo, 
ki temelji na d ružbenem po-
ložaju in družbeni moči. De-
lo nima tiste vrednosti , ki 
smo mu jo z ustavo pripisali, 
sicer n imamo razčiščenega 
pojma, kaj je delo. Eno po-
glavitnih vprašanj v naši 
družbi je, da temelji to oceni-
mo, katera dela, (ki to niso), 
smo si izmislili in s temi deli 
obremenili družbeno potreb-
no delo. 

Katero je potem idejno 
vprašanje pri nadaljnji 
izgradnji socialist ične 
družbe? 

J. Božiček: Mislim, da je to 
tudi vprašanje ciljev pri obli-
kovanju osebnega standar-
da. Računica se ne izide, ko 
poznamo pr imere visokega 
osebnega s tandarda in življe-
nja »na veliki nogi«. Tak 
standard je v mnogih prime-

rih posledica takšnih ali dru-
gačnih izigravanj položaja v 
družbi, brez realnih izgle-
dov, da bi bil to lahko rezul-
tat dela, varčevanja in po-
dobnega. Slabi zgledi vleče-
jo za sabo negativne posledi-
ce, ki se kažejo v nezaupanju 
ali pa posnemanju . V zvezi s 
tem želim reči, da je nu jno 
treba obnoviti socialistično 
vzgojo in narediti več za du-
hovni s tandard in za spošto-
vanje vrednot vzajemnost i in 
solidarnosti. Ustvar janje viš-
jega družbenega in s tem tu-
di osebnega s tandarda mora 
v sedanji fazi razvoja temelji-
ti na dejanski delitvi po re-
zultatih dela na temelju 
družbeno priznanega dela. 

Ko razpravljamo o re-
zultatih gospodarjenja, 
se često izgovarjamo na 
zunanje tokove in vpl ive 
(slabega) gospodarjenja, 
na administriranje in na 
nenehno spreminjanje 
pogojev dela. Kako po-
gosto pa presojamo tako. 
imenovane notranje sla-
bosti? 

J. Božiček: Enako, ali pa še 
bolj, bi morali biti kritični do 
teh slabosti. Ce vsi govori-
mo, da delo ne more biti pro-
duktivno, če za o d k u p o m 
enega teleta stoji kar šest de-
lavcev, če smo, na pr imer 
kreditirali vinogradnika, po-
tem pa m u nismo omogočili 
odkupa grozdja, ali pa če 
smo iz zadruge naredili trgo-
vino, ob tem pa nezadovolji-
vo razvili pospeševalno 
funkcijo, potem nam mora 
biti jasno, da imamo kaj po-
storiti tudi v lastni hiši. 

Analiza dela v osnovni 
organizaciji je še posebej 
pomembna pri obravna-
vanju vloge ZK v politič-
nem sistemu. Katere so 
pri tem najpomembnejše 
ugotovitve? 

J. Božiček: Vsekakor je tre-
ba oceniti lastno akt ivnost in 
analizirati celovite d ružbene 
odnose, tako v temeljni orga-
nizaciji in krajevni skupno-
sti kot tudi v družbeni orga-
nizaciji in družbenopoli t ični 
skupnosti . Večkrat pa se 
nam dogaja, da v oceno enot-
nosti vmešavamo vprašanja, 
ki so čisto s t rokovne narave 
v materialni sferi proizvod-
nje ali gospodarstva. Komu-
nisti na odgovornih družbe-
nih mestih nosijo posebno 
odgovornost, ker se po 
uspešnosti nj ihovega dela, 
med drugim, ocenju je tudi 
vrednost Zveze komunis tov. 
Zato je nujno, da organizaci-
ja ZK kritično ocenju je 
uspešnost dela svojih članov 
na teh mestih. Knjižica član-
stva v ZK mora biti le verifi-
kacija človeka, komunis ta , 
ki ima avantgardno vlogo pri 
uresničevanju interesov de-
lovnih ljudi in družbe. 
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Laško dobiva svoie 
komunalno podjetje 

Na zagotovitvi večje so-
cialne varnosti zaposlenih 
in izboljšanju komunalnih 
storitev v kraju in občini je 
temeljila ideja o združitvi 
obrtna montažnega podjet-
ja in gradbenega podjetja 
Laško ter komunalne enote 
pri krajevni skupnosti La-
ško v eno delovno organiza-
cijo. 

Sredi meseca avgusta je 
javna razprava o samouprav-
nem sporazumu za združitev 
minila brez pripomb, prejš-
nji teden pa so delavci ome-
njenih organizacij z referen-
dumom potrdili pripravlje-
nost, da stopijo pod isto stre-
ho. Postopek združevanja 
naj bi zaključili prvega ja-
nuarja. 

Občina Laško je ena red-
kih, ki nima urejene komu-
nalne službe, kljub dvem sa-
moupravnim komunalnim 
skupnostim, eni v Laškem in 
drugi v Radečah. Te storitve 
sta vsaka zase opravljali 
omenjeni podjetji, za po-
dročje mesta Laško tudi ko-
munalna enota, vendar enot-
ne organizirane službe za po-
dročje komunale v občini ni, 
kar se odraža na slabi kvali-
teti komunalnih storitev. 
Omenjeni podjetji se ukvar-
jata tudi z investicijskimi de-
li, vendar jim zadnje čase, za-
radi razmer na tržišču, ne gre 
dobro. Splošna družbena 
usmeritev, ki ponuja več 
možnosti razvoju obrti, pa je 
iz obeh delovnih organizacij 
potegnila tudi večje število 
delavcev. Zadnji dve leti je 
naprimer gradbeno podjetje 
zapustila polovica delavcev. 
Ob manjšem številu delav-
cev in manjšem obsegu dela 
pa je sestava režijskih služb 
ostala nespremenjena. Tako 
z dohodkom vse težje pokri-
vajo izplačila že tako nizkih 
osebnih dohodkov, obe de-
lovni organizaciji pa sta že 
nekaj mesecev na meji renta-
bilnosti. 

Z združitvijo najdbi prišlo 
do reorganizacije znotraj re-
žijskih služb in do ustanovi-
tve delovne skupnosti skup-
nih služb. Dve temeljni orga-
nizaciji pa si bosta delo raz-
delili tako, da bo ena zadol-
žena za opravljanje komu-

nalnih del, druga pa bi 
opravljala obrtne storitve s 
področja gradbeništva. Več-
jih vlaganj v osnovna sred-
stva ne bo, saj bodo z zdru-
žitvjo le-teh kos novim nalo-
gam. Prednost združitve vi-
dijo tudi v tem, da se bodo 
poslej lažje prilagajali pov-
praševanju na trgu za oprav-
ljanje manjših gradbenih in 
obnovitvenih del. Ta usmeri-
tev je toliko bolj pravilna, 
ker v občini v prihodnjih le-
tih ne bodo več veliko gradi-
li, sicer pa je konkurenca 
večjih gradbenih organizacij 
premočna, da bi se lahko v 
teh zaostrenih pogojih, kosa-
li z njimi. ' 

VIOLETA V. EINSPIELER 

Na Blagovni 
praznujejo 

V tem tednu praznuje tudi 
krajevna skupnost Blagovna. 
Praznik bodo obeležili z otvo-
ritvijo modernizirane ceste 
na Bobovo, v kolikor bo Cest-
no podjetje iz Celja končalo z 
deli v dogovorjenem roku. Ve-
selijo pa se tudi telefonov, če-
prav še ne vedo kdaj bodo za-
zvonili, kajti končano je pri-
marno omrežje, primanjkuje 
pa naročniških kablov. 

Krajevna ksupnost Blagov-
na praznuje krajevni praznik 
že petič, letos pa bodo z njim 
počastili tudi 40-letnico bolniš-
nice Zima. Osrednja sloves-
nost bo v nedeljo in sicer bo ob 
14. uri tekmovanje gasilskih 
enot iz šentjurske občine, ob 
15. uri pa bo slavnostna seja 
skupščine krajevne skupnosti. 
Na seji bodo podelili zasluž-
nim krajanom priznanja kra-
jevne skupnosti in osvobodil-
ne fronte, pripravili pa so tudi 
krajši kulturni program. Praz-
novanje pa se bo začelo že ju-
tri. ob 16. uri se bodo pomerile 
vaške skupnosti v nogomet-
nem turnirju. V soboto pa je v 
programu praznovanja tudi 
srečanje občanov pri bolnišni-
ci Zima, kjer bodo šentjurski 
borci udeležencem srečanja 
spregovorili nekaj besed o zgo-
dovini bolnišnice. Jutri ali v 
soboto bo tudi otvoritev ceste 
ne Bobovo, če bo le-ta kon-
čana. 

V.E. 

Anton Zagožen 
Kdor se danes po lepi 

asfaltirani cesti od Gor-
njega grada preko Cer-
nivca zapelje na kranjsko 
stran, po cesti II. grupe 
odredov, najbrž ne ra-
zmišlja, da prav blizu oz-
nake za to cesto živi člo-
vek, ki se je prvi spomnil 
na poimenovanje te ceste. 
Vem, da mu morda ne bo 
povsem povšeči, če bomo 
to dejstvo tako javno po-
trdili, kajti naš sogovor-
nik Anton Zagožen pravi, 
da so se poimenovanje te 

ceste pač spomnili v 
družbenopolitičnih orga-
nizacijah Gornjega grada 
v septembru 1978. leta 
Toda Anton Zagožen je 
bil tisti čas sekretar 
osnovne organizacije ZK 
in imel je odgovorno in 
glavno besedo. 

Osvobojeno ozemlje 
Gornjega grada in okolice 
1944. leta je Zagožen do-
čakal kot 24-letni mlade-
nič. To leto je bilo zanj na 
več načinov prelomno. 
Kot borec Tomšičeve bri-
gade je bil sprejet v parti-
jsko šolo pri Osojniku v 

Kamici pri Lučah, sprejet 
je bil v Pcirtijo, katere na-
logam sledi še danes, če-
prav v pokoju in bolehen, 
na domačiji Prodnikovih, 
kamor se je 1946. leta pri-
ženil kot mlad partizan-
ski poročnik III VDV bri-
gade, se iz partizanske 
preoblekel v aktivistično 
uniformo in z ženo Nado 
obnovil dom ter zaživel 
družinsko življenje. 

»Ko sem 1946. leta po 
kmetijah razlagal indu-
strializacijo in elektrifika-

cijo, so se mi marsikje 
smejali,« s spominom se-
že v leta obnove in aktivi-
stične zagnanosti tistih 
časov. »Toda čez osem let 
smo elektriko v.dobre pol 
leta res napeljali,« brska 
aktivistični masovik Za-
gožen po časovnih drob-
cih tistega velikega časa. 
Časa, ki mnogim danes ni 
doumljiv: ko se je iz nič 
vse moglo in moralo. 

Partijsko, politično de-
lo je bil eden izmed mo-
torjev Zagožnovega živ-
ljenja, drugi motor je te-
kel za razvoj kmetijstva v 
Gornjem gradu, Zadretju 
in v mozirski občini, pa 
tudi v času službovanja 
na Kranjskem, mu ni obr-
nil hrbta. Niti tega niso 
storili na Prodnikovi do-
mačiji, kjer se gospodinja 
še danes s solzami v očeh 
spomni prve Sivke - kra-
ve nad kravami, ki jim je 
povrgla 15 bikcev 

Partiji, kmetijstvu in 
Gornjemu gradu ostaja 
zvest Anton Zagožen tudi 
danes, ko močneje podo-
življa čase izpred 40 let ob 
sedanji cesti II. grupe 
odredov. 

• MITJA UMNIK 

V Kozjem je veliko prizadevnih ljudi 
Krajevni praznik s številnimi pridobitvami 

V krajevni skupnosti Koz-
je so ponosni, da je letos nji-
hov praznik najtesneje po-
vezan s praznovanjem praz-
nika občine Šmarje pri Jel-
šah. 9. september je namreč 
praznik krajevne skupnosti 
Kozje in praznik občine 
Šmarje pri Jelšah. 

Kraj z okolico, ki sodi v 
Spominski park Trebče, je v 
zadnjih letih skokovito na-
predoval in Kozje je postalo 
pravo delavsko središče v 
tem delu Kozjanskega. Raz-
cvet in blaginjo sta prinesli 
zlasti dve temeljni organiza-

ciji v Kozjem, TOZD celjske 
»Metke« in »Dekor«, temelj-
na organizacija steklarne 
»Boris Kidrič« iz Rogaške 
Slatine. Svoje je prispeval 
tudi obrat žaga tozda Lesne 
opreme iz Mestinja. 

Pred praznikom krajevne 
skupnosti Kozje smo obiska-
li Veljka Kolarja, predsed-
nika skupščine krajevne 
skupnosti Kozje in ga vpra-
šali, na katerih področjih je 
Kozje v zadnjem času dose-
glo največji napredek. »Ce bi 
moral izdvojiti interesna po-
dročja, potem sta to gotovo 

zdravstveno varstvo in otro-
ško varstvo, ki sta urejena do 
te mere, da so naši ljudje lah-
ko z uslugami resnično zado-
voljni. Potem je tu še telefo-
nija, saj se Kozje letos pribli-
žuje dvestotim telefonskim 
številkam. Telefoni pa niso 
le v samem Kozjem, ampak 
smo se potrudili, da sežejo 
tudi do oddaljenih zaselkov. 
Tu je še posodobljen obrat 
žage, pa novo gostišče v ok-
viru razvoja Spominskega 
parka Trebče. Naša najpo-
membnejša naloga in skrb 
bo v bodoče namenjena za-
poslovanju, zlasti moških, 
največ možnosti pri tem pa 
vidimo na področju lesar-
stva, morda pa se bo našla še 
katera od večjih OZD na 
Celjskem, ki se bo odločila 
za vlaganje na našem ob-
močju. Od uspehov zadnjih 
let moram izpostaviti še do-
bro rešen problem vodo-
oskrbe, ker pa poraba nara-
šča, bodo v bližnji prihod-
nosti potrebna še nova zajet-
ja. Kraj nujno potrebuje jav-
no telefonsko govorilnico, 
občanom pa bo treba tudi 
omogočiti soliden sprejem 
TV programov Ljubljana I. 
in II. TV mreže. Veliko smo 
v letu dni naredili tudi na 
področju gradenj in poso-
dabljanja krajevnih cest, 
imamo novo avtobusno po-
stajališče in še kaj,« je pove-
dal Veljko Kolar. 
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Uspešen ribolov 
Invalidsko športno druš-

tvo v Radovljici je v nedeljo 
organiziralo republiško pr-
venstvo invalidov v šport-
nem ribolovu. 

Udeležili so se ga tudi čla-
ni društev invalidov iz Vele-
nja, Laškega in Žalca. Prvo 
mesto v konkurenci članic je 
zasedla Valči Zgajnar iz La-
škega. 

Društvo invalidov Laško 
pa za prihodnjo nedeljo OT-
ganizira tekmovanje »ribiški 
car« na Slivniškem jezeru. 

W £ 

Uspel planinski tabor 
Postavljen Je bil v Logarski dolini 

Letošnje poletje so mladi 
planinci iz Zabukovice, 
Šentjurja, Titovega Vele-
nja, Prebolda, Rogaške Sla-
tine, Šempetra, Vitanja in 
Tabora preživeli po teden 
dni v Logarski dolini. Od-
bor za delo z mladimi v 
med društvenem odboru PD 
Savinjska je že drugo leto 
organiziral s pomočjo vest-
nih planinskih delavcev in 
društev, kot so Ljubno, Vi-
tanje, Prebold, Laško in se-
veda ob pomoči Celjskega 
štaba teritorialne obrambe 
in še nekaterih, planinski 
tabor. 11 šotorov je bilo po-
stavljenih blizu Doma pla-
nincev PD Celje. 

V štirih izmenah so vod-
stva posameznih izmen izpe-
ljala ves program, ki je bil v 
načrtu. Skoraj vsak dan so 
organizirali izlete v bližnjo in 
daljno okolico, tri izmene so 
organizirale tudi dvodnevi 
izlet. Dopolnjevali so znanje 
po programu planinske šole, 
praktično vadili veščine z 
vrvmi, gibanje po snežiščih, 
skalah in ob pomoči navez 
premagovali večje ovire, kar 
je bilo za mlade še posebno 

zanimivo. Organizirana so 
bila številna prijetna preda-
vanja na izletih in v taboru, 
videli so veliko diapozitivov 
ter seveda tudi sami fotogra-
firali. Tako nastaja gradivo 
za prihodnja leta, ki ga bodo 
pokazali tudi drugim. Letoš-
nje vreme je bilo kar precej 
muhasto, zato so izlete izva-
jali v zgodnjih jutranjih in 
dopoldanskih urah, popol-
danski čas pa so namenili 
predavanjem, igri in organi-
zaciji življenja v taboru, sko-
raj vsak večer so kurili kres. 

Vsi udeleženci so pridobili 
marsikaj - mlajši novo zna-
nje, starejši pa so utrjevali in 
preverjali. Dogovorili so se, 
da bodo že letos začeli varče-
vati denar in kupovati še po-
trebno osebno opremo. 

Prav zaradi še boljših pri-
prav bo že letos 22. in 23. 
septembra organizirana še 
delovna akcija z namenom, 
da bi pripravili taborni pro-
stor za drugo in naslednja le-
ta, društva pa bodo poskrbe-
la za nakupe šotorov, druge 
opreme, ki jo bodo solidar-
nostno posodili za vse izme-
ne tabora. 

FANIKA WIEGELE 

Koristno usposabljanje mladih 
Žalčanl so pouk obrambe In zaščite pripravili skupaj s 
Trboveljčanl 

Tudi letos so v žalski ob-
čini pripravili obrambno 
usposablajnje mladincev in 
mladink, ki ne obiskujejo 
šol srednjega usmerjenega 
izobraževanja. 

Tokrat se pouk obrambe 
in zaščite odvija v stari 
osnovni šoli pod Javorjem v 
občini Trbovlje in je za obe 
občini skupaj. Namen pouka 
obrambe in zaščite je uspo-
sobiti r lladince in mladinke 
v starosti 16 let za oboroženi 
boj. Med poukom, ki bo vse 
do 18. tega meseca, bodo 
mladi spoznali vse vrste pe-
hotnega orožja ter tudi druge 
vrste težkih orožij in zaščito 
pred njimi. V tem času si bo-
do samostojno uredili življe-

nje v skladu z zdravim nači-
nom življenja v naravnem 
okolju. 

Urška Škor janc iz Prebol-
da: »Zaposlena sem v MIK 
Prebold in sem se tega pou-
ka veselila. Orožje me ne za-
nima preveč, raje imam 
predmet prve pomoči, saj je 
to bolj za dekleta kot pa pu-
ška. Vseeno pa sem se nauči-
la streljati z puško. Po doma-
čih mi je malo dolgčas.* 

Zdravko Podpečan iz An-
draža: »Ker sem doma na 
kmetiji, me bodo starši po-
grešali, posebej sedalj, ko je 
veliko dela. Prva dva dni mi 
je bilo dolgčas, sedaj pa sem 
krizo že prebrodil in kar gre. 

Vsak dan čujem kaj novega 
in se moram to tudi naučiti.« 

Julija Hrovat, iz Petrovč: 
»Mislim, da je ta pouk 
obrambe in zaščite za nas 
mlade kar potreben. Nikdar 
ne veš, ali bo treba zgrabiti 
za puško ali pomagati na kak 
drug način. Tu se vse to uči-
mo in nekaj nam bo prišlo 
prav tudi v življenju.« 

Bojan Gjerek iz Ločice: 
»Pouk je tu kar zanimiv. Ve-
seli me, ko je na vrsti preda-
vanje o pehotnem orožju. 
Posebej zanimivo pa je raz-
stavljanje puške in mitralje-
za. Ko imam prosto, igram 
namizni tenis, najraje pa ro-
komet. Menim, da se bomo 
tu veliko naučili! 

TONE TAVČAR 

Gaberčanl 
praznujejo 
Krajevna skupnost Gaber-
je praznuje danes krajevni 
praznik, in sicer bo zvečer 
ob 18. uri razširjena seja 
sveta skupščine in družbe-
nopolitičnih organizacij. 
Na seji bodo podelili priz-
nanja zaslužnim krajanom. 
Praznovanje pa se je priče-
lo že v torek, z otvoritvijo 
razstave izdelkov Centra za 
varstvo in delo srednje pri-
zadetih Golovec, ki je začel 
z delom septembra lani. 
Osrednja proslava s kultur-
nim programom pa bo v so-
boto ob 17. uri pred samo-
postrežno restavracijo Ga-
berje. 

V kulturnem programu 
bodo sodelovali: godba na 
pihala Emo, pevski zbor Li-
bela, Vzgojno varstvena or-
ganizacija Tončke Čeč, 
tamburaški zbor Svoboda 
in recitatorska skupina 
Zarje iz Trnovelj. Po pro-
slavi bo tovariško srečanje, 
kjer bo igral celjski instru-
mentalni kvintet. Gaberča-
ni pa so v počastitev krajev-
nega praznika pripravili tu-
di vrsto spremljajočih pri-
reditev. V soboto je že bil 
odbojkarski turnir za pre-
hodni pokal krajevne skup-
nosti Gaberje, to soboto pa 
bodo igre spretnosti, ki jih 
je organiziral kolektiv Ema 
in pa mimohod Godbe na 
pihala Emo. V torek, 11. 9. 
pa bo še srečanje samo-
upravljalcev in v soboto, 
22. 9. orientacijsko tekmo-
vanje za Debenjakov me-
morial. 

V. E. 



Teden upokojencev v Laškem 
V laški občini se bo pod pokroviteljstvom občin-

skega sinidkalnega sveta pričel v nedeljo, 9. septem-
bra, Teden upokojencev. 

Ob tej priliki se bo zvrstila vrsta prireditev, pred-
vsem športnega značaja. Zanimiva bo rekreacijska 
vožnja s kolesi enajstega septembra, v Radečah bo 
naslednji dan tekmovanje ekip v balinanju. 

Za prehodni pokal v streljanju se bodo upokojenci 
laške občine pomerili v Rečici, 13. septembra, nasled-
nji dan bo v Laškem tekmovanje posameznikov v 
šahu, prav tako za prehodni pokal. 

Zaključna prireditev v Tednu upokojencev v laški 
občini bo v soboto, 15. septembra, ko bo v Laškem 
letna konferenca zveze društev. 

Z. S. 

Žičnica na 6@Re miruje 
V ponedeljek so začeli z rednimi vzdrževalnimi deli 

na gondolski žičnici, ki vozi na Golte. Računajo, da bo 
gondola znova nared za prevoz potnikov v začetku 
oktobra. 

Letalski piknik 
V soboto, 8. septembra bo na letališču v Levcu veliki 

Letalski piknik z mitingom, v katerem bodo obisko-
valci lahko videli športna letala, padalce, balon in 
zmaje, predstavili pa se bodo tudi modelarji. Ves čas 
bo na voljo tudi Aero-taxi, ki bo potnike popeljal nad 
celjsko kotlino. Prireditev se bo začela ob 14. uri. 

Kanalizacija je še vedno le nujno zlo 
Ker varčujemo, projekti-

ramo in gradimo kanaliza-
cijo le za 30 let, čeprav bi jo 
morali vsaj za 50 let. Stari 
Rimljani so imeli o tej stva-
ri precej drugačne poglede: 
kanali, ki so jih zgradili 
pred 2000 in več leti, še ve-
dno služijo svojemu na-
menu. 

Zaradi skromnih sredstev 
marsikje preveč skoparimo 
pri velikosti (premeru) cevi 
za kanalizacijo. Tako so se na 
primer v Skofji vasi zavestno 
odločili za manjše cevi, kot 
jih določajo tehnične norme. 
Poleg tega je v Celju težko 
speljati kanalizacijske vode, 
ker so padci zelo majhni. 

Pri Komunalnem podjet-
ju, tozd CE-KA zatrjujejo, da 
že sedaj le^asi jo in prelivajo 
sredstva znotraj tozda in za-
radi tega siromašijo druga 
področja. Ne nazadnje imajo 
zaradi tega tudi manjše oseb-
ne dohodke. 

Da v Celju smatramo ka-

nalizacijo kot nujno zlo, kaže 
tudi podatek, da je še vedno 
kup komunalnih vodov, ki 
jih CE-KA po letu 1973 še 
vedno ni prevzel v upravlja-
nje, torej niso postali njihova 
osnovna sredstva. Čeprav te 
vode vseeno vzdržujejo in či-
stijo, ne morejo obračunava-
ti amortizacije. Za investicij-
sko vzdrževanje tako ostane 
vse manj (letos le 6 milijonov 
dinarjev) in čez leta se lahko 
ta brez brižnost krepko ma-
ščuje. 

»Letos smo po dolgem ča-
su le uspeli prevzeti kanali-
zacijske vode v Dobrni,« pra-
vi direktor CE-KA Stane Le-
dnik. »Se vedno pa na pri-
mer ni prevzeta kanalizacija 
blokov »plava laguna«, vsi 
rajonski zbiralniki, ki so bili 
zgrajeni po letu 1973, čeprav 
so bili tehnični pregledi 
uspešno opravljeni, in še ne-
kateri drugi kanalizacijski 
vodi.« 

Ker je zaradi tega tudi 

manj denarja, trpi kvaliteta 
vzdrževanja, vse več pa je 
prehajanja iz razširjene v 
enostavno reprodukcijo. 

»V primerjavi z drugimi 
mesti v Sloveniji smo prav-
zaprav zelo dobro opremlje-
ni. Se posebej za čiščenje ka-
nalizacije, saj opravljamo 
storitve tudi za nekatere ob-
čine v Zasavju, na Gorenj-
skem in v Pomurju,« pravi 
Marjana Leskošek, vodja 
vzdrževanja kanalizacije pri 
CE-KA. Imamo tri najsodob-
nejša vozila Woma (eno sta-
ne 20 milijonov dinarjev), ta-
ko da smo lahko prevzeli 
vzdrževanje oziroma čišče-
nje kanalizacije v nuklearki 
v Krškem, v železarnah in še 
nekaterih drugih večjih de-
lovnih organizacijah. Pogod-
be o čiščenju imamo s petde-
setimi delovnimi organizaci-
jami.« 

Kljub dobrim strojem pa 
je še posebej v Celju kar pre-
cej težav pri čiščenju kanali-
zacijskih vodov. Se posebej 
v stanovanjskih blokih, ker 
se je zelo malo hišnih svetov 
odločilo, da bi s pogodbo 
prenesli vso skrb za vzdrže-
vanje kanalizacije na rame 
Javnih naprav in CE-KA. 
Mnogi namreč menijo, da 
bodo prav tu lahko največ 
privarčevali, zato tudi nere-
dno čistijo greznice. Take 
kanalizacije se potem pogo-
sto zamašijo. 

»Stanovalci se žal vse pre-
pogosto oglasijo pri nas ta-

krat, ko se je kanalizacija že 
zamašila, torej takrat ko jim 
v bloku že smrdi,« meni Mar-
jana Leskošek. »Zal pa dose-
daj še nobeden hišni svet v 
Celju ni sklenil pogodbe z 
nami in Javnimi napravami 
za redno vzdrževanje kanali-
zacij, kar bi bila za hišne sve-
te najboljša rešitev in precej 
manj vroče krvi bi bilo.« 

Pri CE-KA namreč nimajo 
dežurne službe, ker bi bila 
predraga (približno 120.000 
dinarjev na dan) oziroma ker 
za to nimajo potrebnih sred-
stev. 

Vse kaže, da o kanalizaciji 
v Celju še vedno razmišlja-
mo kot o nujnem zlu. 

S. SROT 

Komunala Celje, 
TOZD CE-KA 

obvešča vse 
zainteresirane naročnike 
uslug (čiščenje prehodnih 
in neprehodnih kanalov in 
kanalizacijskih cevi), ki jih 
opravljamo z 
visokotlačnim strojem 
»WOMA«, da sprejemamo 
naročila izključno v 
pismeni obliki 
(naročilnica, pogodba). 

Ker je prisotnost naročnika 
pri čiščenju obvezna, nave-
dite oziroma napišite na 
naročilnico: 

- zastopnika naročnika 
- naslov in telefonsko šte-
vilko zaradi dogovora o ter-
minu čiščenja 

Za vaše cenjeno naročilo 
se zahvaljujemo 
KOMUNALA CELJE 
TOZD CE-KA 

Družina bralcev Nove-
ga tednika je vse večja. 
Ste že njen redni član? 

V šolo po učenost 
V novimi torbicami, lepo 

polikanimi zvezki, snažni in 
počesani, kakor za majhno 
slovesnost, so prvošolčki z 
roko v mamičini ali očkovi 
dlani v ponedeljek prvič 
prestopili prag šole. V Celju 
ali v Šmarju, na osnovni šo-
li Edvarda Kardelja ali na 
osnovni šoli Bratov Lete-
nje, povsod je bil prvi šolski 
dan v življenju za male ko-
renjake enako velik in po-
memben dogodek. 

Mamica Jožica Dumbuja, 
ki je svojega sina Marka pri-
peljala na osnovno šolo Velj-
ka Vlahoviča v Celju, je po-
vedala, da je sinu že kupila 
vse šolske potrebščine. Po-
sebej se na Markov prvi šol-
ski dan niso pripravljali, saj 
je obiskoval malo šolo, kjer 
so ga dobro pripravili na de-
lo v veliki »ta zaresni« šoli. 
Sicer pa ima dva starejša 
bratca, ki sta mu tudi pove-
dala, kako je v šoli. Podobno 
bi najbrž povedali tudi drugi 
starši. 

Cicibani, ki danes že spoz-
navajo prve črke, pa so na 
prvi šolski dan povedali: 

Jaka Kavčič: Vesel sem, 
ker grem v šolo. Nič me ni 
strah. Naučil se bom pisati in 
brati in bom lahko sam pre-
biral knjige, ki mi jih zdaj 
bere mamica. Tudi računal 
bom rad. 

Tina Gorenšek: Tudi me-
ne ni nič strah šole. Zdaj bo-
mo morali biti bolj pridni, 
ampak v šoli se bomo naučili 
veliko stvari. Najbolj si želim 
spoznati prometne znake. 
Abecedo že poznam in sama 
berem. Tudi računati že 
znam malo. 

Petra Pušnik: Mislim, da 
bo v šoli težko. Toliko stvari 
si bomo morali zapomniti! 
Abecedo me je naučila že ba-
bica. Malo se pa bojim mate-
matike. Ce se bom še igrala? 
Seveda se bom, saj bomo vse 
naloge naredili že v šoli 

Dograjena šola v Šempetru 
Prvi šolski dan je bil za učence osnovne šole Bratov Juhar t iz Šempetra še posebej 

sWnosten. Pouk se je namreč pričel tudi v novem delu šole, tako da bo sedaj le v eni 
•*meni. V novem delu je kar sedem učilnic, deset kabinetov, zaklonišče za dvesto otrok, 
stanovanje hišnika in še drugi spremljajoči prostori, ki bodo nudili možnost za še uspeš-
nejše delo. Ravnateljica šole, Gizela Kamp, je povedala, da so veliko dela pri montaži 
Stranje opreme opravili starši učencev in tako tudi pocenili gradnjo. Opravljenih je bilo 
Mi veliko prostovoljnih ur pri urejevanju okolice šole. Dela je v dogovorjenem roku 
°Pravil Ingradov tozd iz Žalca, stala pa so 65 milijonov dinarjev. Denar so prispevali občani 
s samoprispevkom in vzgojnoizobraževalna organizacija Žalec. 

TONE TAVČAR 



SLG - mod komedijo in resno dramo 
V novI sozonl šest premier, več ponovitev In gostovanja 

Ansambel Slovenskega 
ljudskega gledališča Celje 
se že pripravlja na novo se-
zono, katere repertoar je se-
stavljen po načelu, da naj 
bo dovolj raznolik in kar 
mjman napet na skupni 

idejni imenovalec, kar pu-
bliki malo pove in še manj 
džt. Tako s svojim izborom 
za sezono 1984/85 gledališče 
sledi tistim smernicam, ki 
jih zasleduje že vrsto let. 
Gre za skrb in spremljanje 
žive slovenske in jugoslo-
vanske dramske ustvarjal-
nosti in prav tako skrb za 
predstavitev znamenitih 
del iz svetovne in domače 
klasike, pri čemer celjsko 
gledališče ne pozablja na 
mlade gledalce. 

In kaj ponuja v novi sezoni 
Talijin hram? 

Pod režijskim vodstvom 
Mirana Herzoga se ansambel 
pripravlja na prvo premiero 
v novi sezoni, ki bo 21. sep-
tembra. Na oder prihaja Stri-
ček Vanja, Antona Pavlovi-
ča-Cehova. Zgodba govori o 

šarlatanstvu in lažnih idolih, 
o nesmiselnem žrtvovanju in 
smiselnosti žrtve v življenju 
brez iluzij, znotraj frustrira-
nih hrepenenj po resničnih 
človeških stikih in solidar-
nosti. 

Naslednja premiera bo na-
menjena otrokom. To bo slo-
venska noviteta mladega 
dramaturga in avtorja Duša-
na Dolamiča, Oskar in mor-
ska deklica. Svojevrstna 
pravljica za otroke vseh sta-
rosti po motivih O. Wilda, 
Andersena in Goetheja . Ri-
bič Oskar se zaljubi v mor-
sko deklico, ne more pa do 
nje, ker ima dušo, bajeslovna 
bitja pa je nimajo. Oskar je 
kot uročen in sledi klicu svo-
je l jubezni . . . Predstavo reži-
ra Ksenija Murari, premiera 
pa je predvidena v novem-
bru. 

Prvič na Slovenskem bodo 
v celjskem gledališču upri-
zorili Williama Wicherleya, 
Podeželanko, v režiji Franci-
ja Križaja. Podeželanka je 
ena najbolj smešnih in duho-

vitih komedij, kar jih je bilo 
napisanih v angleškem jezi-
ku. Govori pa o rogonoscih 
in l jubimkanju brez zadrž-
kov. Komedija je polna izre-
dno smešnih situacij in osta-
ja za vse čase aktualna. Fh-vič 
s o j o odigrali v Londonu leta 
1673. 
.V sodelovanju s Cankarje-

vim domom bo v začetku ja-
nuarja na sporedu naslednja 
premiera, in sicer slovenska 
noviteta Milena Jesiha, Pra-
vopisna komisija, ki jo bo na 
oder postavil Zvone Šedl-
bauer. Delo je grajeno na 
konkretnem primeru pravo-
pisne komisije, ki poseže s 
svojimi purističnimi apeli v 
vse plasti naše zavesti; zgo-
dovinske in zdajšnje. Avtor 
je to grotesko napisal v zelo 
zanimivem jeziku, od Tru-
barjevega, do jezika pesni-
kov in pisateljev našega ča-
sa. Tako si je obetati zanimi-
vo, radoživo predstavo, ki bo 
marsikaj povedala tudi o nas 
samih, o našem odnosu do 
jezika in naroda. 

V začetku marca se bo an-
sambel predstavil z duhovi-
to, satirično komedijo Ivana 
Cankarja, Za narodov bla-
gor, v režiji mladega celjske-
ga režiserja Vinka Modern-
dorferja. Svet te Cankarjeve 
igre je zelo blizu današnje-
mu. Igra bo izzivalna in bo 
povedala mnogo resnic o da-
našnjem času. Nastala je v 

času avtorjeve hude življenj-
ske stiske na Dunaju in je 
izraz Cankarjevega pesimi-
stičnega stališča do politič-
nih in socialnih bojev v 
svetu. 

Ob koncu sezone, predvi-
doma aprila, pa bodo v režiji 
Francija Križaja uprizorili 
Iva Brešana, Slavnostno ve-
čerjo v pogrebnem podjetju. 
Gre za docela seriozno tran-
sakcijo v stilu slikovitega 
mediteranskega ljudskega 
komedijanstva, kjer simpa-
tična klateža ožmeta pogreb-
no podjetje za težke milijo-
ne. Gre seveda za zasebno 
iniciativo v imenu kolektiv-
ne koristi. 

Repertoar za novo gledali-
ško sezono je izredno skrbno 
pripravljen in je uravnove-
šen med komedijo in resno 
dramo. Nov izziv za ansam-
bel in občinstvo. 

MATEJA PODJED 

Taborski kulturni dnevi 
V žalski občini se bodo jutri začele prireditve v počastitev 

taborskih kulturnih dni v Žalcu in 20-letnici proglasitve 
Žalca za mesto. V bogatem programu se bodo zvrstile šte-
vilne kulturne in športne prireditve vse do 15. septembra, ko 
bo v Žalcu množična prireditev, noč žalskega tabora. 

Podrobnejši razpored prireditev obljavljamo v rubriki 
»Prireditve«. MP 

MPZ France Prešeren stopa v 
90-letnlco obstoja 

Delo mešanega pevskega zbora Želežničarskega pro. 
svetnega društva France Prešeren iz Celja, ki ga že 
vrsto let vodi dirigent Edvard Goršič, v tem pevskem 
letu označuje bližajoča 90-letnica. Naslednik Celjskega 
pevskega društva bo ob njej skušal predstaviti ne le 
svojo sedanjo kakovostno raven zborovskega petja 
temveč obuditi tudi spomin na devet desetletij trdega 
in uspešnega dela. 

Ob pripravah na devetdesetletnico čakajo zbor še 
številne druge naloge. Še pred koncem meseca se bo 
predstavil s koncertom v Rogaški Slatini, 29. in 30. 
septembra pa bo sodeloval na mednarodnem tekmo-
vanju oziroma reviji polifonskih pevskih zborov v Ita-
liji. Spomladi čaka zbor še ena preizkušnja - gostova-
nje na Cehoslovaškem, ki ga zanj pripravlja mešani 
pevski zbor Bedrih Smetana iz Hradec Kralova. 

To so le nekatere večje obveznosti celjskega zbora, a 
že te bodo od članov in dirigenta zahtevale veliko volje 
in dela. A v družbi s prijatelji to ni težko, še manj, ker 
se pevci zavedajo, da bo njihov trud poplačan z lepo 
pesmijo in tistim, kar bodo z njo dali sebi in poslušal-
cem. 

Z rednimi pevskimi vajami je zbor pričel v ponede-
ljek, danes pa se bo spet sestal. Tako bo celo leto - vsak 
ponedeljek in vsak četrtek ob 19. uri v pevski sobi na 
Gregorčičevi ulici 6. Do konca septembra vabijo v tem 
času tudi nove pevce, da se jim pridružijo pri njihovem 
delu. 

Brez slikarjev - akademikov 
Ex Tempore na Dobrni Je dosegel višjo kakovostno raven 

Izpod peresa laika seveda 
ne morete pričakoyati stro-
kovne ocene neke* likovne 
razstave, pa mi vendar zau-
pajte vsaj toliko, da si raz-
stavo 6. Ex Tempore na Do-
brni velja ogledati. O kako-
vosti letošnje razstave in 
zato tudi letošnjega delov-
nega srečanja slikarjev pa 
lahko z vso odgovornostjo 
sodi slikar grafik in tokrat 
tudi mentor, Štefan Potoč-
nik. 

Po njegovem mnenju je to 
najboljši Ex Tempore, odkar 
so se pred šestimi leti tam 
prvič srečali slikarji. Letos 
med njimi ni bilo akadem-
skih likovnikov, bila pa so že 
uveljavljena imena iz vrst sli-
karjev ljubiteljev iz vse Slo-
venije. 

Verjetno so organizatorji 
imeli srečno roko tudi pri 
izbiri slikarjev, ki so jih vabi-
li, saj jim je tematika »leža-
la«, kot temu ponavadi reče-
mo. Ta pa je bila »kulturna 
dediščina Dobrne in okoli-
ce.« Nedvomno je ozko opre-
deljena tema in verjetno tudi 
pričakovanja, ki so vezana 
zanjo, odbila »profesional-
ce«, ki pač neradi slikajo ti-
sto, kar jim kdo vnaprej do-
loči. „ 

S tem seveda ne želim 
podcenjevati slikarje - ljubi-

telje in njihovo ustvarjalno 
in izrazno moč; razstava zase 
dovolj zgovorno priča o 
enem in drugem, raje bi tu 
opozorila na odnos med pro-
fesionalnimi slikarji in ama-
terji v luči letošnjega delov-
nega srečanja na Dobrni. 

Namen tega srečanja ni 
zgolj v tem, da slikarji ure in 
ure zroč v en motiv končno 
ustvarijo svojo podobo o 
njem in jo potem razstavijo 
radovednemu občinstvu, 
temveč tudi v tem, da med 
sabo izmenjujejo mnenja, re-
šujejo skupno nekatera čisto 
tehnična vprašanja in se ob 
tem tudi profesionalno izpo-
polnijo. Ni pri tem važno, 
kdo bo od koga kaj »odne-
sel«, marsikomu pa bi kdo 
lahko pomagal, saj obstajajo 

tudi dileme v tako izrazitem 
individualnem ustvarjanju, 
kot je slikarstvo. Pa morda 
ne gre niti za to. Gre za še 
vedno nepresežen odnos 
med velikim (akademikom 
ali profesionalcem) in malim 
(amaterjem). 

Na Dobrni je bilo vse v re-
du. Organizacija, ki sta jo iz-
peljali Zdravilišče in Zveza 

kulturnih organizacij pod 
pokroviteljstvom Zlatarne 
pa vzdušje med slikarji mlaj 
še in starejše generacije in ne 
nazadnje kakovost stvaritev 
Pa vendar ostane grenak 
priokus, ki nehote sproži 
vprašanje, ali je Dobrna pre-
majhna za »velike« ali pa 
»veliki« niso dorasli Dobrni 

WE 

Trije letošnji nagrajenci 
Ex Tempore v Dobrni so: 
Jože Černec iz društva li-
kovnih umetnikov Paleta s 
Sladkega vrha, Bogdan Pot-

n i k , član kamniškega druš-
tva ter Janko Orač, član 
društva likovnih umetni-
kov Vladimir Lamut iz No-
vega mesta. 

Nastop plesne skupine Impala v Škof ji vasi, ob letošnjem krajevnem prazniku. Plesalke 
so navdušile obiskovalce prireditve s Can-canom, ki pa je bil le del programa. 

Impala je razgibala kulturno 
življenje v Škofji vasi 
Sčasoma bi radi ustanovili v Celju plesni center 

V Škofji vasi je vladalo 
kulturno mrtvilo, dokler ni-
sta Simona Kranjc in Darko 
Kroflič ustanovila plesno 
skupino Impala, ki je razgi-
bala kulturno življenje v 
kraju. Skupina je bila usta-
novljena pred približno 
dvema letoma, letos pa je 
postala del Kulturnega 
društva Bratov Dobrotin-
škov, ki so ga Škofjeločani 
ustanovili, ravno zato, ker 
je postajala plesna skupina 
vse številčnejša in uspeš-
nejša. 

V skupini t renutno pleše 
20 deklet in 20 fantov in si-
cer: športne, revij ske, klasič-
ne in ročk and roll plese. Za 
svoje delovanje prejemajo 
dotacijo od Kulturne skup-
nosti iz Celja, vendar je ta 
tako nizka, da se v glavnem 
financirajo sami, z nastopi in 
s tečaji. Sami pa izdelujejo 
tudi kostume, ki so potrebni 
za posamezne nastope. Vča-

sih pa imajo probleme tudi s 
postavljanjem koreografij, 
ker jih postavljajo amateriji, 
ki imajo veliko veselja, ven-
dar ne tudi toliko znanja. Za-
to so se letos včlanili v Zvezo 
plesnih organizacij Sloveni-
je. Jeseni bodo povabili k so-
delovanju posamezne plesne 
učitelje in skušali na ta način 
izpopolniti svoje strokovno 
znanje. Zaenkrat pa črpajo 
osnove iz nastopov prizna-
nih plesnih skupin na televi-
ziji, iz video posnetkov in iz 
nastopov plesne skupine Ka-
zina iz Ljubljane. Še naprej 
nameravajo gojiti predvsem 
komercialne plese, medtem 
ko bodo izrazni ples vključili 
v svoj program le občasno. 
Zavedajo se namreč, da so 
na tem področju številne 
skupine precej pred njimi. 

Impala bo septembra orga-
nizirala tudi prve tečaje za 
športni, revijski in ročk and 
roll ples, medtem ko so s ce-

loletnim tečajem za pionirje 
začeli že pomladi. Ta tečaj 
obiskuje t renutno že okoli 30 
pionirjev. Pripravljajo pa tu-
di nov program, ki bo dolg 
približno dve uri in bo zaje-
mal revijski ples (disco, jazz-
balet, klasični plesi. . .) , ročk 
and roll in pa sprehod po de-
želah sveta) Can-can, grške 
in ciganske koreografije. . .) . 
Program bodo naštudirali do 
novega leta, z njim pa bodo 
nastopali vse do poletja. Ker 
ne nastopajo na vseh priredi-
tvah s celotnim programom, 
pravijo, da ga bo dovolj. 

Doslej so največ nastopali 
v Škofji vasi in v posamez-
nih zdraviliščih. Letos pa so 
sodelovali tudi na državnem 
prvenstvu v ročk and rollu v 
Ljubljani, kjer se je njihov 
par med tridesetimi nastopa-
jočimi pari uvrstil na šesto 
mesto. 

V.E. 

Letošnji dnevi Aera 
in likovna kultura 

S ponedeljkom so se začeli 
tradicionalni. Dnevi Aera, v 
središču pozornosti pa je bil 
obisk predstavnikov Likovne 
akademije iz Ljubljane, Kul-
turnemu bratenju 2400-član-
skega kolektiva Aera z ugle-
dno likovno akademijo je da-
na tudi najširša družbenopo-
litična podpora in se je pogo-
vorov udeležil tudi sekretar 
medobčinskega sveta ZKS 
Celje dr. Emil Roje. 

Aero je z Likovno akademijo 
podpisal samoupravni spora-
zum o sodelovanju, ki ga oboji 
želijo čimprej in kar najbolj 
bogato uresničiti. Aero sicer že 
dlje časa izpričuje izreden po-
sluh za likovno in splošno kul-
turno ustvarjalnost in je zgle-
den primer sodelovanja gospo-
darske in kulturne sfere, hkra-
ti pa zlasti na likovnem po-
dročju išče tudi svoj tehnolo-
ški, grafični in oblikovalski 
»raison d' etre«. Stičnih točk je 
med obema partnerjema veli-
ko in ob že izpričani volji se 
lahko nadejamo samo dobrih 
sadov sodelovanja. 

Sicer pa so ponedeljek štu 
dentje izkoristili za s v o j s t v e ! 
likovni ustvarjalni »ex temp0 

re« v obratih in med delavc 
tozda Kemija - dela š t u d e n t e 1 

namerava Aero kasneje tud 
odkupiti, skupni jezik so iska< 
Aerovi tehnologi in likovnih 
amaterji s pedagogi a k a d e m i ) 1 

in mogoče je pričakovati že zf 

lo konkreten odsev teh pog° 
vorov zlasti ob odprtju razst* 
ve Aerovih zelo delavnih likov 

nikov-amaterjev v celjski 
Muzeju revolucije. 

Dnevi Aera imajo letos pol« 
omenjenega likovnega vrt" 
prireditev in srečanj še trad1 

cionalno obeležje s športni1"1 

rekreacijskimi in d r u ž a b n i 1 1 1 

srečanji, odprtimi vrati ob^ 
tov in tovarn za širšo javnost 
sredo in četrtek, pogovori 
izletom z upokojenci ter si* 
nostnimi sejami delavskih sve 

tov tozdov in delovne org^l 
zacije jutri, v petek. Ob tej P̂  
ložnosti bodo najzaslužnej^ 
delavcem podelili jubiljene^ 
grade, priznanja in znake 

MITJA UMN1' 



PLANINSKI KOTIČEK 

Za začetek Triglav 
planinska sekcija iz Smartnega v Rožni dolini je 

pripravila konec prejšnjega meseca planinski pohod 
na Triglav. V sekcijo se je vključilo osem novih članov 
in prav na njihovo željo so se planinci iz Smartnega 
podali na Triglav. 

Kar obetavni začetki planinske poti se odpirajo no-
vim članom, saj so v sekciji izbrali sicer eno najlepših a 
hkrati tudi najtežjih poti na vrh Triglava. In če so 
zmogli to, potem verjetno načrtujejo še večje 
uspehe. . . Sicer pa so si v treh dneh, kolikor je trajal 
pohod, ogledali kar dobršen del planinskih lepot in 
zanimivosti. Najprej so obiskali Triglavski muzej v 
Mojstrani, potem pa so nadaljevali pot mimo slapa 
peričnik do Vrat, kjer je tudi spomenik padlim gorni-
kom. Pohod so nadaljevali čez Prag do Staničeve koče 
in potem na vrh Triglava, kjer so seveda pripravili tudi 
planinski krst za svoje novopečene člane. Vračali so se 
preko Doliča, čez Hribarice v dolino Sedmerih jezer in 
nato mimo Ornega jezera in Komarče do slapa Savice, 
kjer so tudi zaključili svoj pohod. 

Za varnost in za to, da se ne bi izgubili, sta poskrbela 
dva izkušena planinca, pohoda pa se je udeležilo petin-
dvajset planincev, od tega vseh osem novih članov 
sekcije. 

Milan Jezernik, predsednik planinske sekcije v 
Smartnem je še povedal, da za letošnjo jesen priprav-
ljajo vrsto planinskih pohodov. Tako so že obiskali 
Raduho, čaka pa jih še Zasavsko hribovje. 

IVANA FIDLER 

Najlepša šolska okolja 
Tudi letos je posebna komisija pri Celjski turistični zvezi 

ocenila urejenost šolskih okolij, saj je to eden izmed predpo-
gojev vzgoje mladih, ki bi jih šola z urejenim okoljem mo-
tala napotiti, da bodo kasneje, kot odrasli ljudje poskrbeli 
tudi za okolje svojih prebivališč. S posebnim dopisom je 
CTZ opozorila ravnatelje osnovnih šol na našem območju, 
iaj si ogledajo vzorno urejena okolja osnovnih šol Vlado 
Bagat iz Braslovč, osnovne šole Marija Broz v Bistrici ob 
Sotli in OS Dušan Jereb v Slovenskih Konjicah, torej treh 
Sol, ki so imela najlepše urejena okolja. Razglasitve najbolj-
ših bodo še ta mesec, ko bomo o akciji, ki se bo nadaljevala, 
ie poročali. 

R P 

Kakšna turistična posezona? 
S prvim septembrom se je 

pričela tudi poletna turi-
stična posezona. Če še niste 
bili na dopustu in če nimate 
šoloobveznih otrok, potem 
je sedaj pravi čas, da se od-
pravite na letovanje. Letos 
bo turistična posezona zara-
di lepega vremena, saj se bo 
poletje še vleklo, še toliko 
bolj ugodna. 

Vse tri celjske turistične 
poslovalnice, ki smo jih obi-
skali, so obdržale turistične 
aranžmane iz glavne sezone 
tudi za posezono. Tako ni 
izbira kraja, kjer bi radi leto-
vali, nič bolj skromna, pozna 
pa se pri cenah, ki so v po-
prečju za 30 odstotkov nižje. 

V jesensko turistično sezo-
no vsekakor sodijo tudi eno 
ali večdnevni izleti, katerih 
organizacija predstavlja 
glavno dejavnost turističnih 
delavcev v tem času. V vseh 
treh poslovalnicah, ki smo 
jih obiskali, so nam poveda-
li, da imajo pri izbiri izletni-
ških programov kar srečno 
roko. Seveda pa se zaklju-
čene skupine, ki bi želele na 
izlet v določen kraj, lahko 
obrnejo na katerokoli turi-
stično poslovalnico, ki jim 
potem uredi poseben izletni-
ški program. 

Turistična 
poslovalnica TTfi 

Na TTG so za poletno turi-
stično posezono obdržali vse 
programe letovanj iz glavne 
sezone, posebej ugoden pa je 
aranžma »Počitnice za vsak 
žep«, ki ga pripravljajo sku-

paj z Arenaturistom iz Pule. 
Tako bodo dopustniki za se-
demdnevno letovanje odšte-
li 5400 dinarjev, če se bodo 
odločili na lasten prevoz, ali 
pa 6500 dinarjev. V turistični 
poslovalnici TTG-ja so cene 
iz glavne turistične sezone 
znižali za približno 20 odstot-
kov. 

Jesenska izletniška po-
nudba, ki jo pripravlja TTG, 
je zanimiva predvsem za de-
lovne organizacije. Tako po-
nujajo sindikatom organiza-
cijo enodnevnih rekreativ-
nih srečanj. Le-ta pripravijo 
na Gričku ali pa skupaj z 
Zvezo telesno kulturnih or-
ganizacij in delovno organi-
zacijo Merx na Kopah, kjer 
se udeleženci takšnega izleta 
lahko pomerijo v košarki, 
malem nogometu, odbojki, 
in tenisu ali pa pod strokov-
nim vodstvom nabirajo go-
be. Kot posebno zanimive 
izlete so na TTG-ju omenili 
še potovanje na Brione in 
obisk zagrebške razstave 
»Starodavna kitajska kul-
tura«. 

Turistična 
poslovalnica Kompas 

Tudi v tej poslovalnici so 
obdržali vsa letovanja iz 
glavne turistične sezone. V 
Kompasu so pripravili vsa 
letovanja z organiziranim 
prevozom, na našem območ-
ju pa so odhodi iz Celja, Žal-
ca in Titovega Velenja. De-
setdnevno letovanje v Boža-
vi na Dugem otoku velja v 
posezoni 12 900 dinarjev, 
dvajsetdnevno bivanje v tem 

kraju pa le 20 900 dinarjev. 
Zanimiv je tudi obisk Brio-
nov, ki vas bo veljal 7200 di-
narjev, torej kar 100 odstot-
kov manj kot v glavni sezoni. 
Nekoliko dražje bo letovanje 
na otokih Mljet in Vis, kjer je 
cena sedemdnevnega počit-
nikovanja od 10 100 do 
17 600 dinarjev. Vendar gre 
tu večji del zneska ha račun 
letalskega prevoza. Zanimi-
vo bo tudi letovanje z motor-
no jadrnico med Srednjedal-
matinskimi otoki. Obisk naj-
zanimivejših krajev na Kor-
čuli, Mljetu, Hvaru in Braču 
ter letalski prevoz do Splita 
in nazaj vas bo veljal 19 950 
dinarjev. Sicer pa so nam na 
Kompasu še povedali, da so 
cene letovanj v poprečju niž-
je za 15 do 30 odstotkov, leto-
vanja pa so mogoča v vseh 
hotelih vzdolž Jadranske 
.obale, kjer ima Kompas svo-
je poslovalnice. 

Izredno bogata je tudi 
izletniška ponudba v jesen-
skem času. Tako so za za-
ključene skupine pripravili 
dvodnevni avtobusni izlet na 
Brione (cena 4750 dinarjev), 
tridnevni izlet na Komate, 
kjer si bodo izletniki lahko 
najprej ogledali Plitvice, na-
to pa Zadar in Kornatski ar-
hipelag (cena 5950 dinarjev), 
enodnevni izlet v poolimpij-
sko Sarajevo in številne izle-
te po Sloveniji. Razpisne 
izlete pa so organizirali v šte-
vilna evropska mesta. Naj-
prej je tu dvodnevni izlet v 
Avstrijo z ogledom Dunaja 
in razstave iz časov Franca 
Jožefa za 7500 dinarjev, 
obisk Komatov, zagrebške 

razstave »Starodavna kitaj-
ska kultura« in še nekaj zani-
mivih potovanj. Pri Kompa-
su pa organizirajo tudi tako 
imenovane strokovne izlete, 
in sicer bo najprej obisk vrt-
narske razstave v Padovi (ce-
na 3100 dinarjev), obisk Gra-
škega velesejma ter ogled 
Brnskega sejma inovacij, ki 
bo trajal tri dni (cena 2000 
dinarjev). 

Turistična 
poslovalnica Izletnik 

Tudi pri Izletniku so obdr-
žali vsa letovanja iz glavne 
turistične sezone. Pri sestavi 
programa letovanj so pazili, 
da so izbrali takšne kraje, ka-
mor je možen dostop z last-
nim prevozom, saj pri njih 
nimajo organiziranega pre-
voza. Cene v poletni posezo-
ni so v poprečju nižje za 25 
do 50 odstotkov, na voljo pa 
so letovanja od Portoroža do 
Ulcinja. Najzanimivejša so 
morda letovanja v Vrsarju -
hotelsko naselje Bellvedere, 
kjer stane sedemdnevni pol-
ni penzion 6400, 10-dnevni 
pa 9100 dinarjev, v San Mari-
nu na otoku Rab, kjer je cena 
7-dnevnega letovanja 7500, 
10-dnevnega pa 10 700 dinar-
jev in v hotelu Bellevue na 
otoku Pag, kjer bo potrebno 
odšteti za 7-dnevno bivanje s 
polnimi penzioni 9800 ter za 
10-dnevno po 14 000 dinar-
jev. 

Izletnik pripravlja tudi pe-
ster izletniški program. Tako 
so najzanimivejši izleti pre-
ko Vršiča v dolino Soče (ce-
na 1100 dinarjev), obisk za-
grebške razstave »Starodav-
na kitajska kultura« s turi-
stičnim ogledom mesta (ce-
na 1250 dinarjev), ogled vrt-
narske razstave v Padovi, 
Octoberfesta v Miinchenu, 
Graškega in Zagrebškega 
velesejma ter še nekaj zani-
mivih krajev in prireditev. 

Turistična posezona je to-
rej bogata, program jesen-
skih izletov pestro sestav-
ljen, pa tudi cene so ugo-
dnejše, kot so bile v glavni 
sezoni. Turistični delavci 
pravijo, da je letovanje v sep-
tembru lahko prav tako pri-
jetno kot v glavni sezoni, saj 
je vreme bolj stanovitno kot 
v poletnih mesecih. 

IVANA FIDLER 

Alpinistični kotiček 
Izredno lepo vreme, ki se ga 

ob začetku jeseni nismo nade-
jali, je privabilo v Julijske in 
Kamniško-Savinjske Alpe tu-
di celjske alpiniste, ki so v 
tem času na vrhuncu plezal-
skih sposobnosti, saj so preko 
leta prizadevno trenirali. 

Matej Banič in Aleš Sega sta 
30. 8. prosto ponovila smer 
Helbo s Skalaško in Ladjo v 
severni triglavski steni, kar 
verjetno predstavlja prvo ori-
ginalno prosto ponovitev p o -
sedaj so se namreč prosti po-
navljalci Helbe mestu s sve-
drovci izognili s prečenjem v 
levo). Težave v smeri sta ple-
zalca ocenila z -VIII. 

Istega dne sta Boris Rajšter 
in Rudi Podgoršek izplezala 
Igličevo smer v Mali Rinki po 
Cicovi varianti, ki je ocenjena s 
IV+, Podgoršek pa je zatem v 
solo vzponu ponovil še Vzho-
dno v Mali Rinki (III+) ter Mo-
dec Režkovo v Turški gori 
(III+). 

31.8: sta Ludvik Petek in Jo-
že Ošep (Zasavska alpinistična 
sekcija) preplezala Plate v Ra-
duhi, naveza Rajšter in Pod-
goršek pa je ponovila Cicove 
kamine v Mrzli gori z oceno V. 

Bojan Srot in Iztok Ivakič 
sta se 1. 9. podala pod Dolgi 
hrbet in ponovila tehnično za-
htevno smer Šimenc-Skarja, ki 
nosi klasično oceno VI, A, e. 
Franc Canžek in Marjana Sah 
sta preplezala Centralno zaje-
do v Turški gori (V+), v solo 
vzponu ponovila Tečajniško v 
Mali Rinki in sestopila po Du-
šanovem stebru (III). 

Niko Rožanski je s soplezal-
cem prav tako ponovil Tečajni-
ško (III), Bojan Lekš (šaleški 
AO) pa je s tečajnico Miljano 
Štor preplezal Steber Štajer-
ske Rinke, ki nosi prav tako 
oceno III. 

Režek-Modčevo v Turški go-
ri sta z originalnim pristopom, 
ki je ocenjen IV+ preplezala 
Boris Rajšter in Saša Stiglic. 

V nedeljo, 2. 9. sta Frenk 
Horvat in Zdenka Golavšek v 
Mrzli gori izplezala prvenstve-
no smer dolžine 160 m, imeno-

vano Zelja. Smer sta ocenila s 
III,-IV. 

Bojan Šrot je s soplezalcem 
iz Zasavske alpinistične sekci-
je, Robijem Sopinom ponovil 
Centralno zajedo v Turški gori 
(V+). Boris Rajšter in Matjaž 
Mraz sta v Mali Rinki ponovila 
Igličevo smer (IV+), Niko Ro-
žanski in Evgenija Stor pa sta 
ponovila Steber Štajerske 
Rinke. 

Jože Zupan in Aco Pepevnik 
sta v severni steni Ojstrice po-
novila Spominsko smer Ivo 
Reye-Zmaja - (V+). 

CM 

SAVNA odprta vsak dan od 15. do 21. ure 
v soboto in nedeljo od 14. do 20. ure 
KEGLJIŠČE vsak dan od 12. do 15. ure 
žetoni 
od 15. do 22. ure pogodbe 
v soboto in nedeljo od 10. do 20. ure, če ni 
tekmovanj je na žetone 
TENIS vsak dan od 8. do 20. ure, rezervacije 
po telefonu 33-098 
V soboto, 8. septembra od 8. ure naprej: 
vikend tenis turnir 
prijave do 7. septembra pri varnostniku 
telefon 33-098 
prijavnina po igralcu 200,00 din 
finalisti nagrajeni 
vikend turnirji bodo vsako drugo soboto 
Ljubitelji tenisa vabljeni 
MALI NOGOMET vsak dan od 16. do 19. ure 
razen sobote in nedelje. 
Občinska liga v malem nogometu. 

Vabljeni! 
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Zanimanje za pitanje je manjše, 
za miečno pridelavo pa večje 
Tudi v prihodnja hotno zadržali sodanšo pogoio pri zamonlavt 
pšonlco s koruzo 

Glede na pretežno živino-
rejski značaj širšega celj-
skega območja, je povsem 
razumljivo, da je ta tema 
prevladovala na ponedelj-
kovem regijskem posveta o 
kmetijstvu, ki ga je na po-
budo republiškega komite-
ja kmeti jstvo. gozdarstvo in 
prehrano, zadružne zveze in 
živinorejske poslovne skup-
nosti pripravila medobčin-
ska gospodarska zbornica v 
Celju. Osnovna značilnost 
ugotovitev je, da klavniško-
govedorejske krize na Celj-
skem k sreči še nimamo, 
mleka pa odkupujemo že 
skoraj preveč. 

Zaradi neustrezne sestave 
udeležencev na posvetu niso 
mogli razrešiti oziroma po-
drobneje obdelati priprav na 
jesensko setev. Sledil bo še 
en sestanek regijskega zna-
čaja, čeprav bi to lahko opra-
vili že sedaj. 

Razprava je v glavnem po-
trdila glavna izhodišča za de-
lo, še posebej prizadevanja 
za večje hektarske donose in 
tržnost na obdelani zemlji 
ter usmeritev k domači krmi 
v živinoreji. Pri tem so raz-
pravljale! poudarili, da pri 
razdelilnikih za setvene po-
vršine po posameznih obči-
nah in območjih bolj upošte-
vajo strokovne kmetijske vi-
dike pridelave, glede na po-
dnebne, talne in rastne raz-
mere. 

Soglasje so dosegli tudi 
glede setvenih oziroma že-
tvenih pogojev, ki naj se ne 
spreminjajo, zlasti naj se ne 
spreminjajo pogoji pri zame-
njavi pšenice s koruzo. 

V konjiški občini so se 
kmetje pravočasno pre-
usmerili na domačo krmo, 
bistveno so zmanjšali delež 
mineralnih gnojil, pri tem pa 
dosegli enake ali celo boljše 

pridelav ne učinke. Stalež 
krav in govedi se še ne 
zmanjšuje, čeprav je ponud-
ba za odkup narastla, nekaj 
tudi na račun presahnjenega 
odliva izven republike, k so-
sedom na Hrvaško. Težav z 
zalogami žive goved; nimajo, 
čeprav se prodaja govedi za 
nekaj dni zavleče. 

Podobno ugotavljajo v 
šentjurski, šmarski in tudi 
mozirski občini, hkrati pa 
opozarjajo na kritične raz-
mere pri izvozu, zaradi česar 
kmetijske organizacije in za-
druge ne dosegajo izvoznih 
načrtov. Republiška statisti-
ka sicer pri izvoezu živinoreje 
in kmetijstva v celoti ne bije 
plat zvona, pa težnje po upa-
danju pri pitanju govedi, 
manjšem privezu telet in po-
dobno, povsem drugače ob-
čuti. 

Stalež krav se v glavnem 
na Celjskem ne zmanjšuje, 
bistveno se je povečal (naj-
več v republiki) odkup mle-
ka, za kar j^ več razlogov: 
pametna politika, strokovne 
rešitve, razumevanje bank in 
kmetijskih skladov oziroma 
skupnosti, poslovna politika 
mlekarne. Lahko rečemo ce 
fo to, da se že kažejo rahle 
zaloge mleka v prahu, če-
prav imamo hkrati opraviti z 
neumnim dejstvom, da so si 
najbrž zaradi špekuiativnih 
razlogo\r s kompenzacijskim 
uvozom napravili nepotreb-
ne zaloge mleka v prahu tudi 
trgovci. Spod budnejša poli-
tika za mleko v družbi nas-
ploh je tudi svoje primaknila 
in na terenu je opaziti odmik 
od pitanja k mlečni pride-
lavi. 

MITJA UMNIK 

V vasi nI vet konto 
Menda je konj s plugom še najbolj okreten tam, kjer so kmetijske površine majhne. Infc 

v Šempetru nima niti ena kmetija več konja, so Lužarjevi in Dimčevi poprosili Jože'. 
Rakuna iz Trnave, da jim je s svojim štirmožeem pomagal spraviti iz zemlje krompir. 

Foto: EDI MASNE( 

izgube v kmetijski zadrugi 
Laški kmetljcl Izgub niso pričakovali. Zda! brmz rozorv 

V kmetijski zadrugi La-
ško so ob polletju zabeležili 
izgubo v višini pet in pol 
milijona dinarjev kljub 15 
odstotni rasti fizičnega ob-
sega proizvodnje in za tri 
četrtine večjemu dohodku 
kot v enakem lanskem ob-
dobju. 

Glavni vzrok za negativno 
polletje je v obrestih, ki so se 
povečale za kar petkrat in 
večjem prispevku iz dohod-
ka, ki se je povečal za ena in> 
pol krat. Poleg izredno viso-
kih kreditov na obratna 
sredstva in velike zaloge, 
(teh kreditov je kar za 240 
milijonov, dnevno jih »sta-
nejo« obresti 15 milijonov), 
pa je vzrok tudi v neangaži-
ranih deviznih sredstvih in 
slednjič problemi v lastni 
kmetijski proizvodnji, ki jim 
ne prinaša toliko kot so pri-
čakovali. 

Sicr pa je kmetijska zadru-
ga že ob trimesečju izdelala 
sanacijski program, ki naj bi 

postopoma izboljšal njen po-
ložaj. Kot prvo jim je z no-
vim sistemom nagrajevanja 
po delu uspelo bolje stimuli-
rati kvalificirani strokovni 
kader. Več pa bodo morali 
storiti na organizaciji in pri-
pravi dela kot tudi pri krepi-
tvi strokovnih služb in uspo-
sobljanju že zaposlenih de-
lavcev. 

Največ poudarka pa so da-
li finančni disciplini. Po-
drobno so izdelali program 
boljše organizacije in sprem-

ljanja finančnih poslov, pri 
tem določili naloge in nosil-
ce nalog s čimer želijo zao-
striti tudi osebno odgovor-
nost. Ce teh ukrepov ne bo-
do spoštovali, lahko pričaku-
jejo že v naslednjem obdob-
ju večje težave in tudi ure-
sničitev zakona o omejitvi 
osebnih dohodkov. Tega ob 
polletju niso realizirali, ker 
so izgubo pokrili iz rezervne-
ga sklada, ki se je tako izčr-
pal. 

VIOLETA V. VATOVEC 

Fecrove kose v svet 
V Sloveniji so trije pro-

izvajalci kos, ki so zelo iska-
ne in cenjene na tujih trži-
ščih, to so v Tržiču, Lovren-
cu na Pohorju in Gorenje 
Fecro v Slovenj gradcu. 

Izdelava kose je zelo za-
h t ^ n a , saj je treba opraviti 
35 do 40 različnih delovnih 

operacij, da nastane prava in 
kvalitetna kosa. Čeprav ima-
jo kot pripomoček nekaj 
strojev, pa je le večina dela 
odvisna od rok starih moj-
strov vačev, ki lepo in 
kvalitetno oblikujejo koso. V 
Gorenje Fecro bodo letos iz-
delali 160 tisoč komadov 
kos, ob polletju pa so jih za 
15 odstotkov več, kot so na-
črtovali. Kose zelo dobro 
izvažajo (Italija, ZR Nemčija, 
Avstrija, Francija, Grčija, 
Danska in Bolgarija) ter na 
tujem tržišču dosegajo bolj-
šo ceno kot doma. Priprav-
ljajo se tudi za prodor s kosa-
mi v Iran, kamor naj bi jih 
izvozili kar 500 tisoč. Zdaj pa 
se za ta prodor pogovarjajo s 
tremi partnerji, verjetno pa 
bodo uspeli prodreti preko 
Danske, ki je na tem področ-
ju izredno zanesljiva in spo-
sobna. rpy 

OGLAS V 
NOVEM TEDNIKU 
JE POT 
K USPEHU 

Zelje so £e Mm In veliko ga bo 
V Merxovi kisarni v Šempetru so prejšnji teden pričeli z ribanjem zelja, ki ga nato kisajo v 

posebnih bazenih. Kot je povedal vodja kisarne, Vinko Fonda, na dan pripravijo za kisanje 
od 14 do 18 ton svežega zelja, naenkrat pa se v bazenih kisa okrog 400 ton zelja. Tudi 
kvaliteta je letos dobra. Pri kmetijski zadrugi Savinjska dolina pravijo, da imajo okrog 80 
kooperantov, ki bodo letos oddali 1300 ton zelja, v družbenem sektorju pa ga bodo pridelali 
200 ton. Skupaj torej 1500 ton, kar je največ v naši republiki. Na sliki: priprava zelja za 
kisanje. TONE TAVČAR 

NI »krompirja« 
pri krompirju 

Pri krompirju res nimamo pravega »krompirja«, 
četudi se nam ne obeta kakšna nova krompirjeva 
kriza. Sicer pa smo tudi v kmetijstvu vsake toliko 
časa obdarjeni s kakšno posebno krizo. Spomnimo 
se, da smo poleg krompirjeve imeli mesno, pa 
mlečno, že dve leti imamo koruzno in prav v zadnjem 
času še govedorejsko. To je samo nekaj glavnih kriz, 
ki se v nekakšnih ciklih tudi obnavljajo, sicer v 
različnih časovnih obdobjih. 

Pa se povrnimo h krompirju. Problem je večplasten 
in nismo strokovnjaki, da bi se ga lahko strokovno 
lotili do zadnje plasti. V pogovorih s kmeti pa le načr-
pamo dovolj čiste vode, s katero lahko odplaknemo 
vsaj nekaj plasti. 

Dejstvo je, da kmetje na Celjskem nimajo s krompir-
jem nobenega pravega veselja. Letos na splošno vsaj v 
Gornji Savinjski dolini ne kaže na kakšen izreden 
pridelek (vreme, moča). Pridelovalci krompirja pra-
vijo, da se jim ne splača, ker ob vloženem trudu in 
predragih gnojilih nimajo poštenega dohodka. 

Se manj jih spodbuja odkupna cena, ki naj bi se letos 
vrtela okrog 18 dinarjev, da bi bila maloprodajna lahko 
34 dinarjev. Kmetje niti s prvo, niti z drugo številko 
niso zadovoljni, saj pravijo, da ga pod 40 dinarji nika-
mor ne mislijo dati, raje ga vržejo v prašičja korita, 
nekaj pa jim ga bodo, vsaj slavnega savinjskega, odpe-
ljale tako stalne mestne stranke. 

Tudi sicer v trgovinah ni moč kupiti krompirja, zato 
bo ozimnična prodaja krompirja oziroma nakup, ki ga 
organizira in kar dobro opravi celjski Mera, najbrž kar 
prva in zadnja priložnost, da bomo ob vse siromašnej-
ših jedilnikih, vsaj krompir še jedli. S svinjskimi polo-
vicami iz zmrzovalnika bo kar teknil, ne glede, d i smo 
polovice kupili preko sindikata, ali pa kar na lastno 
pest. 

»Krompir v oblicah, ne eden - polna skleda,« bo 
veljalo samo za tiste, ki ga bodo zase pobrali na svojih 
njivah ali na primestnih in obmestnih flikah, če so se, 
daljnovidno, pravočasno za vrtičkarstvo pozanimali v 
svojih krajevnih skupnostih. 

MITJA UMNIK 





Moderna žaga v Kozjem je pridobitev tudi za kraj 
Odprte nove možnosti za Bohor, tozd Lesna oprema - Mestinje 

Ob občinskem prazni-
ku bo temeljna organiza-
cija šentjurskega Bohor-
ja, Lesna oprema iz Me-
stinja, odprla nov, sodo-
ben obrat žage v Kozjem. 

Obnova in modernizaci-
ja žage temelji na tradiciji, 
ki jo ima lesna predelava 
v Kozjem že desetletja, na 
bogatem surovinskem za-
ledju okoliških gozdov, 
predvsem pa na izvozni 
usmerjenosti proizvodov. 

2e leta 1921 sta bila na 
kraju sedanje žage postav-
ljena dva polnojarmenika 
in lokomobila. Leta 1937 
je prišla žaga v stečaj, po 
tem pa je večkrat menjala 
lastnika. Leta 1960 jo je 
prevzela v upravljanje Le-
sna industrija »Bohor« iz 
Šentjurja. Do 1. januarja 
leta 1983 je žaga organiza-
cijsko sodila k tozd 2aga 
in furnirnica Šentjur. Za-
radi razvojnih načrtov 
TOZD Lesna oprema Me-
stinje pa je prišlo do orga-
nizacijske spremembe in 
žaga v Kozjem je bila prik-
ljučena kot delovna enota 
tej temeljni organizaciji. 

Temeljna organizacija 
Lesna oprema Mestinje 
svoje proizvode uspešno 

izvaža na konvertibilna tr-
žišča, v Združene države 
Amerike, Zvezno republi-
ko Nemčijo, Italijo, Švico 
in na tržTšča Bližnjega 
Vzhoda. Za uresničitev 
izvoznih načrtov potrebu-
je TOZD večje količine 
bukovega žaganega lesa, 
ki je tudi osnovna surovi-
na za to proizvodnjo. 

Pospešen izvoz je torej 
terjal vlaganje sredstev v 
obnovo in modernizacijo 
žage v Kozjem. V novem 
obratu bo s tem mogoče 
predelati okoli 9 tisoč ku-
bičnih metrov hlodovine 
iglavcev in listavcev. Do-
datne količine hlodovine 
so si v temeljni organiza-
ciji zagotovili s podpisom 
aneksov k samoupravne-
mu sporazumu o temeljih 
plana samoupravne inter-
esne skupnosti za gozdar-
stvo Celje in Brežice za 
obdobje od 11981 do 1985. 

Večino žaganega lesa bo 
mogoče predelati v lesne 
elemente, ki jih bodo 
vgrajevali v vrtno pohiš-
tvo in v dele pohištva, ki 
jih proizvaja in tudi 
uspešno izvaža TOZD Le-
sna oprema Mestinje. 
Lahko bi rekli, da je ta na-
ložba v celoti izvozno na-
ravnana 

Dosedanja vrednost no-
ve naložbe je 44 milijonov 
dinarjev, z dodatnimi vla-
ganji in ureditvijo okolja 
pa bo njena vrednost zna-
šala okoli 50 milijonov di-
narjev. Zaradi realnih 
možnosti za povečanje 

konvertibilnega izvoza se 
je celjski Aero odločil za 
sovlaganje v obnovo in 
modernizacijo žage v Koz-
jem. Na ta način si je ta 
delovna organizacija za-
gotovila del deviznih 
sredstev. 

Z modernizacijo in ob-
novo žage v Kozjem se ne 
bo povečal le izvoz, am-
pak bosta boljši tudi pro-

dukt ivnos t in ekonomič-
nost poslovanja. Ob vsem 
tem pa je treba poudariti, 
da je nova žaga v Kozjem 

velikega pomena za manj 
razvito kozjansko območ-
je, za hitrejši napredek v 
teh krajih. Objekt se kot 
celota lepo vključuje v 
okolje in tako bo podoba 
Kozjega ostala še naprej 
skladna in lepa. 

V sodobnem obratu bodo tudi pogoji dela boljši. 

Delavci Bohorja, tozd Lesna oprema 
Mestinje, se pridružujejo čestitkam ob 
prazniku občine Šmarje pri Jelšah 

Izvozno zanimivi angora kunci 
Kmetijstvo je ena nosilnih 

panog gospodarstva v občini 
Šmarje pri Jelšah, glavni no-
silec razvoja pa je Hmezadov 
Kmetijski kombinat Šmarje 
pri Jelšah. Ta je letos v pri-
bližno enakem položaju kot 
vse ostale kmetijske organi-
zacije v Sloveniji, ki se sreču-
jejo z ne malo problemi, vsi 
po vrsti pa so pretežno dohod-
kovne narave. 

V Kmetijskem kombinatu 
Šmarje pri Jelšah so letos ob 
polletju dosegli dobre fizične 
rezultate gospodarjenja, in to v 
vseh proizvodnjah, tako kme-
tijskih kot nekmetijskih. Pro-
izvodnja mleka, na primer, je 
bila večja za 21 »odstotkov od 
lanske ob polletju, pri nekate-
rih ostalih proizvodnjah pa be-
ležijo od 40 do 50 odstotno rast. 
Res je, da v kombinatu nekate-
rih planskih rezultatov za le-
tošnje prvo polletje niso dose-
gli, upajo pa, da se bo dalo s 
prizadevnostjo in sodelova-
njem strokovne službe s kme-
ti, zamujeno do konca leta na-
doknaditi. 

Najbolj je problem cenovnih 
nesorazmerij prizadel vse tiste 
proizvodnje, ki so odvisne od 

krmil, zlasti od koruze. Tako se 
srečujejo s težavami v perutni-
narstvu in prašičjereji, v pano-
gah, od katerih so v Kmetij-
skem kombinatu Šmarje naj-
več pričakovali. 

Trenutno se pripravljajo na 
trgatev in odkup grozdja, indu-
strijskega sadja in ostalih je-
senskih pridelkov, še vedno pa 
je v teku odkup pšenice in 
krompirja. Razlog, da še vedno 
ni odkupljenih vseh 450 ton 
pšenice, kolikor so planirali, je 
v spomladanskem preoran ju 
in kasnejši toči. 

Glavna prizadevanja za na-
slednje obdobje so usmerjena 
v nekatere dodatne oziroma 
dopolnilne panoge kmetijstva. 
Skupaj z Razvojnim centrom 
iz Celja se v kombinatu pri-
pravljajo na ekskluzivno proiz-
vodnjo kuncev, vendar ne za 
meso, ampak za volno. Angora 
volnarji, kot jim pravijo, bodo 
romali na tuje, na konvertibil-
na tržišča. Proizvodnjo name-
ravajo razširiti na ostala ob-
močja celjske regije, pa tudi 

drugod po Sloveniji in Jugo-
slaviji. Ze leta 1985 naj bi vzre-
dili osem tisoč kuncev, kar bi 
bil izreden uspeh nosilca te de-
javnosti, Kmetijskega kombi-
nata v Šmarju. 

Od ostalih dopolnilnih de-
javnosti je treba omeniti še 
proizvodnjo gob šampinjonov 
in ostrigarjev, ki se je letos po-
kazala kot obetavna. Prav tako 
računajo na dobre rezultate v 
zelenjadarstvu, ker je ta proiz-
vodnja obenem tudi možnost 
za dodaten zaslužek manjših 
kmetov in polkmetov. Tu so še 
resna razmišljanja o proizvod-
nji hmelja na Smarskem, o tem 
pa bo morala odločiti ekonom-
ska računica. Ta je že nareko-
vala opustitev sadovnjaka v 
Rogatcu. Ekonomski izračuni 
so torej tisti, na katere se pri 
nadaljnjih načrtovanjih in pla-
niranjih nameravajo v Kmetij-
skem kombinatu v Šmarju naj-
bolj opirati, zlasti pri novostih 
oziroma pri iskanju možnosti 
za nadaljnji razvoj kmetijstva v 
občini. 

Vsi delavci in kooperanti Kmetij snega kombi-
nata iskreno čestitajo delavcem in občanom 
Šmarja pri Jelšah ob občinskem prazniku 

Domače znanje se obrestuje 
Delovna organizacija IKOM 

iz Šmarja ima dve temeljni 
organizaciji: TOZD »DOM« in 
TOZD »KOVINARSTVO«. 

V temeljni organizaciji 
»DOM« se ukvarjajo z zaklju-
čnimi obrtniškimi delu v grad-
beništvu in z deli na področju 
instalacij. Med zaključna dela 
v gradbeništvu sodijo: kerami-
ka, steklarstvo, slikopleskar-
stvo ter krovsko-kleparska de-
la, na področju instalacij pa se 
ukvarjajo s toplovodi, vodovo-
di in prezračevanjem. V okviru 
temeljne organizacije »DOM« 
je še manjša gradbena opera-
tivna enota za vzdrževalna dela 
po programu občinske samo-
upravne stanovanske inter-
esne skupnosti Šmarje pri Jel-
šah, prevzema pa tudi gradnjo 
manjših oziroma manj zahtev-
nih objektov. 

V temeljni organizaciji »KO-
VINARSTVO« razvijajo štiri 
osnovne programe: prvi je pro-
gram elastičnih veznih ele-
mentov. Ta program se je letos 
pokazal kot izredno uspešen, 

najbolj pomembno pri tem pa 
je dejstvo, da je ta proizvod sad 
lastnega razvoja tamkajšnjih 
strokovnjakov. S proizvodnjo 
elastičnih veznih elementov 
računajo tudi na izvoz, saj so 
inozemski kupci pokazali pre-
cejšnjo mero zanimanja. 

Drugi program je izdelova-
nje lahkih pripomočkov za 
transport. Tudi ti proizvodi so 
izvirna konstrukcija delavcev 
Ikoma, rezultat strokovnosti in 
teženj po izvirnosti ter nadalj-
njem razvoju. Dokaz uspešno-
sti tega programa je prodaja, ki 
dobro teče. 

Najstarejši je program opre-
me za svinjske farme. Ta pro-
gram so v temeljni organizaciji 
»KOVINARSTVO« razvili v 
sodelovanju z IMP iz Ljublja-
ne, predstavlja pa kar 60 od-
stotkov letne realizacije v tej 
temeljni organizaciji. 

Četrti proizvodni program je 
oprema za skladišča vnetljivih 

snovi, razvijajo pa še peti pro-
gram, izdelovanje strojev za 
ukrivljanje cevi, ki ga namera-
vajo uvesti v redno proizvod-
njo prihodnje leto. Ta program 
načrtujejo skupaj s Fakulteto 
za strojništvo Univerze Edvard 
Kardelj Ljubljana. 

Kljub temu, da imajo v obeh 
temeljnih organizacijah Ikoma 
v Šmarju letos devolj dela, se 
vsa prizadevanja ne odražajo v 
dohodku, ki ga dosegajo. Za to 
nesorazmerje so krive cene re-
produkcijskega materiala in 
polproizvodov, ki rastejo mno-
go hitreje kot so v delovni or-
ganizaciji smeli podražiti svoje 
izdelke. Veliko naporov terja 
tudi stalna bitka za ustrezne 
količine repromaterialov za 
proizvodnjo. Teh na našem 
trgu primanjkuje, naročila pa 
terjajo pravočasno izdelavo. 
Dobro ime je treba obdržati, 
kar pa v današnjih pogojih 
oskrbe ni enostavno. 

Delavci Ikoma se pridružujejo čestitkam ob 
orazniku občine Šmarje pri Jelšah 

S prizidkom otroškega vrtca v Šmarju ne bo več prostorske stiske. Zgradili so ga delavci 
Ikoma, tozd »DOM«. 



S hitrimi koraki v svet 
prevozništvo Donet se le v dveh lotih s 14 vozili vključilo v mednarodni transport 

Brez dvoma je bilo leto 
[982, ko se je Prevozništvo 
[)onat iz Rogaške Slatine 
vključilo v sozd Integral 
Ljubljana, prelomno v raz-
iroju te transportne organi-
tacije. Kajti ta združitev je 
Donatu omogočila, da se je 
y kratkem času s kar štiri-
najstimi vozili vključil v 
mednarodni transport. 

2e podatki o letošnjem 
polletnem poslovanju Pre-
vozništva Donat iz Rogaške 
jlatine pričajo o razmahu 
ijihove transportne dejav-
losti. V prvih šestih mesecih 
io delavci ustvarili 195 mili-
onov dinarjev celotnega pri-
lodka, od tega 52 milijonov 
ili 26 odstotkov s prevozi v 
iujini. Fizični obseg dejavno-
sti so v primerjavi z lanskim 
letom povečali za 8 odstot-
kov s tem, da so imeli isto 
Število vozil, zaposlili pa so 8 
pripravnikov in šoferjev 
predvsem zaradi potreb 
nednarodnega transporta. V 
Šestih mesecih so delavci v 
povprečju zaslužili 23.062 di-
narjev osebnega dohodka ali 
15 odstotkov več kot lani v 
istem času. 

Prevozništvo Donat si je z 
združitvijo s sozdom Inte-
gral in z vključitvijo v med-
narodni transport zagotovil 
iudi prepotrebne devize za 
vzdrževanje voznega parka, 
t renutno razpolaga s 70 to-
vornjaki nosilnosti 1600 ton, 

štirinajst med njimi pa zado-
voljuje zgolj potrebe po 
mednarodnih prevozih. Kar 
zadeva mednarodne prevo-
ze, si Donat zagotavlja delo 
deloma sam, deloma pa pre-
ko Integrala. Zaenkrat 
opravlja mednarodno tran-
sportno dejavnost že za Ste-
klarno Boris Kidrič iz Roga-
ške Slatine in za Steklarsko 
šolo, dogovarja pa se že tudi 
z Bohorjem Mestinje in ne-
katerimi drugimi organizaci-
jami s celjskega območja, da 
bi njihove izdelke prevažal 
do kupcev v tujini. Seveda 

pa v Donatu skladno s širi-
tvijo dejavnosti razmišljajo 
tudi o širitvi voznega parka, 
da bodo lahko zadostili po-
trebam po domačih in med-
narodnih prevozih. Tako so 
že naročili šest novih tovor-
nih vozil znamke M.A.N., ka-
terih vrednost znaša 80 mili-
jonov dinarjev. 

Tako kot mnoge druge 
transportne organizacije pa 

se tudi Prevozništvo Donat 
otepa s problemi, ki so pove-
zani s hitro naraščajočimi 
stroški goriva. Od lani do le-
tos so ti stroški narasli za 
skoraj 100 odstotkov, močno 
pa so celotni prihodek orga-
nizacije načeli tudi stroški 
naketerih rezervnih delov, 
posebej gum. Prevozništvo 
Donat pa se ob naraščajočih 
stroških otepa še s hipoteko, 
ki je povezana z vključitvijo 

v mednarodni transport. 
Ljubljanska Banka, Splošna 
banka Celje je namreč Pre-
vozništvu Donat terminsko 
odprodala 60 tisoč dolarjev 
za dobo enega leta, da bi 
transportna organizacija ta-
ko dobila štart za novo de-
javnost. Tedaj je še veljal do-
govor, da bo Donat pri izvo-
zu uslug razpolagal s 65 od-
stotki deviz, potem pa se je 
razpolagalna pravica do de-

viz skričila do zdajšnje, ki 
znaša 45 odstotkov. To pa je 
Prevozništvo Donat potisni-
lo v kot, saj za pokrivanje 
stroškov transportnih uslug 
v tujini potrebuje najmanj 50 
odstotkov ustvarjenih deviz, 
hkrati pa ne more banki od-
plačati devizne štartnine. Ta-
ko se ne more rešiti te hipo-
teke, ki ga zaradi deviznih 
razlik tudi vse bolj obreme-
njuje 

Kljub omenjenim težavam 
se slatinski prevozniki trdno 
oklepajo svojih načrtov, ki 
naj bi jih popeljali do večje-
ga obsega dejavnosti doma 
in v tujini. Korak k temu je 
obnova voznega parka, načr-

tujejo pa tudi ureditev par-
kirnih prostorov na novi lo-
kaciji v Negonju, dograditev 
hale za vzdrževanje vozil, ter 
postavitev nove upravne 
zgradbe, ki - razpadajoča, 
kot je - nikakor ni v ponos 
ne njim in tudi ne turistični 
Rogaški Slatini. Med po-
membnejšimi nalogami, ki si 
jih v Prevozništvu Donat za-
stavljajo za prihodnje, pa je 
tudi izobraževanje lastnih 
kadrov. Ugotavljajo namreč, 
da mednarodni transport 
terja bolj izobražene vozni-
ke, kot so tisti, ki prihajajo iz 
šol, zato bodo zanje pripravi-
li še posebne izobraževalne 
tečaje v lastni hiši. 

-evozništvo Donat Rogaška Slatina čestita vsem 
lovnim ljudem in občanom ob prazniku občine 

m a rje pri Jelšah 

Dobro sodelovanje in 
solidarnost vodita k uspehu 

Ni tako malo primerov, ko se 
delovna organizacija obnaša do 
svojih dislociranih temeljnih or-
ganizacij, oziroma obratov dokaj 
brezbrižno, in ko je med njimi 
malo sodelovanja in tesnejših ve-
zi. Seveda je na drugi strani tudi 
.veliko primerov, ko je takšno so-
delovanje dobro. Primer, ki bi bil 
lahko zgled za odnose med matič-
no delovno organizacijo in njeno 
temeljno organizacijo, je tudi 
»Metka«, tekstilna tovarna in 
predilnica iz Celja, ki ima svojo 
temeljno organizacijo v precej 
oddaljenem kraju na Kozjan-
skem, v Kozjem. 

P r e t e h t a n a del i tev dela, s k u p n o 
dogova r j an j e in p lan i ran je ter 
u p o š t e v a n j e v r edno t solidarnosti , 
so vodila sodelovanja m e d »Met-
ko« iz , Celja in n j e n o koz jansko 
t eme l jno organizacijo. 

Delavci T O Z D Metka v Koz jem 
se d a n e s l ahko pohval i jo z dobri-
mi pos lovnimi rezultati , z izvo-
zom, ki iz leta v leto pr inaša več 
p r e p o t r e b n i h deviz in s pogoji de-
la, ki so, ob u r e j e n e m d r u ž b e n e m 
s t anda rdu , dobri . Nekol iko m a n j 
zadovol jni so z osebn imi dohodki , 
ki še v e d n o niso odraz vloženega 
dela in naporov, kar pa je za tek-
stilce značilnost , ki ni od včeraj . 

V zaost renih pogoj ih gospodar-
jen ja so se v »Metki« odločili za 
pot, ki n a j bi vodila k bol jš im eko-
n o m s k i m uč inkom. Moto, da je 
t r eba č im več delat i in pri t em po-
rabit i č im m a n j materiala , ki se iz 

dneva v dan neusmi l j eno draži, je 
znači lnost nada l jn jega razvoja 
»Metke« oziroma temel jne organi-
zacije v Kozjem. Izkušn je so na-
m r e č pokazale, da je os tanek do-
h o d k a oziroma čistega d o h o d k a 
zna tno man j š i pri proizvodih, ki 
zahtevajo veliko metražo. Logična 
je zato usmer i tev v zman j ševan j e 
izdelkov postel jnine, t ako za izvoz 
kot za domač i trg. I zkušn je so na-
kazale tud i uč inkovi te jšo pot, ta 
pa je izvoz tkan ine z m o d n i m i 
vzorci in ne več konfekc ion i rane 
poste l jn ine . Letos so na t u j e izvo-
zili m n o g o več m o d n e tkan ine kot 
lani. Takšen izvoz se je splačal zla-
sti v ZR Nemči jo , Franc i jo in Ita-
lijo. 

V »Metki« Celje si bodo v na-
da l jn j em razvoju prizadevali za-
polni t i vrzeli, ki bodo nasta le z 
o p u š č a n j e m proizvodnje postelj-
nine, prav v Koz jem pa danes že 
teče proizvodnja , ob kateri bo dela 
dovolj , m a n j pa bo za to proizvod-

n jo t reba porabi t i materiala. Zato 
bodo v Metki v Kozjem širili pro-
g ram špor tne konfekc i j e in oblačil 
za prost i čas. 

V temel jn i organizaciji v Koz-
jem bodo letos in v nas ledn j ih le-
tih povečali proizvodnjo ob skora j 
e n a k e m številu zaposlenih. To bo 
mogoče doseči s s ta lnim strokov-
n i m usposab l j an j em delavcev, n a 
novo pa bodo zaposlili le delavce, 
ki bodo usposobl jen i za zahtevna 
opravila in naloge, zlasti izvozne. 
Učinkovi ta pot k modernizaci j i in 
dvigu produkt ivnos t i je tud i lan-
ska novost v p ro izvodnem proce-
su Metke v Kozjem, s is tem viseče-
ga t ranspor t i ran ja m e d posamez-
nimi fazami izdelave proizvodov. 

O b te j pri ložnosti bi veljalo še 
spregovori t i o vplivu t emel jne or-
ganizacije Metke v Koz jem na raz-
voj k ra jevne skupnos t i . Težko bi 
bilo naštet i vse pr idobi tve v kra ju , 
ki so rezultat pros tovol jnega odre-
kan ja delavcev v pr id bo l j šemu 
živl jenju in n a p r e d k u v Kozjem. 
»Metka« v Koz jem je tud i pokrovi-
teljica t a m k a j š n j e osnovne šole. 
Učenci 7. in 8. razredov ob sobo-
tah radi pr iskoči jo na pomoč, se 
seznanja jo z de lovnim procesom, 
s a m o u p r a v n i m živl jenjem v te-
mel jn i organizaciji , po t em pa se 
mars ika ter i učenec lažje odloči za 
poklic v dejavnost i , s ka te ro se je 
dobro seznanil. Temel jna organi-
zacija pa ne pozablja t ud i na mlaj-
še učence . Cetrtošolci vsako leto 
ob i sku je jo šolo v naravi v Metki-
n e m poč i tn i škem d o m u v Seči pri 
Por torožu. 

V Kozjem sicer še vedno izdelu-
jejo modno posteljnino, vendar v 
zadnjem času vse bolj širijo pro-
gram z imenom »Mont«. Gre za 
širok izbor oblačil, ki so primer-
na za prosti čas in za rekreacijo. 
Izdelki iz programa proizvodnje 
modnih tkanin v Celju so na do-
mačem tržišču cenjeni. Takšne so 
na primer zlasti puhovke, ki jih 
na našem trgu do sedaj ni bilo in 
anoraki, ki so izredno praktični 
in modni obenem. Proizvodnja Mont programa je z visečim transportom 

lažja, hitrejša in bolj učinkovita. 

Delavci Metke se pridružujejo čestitkam 
ob prazniku občine Šmarje pri Jelšah 



Tovarna v dolini brez meje 
V Gore nje ve m ioztJu Kondenzatorji v Rogatcu se ponašajo z dobrim sodelovanjem 
s krajani na obeh straneh republiške meje 

Tozd Kondenzatorji v sklopu Go-
renje Gospodinjski aparati (prej 
Gorenje TGO) v Rogatcu v šmarski 
občini je bil zgrajen leta 1976. Do 
gradnje pomembnega de lovnega 
objekta je prišlo leto dni prej na 
pobudo krajevnih organizacij, ki so 
iskale de lovno organizacijo, ki bi v 
zaosta lem kraju postavi la tovarno. 
To so našl i v ve lenjskem Gorenju, 
kjer so se takoj odloči l i , da v Ro-
gatcu postavi jo halo, v kateri bodo 
domačini začeli izdelovati konden-
zatorje. 

G r a d n j o in o p r e m o je z dva jse t imi 
ods to tk i vseh s reds tev f inanciralo 
Goren je , ostalo pa so bili kredi t i 
bank . Tovarna je startala s šestdese-
t imi zaposlenimi , danes pa jih je že 
140, od tega 60 ods to tkov žensk. 

V tozd Kondenza to r j i pa niso osta-
li s amo pri sicer dobro zastavl jenih 
začetkih, a m p a k so k r e p k o zakorači-
li v svet, ki so si ga izbrali za svoje 
delo. Tako so poleg kondenza to r j ev 
svojo pro izvodnjo razširili še na pro-
izvodnjo pods t avkov za š tedi lnike, 
lani pa so začeli tud i z montažo ter-
mos ta t a za skr in je . O b sedan j i hali je 
še večji prostor , ki ga bodo izrabili 
še za novo proizvodnjo. T r e n u t n o je 
v p o s t o p k u p r idob ivan je d o k u m e n -
taci je za u red i tev nads t rešnice . 

Obrat tudi v Bistrici ob Sotll 
P r e d dvemi leti so v stari osnovni 

šoli, ka tero je obiskoval tud i tovariš 
Tito, uredil i nov obra t s 30 zaposle-
nimi. Le tos so v prvih šest ih mese-
cih izdelali 753 t isoč 200 zagonskih 
relejev ali 54 ods to tkov celotne pla-
n i rane le tne proizvodnje . 

V novih prostor ih v Rogatcu bi 
kasne je izdelovali tud i neka j ele-
m e n t o v iz p rograma v Bistrici ob 
Sotli. Te e l emen te zda j de loma uva-
žajo ali pa jih izdelujejo kooperant i . 

V Roga tcu so v l e tošn jem letu pla-
nirali 792 t isoč 700 k o m a d o v kon-
denzator jev , ob pol let ju pa so jih na-
redili 56 ods to tkov celotne predvi-
d e n e proizvodnje . Nekol iko pod pla-
n o m so pri proizvodnj i pods tavkov 
za š tedi lnike, ki so jih v pol let ju iz-
delali s a m o 45 ods to tkov od 388 ti-
soč načr tovanih za vse leto. Močno 
pa so presegli plan pločevinast ih 
e lementov , sa j so jih od p lani ranih 
636 t isoč izdelali kar 73 ods to tkov. 

Trije novi programi 
V perspekt iv i načrtujejo- tri nove 
programe: 

• izparilniki 
• r ampa za gor i ln ike in 
• razširitev pro izvodnje za Bi-

strico. 
»Vse b o m o dosegli z z n a n j e m in 

izkušnjami ter naložbami, kar b o m o 
rešili v nas ledn j ih pet ih letih,« meni 
d i rek tor Goren j e Gospod in j sk i apa-
rati, tozd Kondenza tor j i v Rogatcu, 
Josip Kunej in doda napol v šali 
napol zares, da mora jo iskati vedno 
neka j novega, da b o d o prišli do de-
narja . 

V Rogatcu so zadovoljni , da v zad-
n j e m času n ima jo posebn ih proble-
mov z r edn imi roki dobav materia-
lov in kol ičinami, žal pa se t ako kot 
drugje , še vedno zatika pri po t rebn i 
kvaliteti. Vsi zaposleni se tud i stri-
njajo, da bo za hi trejš i razvoj v pri-

h o d n j e po t r ebno več vlaganja v so-
d o b n o tehnologi jo . 

Prevoz, kadri... 
V tozd Kondenza tor j i imajo m e d 

zaposlenimi veliko vozačev, saj je 
kar četr t ina vseh zaposlenih iz so-
sedn j e Hrvaške. »Prevozi proti Kra-
pini in Straži so d o b r o urejeni , neko-
liko slabše proti Rogaški in Ptuju ,« 
je odločen Josp i s Kunej . »Med de-
lavci imamo tudi takšne , ki se vsak 
d a n vozijo na delo po dese t do dvaj-
set ki lometrov. Družbeno p reh rano 
i m a m o ur jeno, saj nam vozijo h r ano 
iz restavraci je Jelša. Vsak dan je to-
pel obrok. De lamo v dveh izmenah, 
lakirnica pa v treh. Neka j težav ima-
m o s t ako imenovan imi polproletar-
ci in to v sezoni kmečk ih opravil. 
Vse p o s k u š a m o reševati po na jbol j 
č loveških normah , seveda tako, da 
ne trpi proizvodnja. Tudi n a m pri-
m a n j k u j e delavcev, zato smo v de-
lovno halo odšli tudi režijci. Naša 
pro izvodnja se bo povečala, ko se bo 
začela pro izvodnja v Bihaču. Tu so 
naše rezerve. Neka j rezerv je tudi pri 
sode lovan ju s škof je lošk im LTH, ki 
je vse tisto, kar de lamo mi, dosle j 
uvažal. Prvi koraki so vzpostavl jeni 
in upamo, da bo šlo. Nekval i f ic i rane 
de lovne sile je pri nas dovolj , žal pa 
n a m p r i m a n j k u j e kvalif iciranih, 
s t rokovnih kadrov. Venda r se tud i 
tu položaj izboljšuje, kar je vsekakor 
dobro za de lovno organizacijo. Do-
bro sode lu jemo tudi s k ra j evno 
s k u p n o s t j o ter sosedi na d rug i s t rani 
Sot le ter n a m ne pravi jo zastonj do-
lina brez meje . L j u d j e se m e d seboj 
razumejo in ni težav prav v tem pa je 
v:;a naša moč. 

700 let Rogatca 

Tozd Kondenzatorji 
pomenijo vse od ustano-
vitve dalje pravo srce 
Rogatca, zato ni čudno, 
da je med tovarno in kra-
jem tesno in plodno so-
delovanje. Sam direktor 
Josip Kunej pa je v pro-
stem času še predsednik 
skupščine KS Rogatec: 

»Naš kraj slavi letos 700 
let, kar si je pridobil trške 
pravice. Proslavo bomo 
pripravili pr ihodnje leto, 
ko naj bi bila pri nas tudi 
osrednja proslava prazni-
ka občine Šmarje. Do ta-
krat bomo marsikaj po-
storili za lepši izgled kra-
ja, uredili pločnike, ceste, 
zelenice, hudournike, 
parkirne prostore in še 
kaj. Glavni objekt pa naj 
bi bila obnova starega 
kulturnega doma, ki je 
povsem dotrajan. V njem 
bi uredili trgovine, pro-

store za obrt, stanovanja, 
zgoraj pa dvorano. Grad-
beno dovoljenje že ima-
mo. Takšen dom bi bil ve-
lika pridobitev za tisoč 
prebivalcev Rogatca, od 
katerih jih je več kot sto 
zaposlenih v tozd Kon-
denzatorji, kar 300 pa v 
steklarni na hrvaški 
strani. 

Prav delavci steklarne 
Straža so zgradili pri nas 
v Rogatcu prve stano-
vanjske bloke. Steklarna 

bo na naši strani gradila 
skladišča in v njih bo no-
vih štirideset delovnih 
mest za naše krajane. V 
Rogatcu so aktivna tudi 
posamezna društva, kot 
gasilsko, ribiči, lovci, pla-
ninci . . . Najbolj pa nas 
moti neurejena telefonija. 
Ko smo dobili nekaj več 
številk, pa ni kablov za 
povezavo. Upamo pa, da 
se bo tudi to z vsem osta-
lim uredilo v naslednjih 
sedemsto letih.. .« 

Nogavice iz obrata TT Prebold na 
Vinskem vrhu naravnost na tuli trg 

Prav so ravnali v Tekstilni tovarni iz Pre-
bolda, ko so se odločili za vlaganja v nerazvite 
predele občine Šmarje pri Jelšah. Danes, tako 
pravijo, se jim ta naložba lepo obrestuje, saj 
sta oba obrata, eden v Pristavi in drugi na 
Vinskem vrhu, zelo uspešna. Po drugi strani 
pa so zadovoljni tudi ljudje v teh krajih, saj se 
dobro zavedajo, in danes tudi že občutijo, kaj 
pomeni industrija za kraj, kjer je bilo življenje 
še nedolgo tega dokaj pasivno, osredotočeno 
zgolj na bolj ali manj intenzivno kmetovanje. 
Ljudje, ki so nekoč odhajali iz teh krajev, da-
nes ostajajo doma, veliko manj se jih vozi na 
delo v oddaljene industrijske centre, zato je 
časa, ki ga posvečajo razvoju teh krajev, sedaj 
veliko več kot prej. 

Ko so se v Tekstilni to-
varni iz Prebolda pred še-
stimi leti odločali o odpi-
ranju dislociranih obratov 
na območjih, kjer obstaja-
jo še prostorske in ka-
drovske možnosti, so si s 
tem začrtali tudi novo pot 
nadaljnjega razvoja delov-
ne organizacije. Tako je 
bil septembra leta 1978 
odprt obrat v Vinskem 
vrhu, dve leti kasneje pa 
še obrat v Pristavi. 

Doseženi rezultati v tem 
relativno kratkem času so 
pokazali, da so bile odloči-
tve prava rešitev za hitrej-
ši in celovitejši razvoj de-
lovne organizacije. 

V obeh obratih so s svo-
jim delom dokazali, da po-
polnoma obvladujejo tako 
tehnološke kot organiza-
cijske probleme. Dobro 
izdelan načrt usposablja-

nja vseh novih sodelavcev 
in organizirano priučeva-
nje v matični organizaciji, 
ki je potekalo pod stro-
kovnim vodstvom, je 
omogočilo, da lahko da-
nes v TT Prebold z zado-
voljstvom ugotavljajo, da 
delavci v obeh obratih, v 
Pristavi in na Vinskem 
vrhu, dosegajo storilnost, 
ki je na evropski ravni. 

Prvotni namen in pred-
videni program proizvod-
nje v obratu Pristava je 
obsegal le izdelavo eno-
stavnejše proizvodnje no-
gavic za izvoz z največjo 
možno zasedbo 49 delav-
cev. I ^ e m so obnovili 
poslopje starega kulturne-
ga doma in jeseni leta 
1980 je že stekla prva pro-
izvodnja. V naslednjih 
dveh letih se je stalno po-
večeval obseg dela, dose-

ženi so bili dobri rezultati, 
zlasti pri preusmeritvi na 
novo, zahtevnejšo proiz-
vodnjo za zahodnonem-
ško firmo Kunert. Že v 
osnovnem elaboratu je bi-
lo predvideno, da gre le za 
prvo fazo pri organizira-
nju dislociranega obrata v 

Pristavi, danes pa v Pre-
boldu že razmišljajo o no-
vogradnji na drugi lokaci-
ji, ki bi omogočala nadalj-
nji razvoj in razmah dejav-
nosti in povečanju proiz-
vodnje. 

V TT Prebold danes 
ugotavljajo, da je za to-

vrstno proizvodnjo lahke 
konfekcije v bodoče po-
trebno zagotoviti še več 
zmogljivosti, ki bi bile na-
menjene povečanju izvo-
za. Ob tem je treba pove-
dati, da gredo prav vsi iz-
delki iz obrata v Pristavi 
naravnost na zahtevna 
konvertibilna tržišča. Le-
po se sliši, kadar v Tekstil-
ni tovarni v Preboldu oce-
njujejo delo v svojih dislo-
ciranih obratih in ob do-
brih dosežkih vselej po-
udarjajo, da je njihov 
obrat v Pristavi eden naj-

boljših kolektivov v 1600 
članski družini. 

Prav z istimi besedami 
bi lahko označili uspeš-
nost obrata Tekstilne to-
varne iz Prebolda na Vin-
skem vrhu, kjer polovico 
izdelkov proizvajajo za 
domači trg, druga polovi-
ca pa je namenjena izvo-
zu. Gre za kuhinjske gar-
niture, krpe, predpasnike, 
halje itd. Tudi Vinski vrh 
je z obratom TT Prebold 
zaživel hitreje in živa-
hneje. 

Delavci Gorenjevega tozda Kondenzatorji st 
pridružujejo čestitkam ob prazniku občine Šmarjt 
pri Jelšah 

Ženski kolektiv v Pristavi je lahko ponosen na zanemarljiv odstotek bolezenskih izostankov. 

Čestitkam ob prazniku delovnih ljudi in obča-
nov šmarske občine se pridružujejo tudi de-
lavci Tekstilne tovarne Prebold. 



Elkroj |e 2e med vodilnimi konfekcionarii 
Poglabljanja kooperantskih odnosov - Plaketi, priznanja za dobro delo 

Elkroj Mozirje se je s hi-
trim, pravzaprav nadpov-
prečnim razvojem v nekaj 
zadnjih letih povzpel med 
naše vodilne konfekcijske 
organizacije združenega de-
la. Z modernizacijo tehno-
loške opreme ter s pravil-
nim odnosom in posluhom 
do zahtev domačega in tuje-
ga trga uspešno prodajajo 
doma in kar je v novejšem 
obdobju še posebno po-
membno za nadaljnji razvoj 
Elkroja, tudi na zahtevna 
konvertibilna tržišča. Ni to-
rej naključje, da so za svoje 
dosežke letos prejeli plake-
to Zveze združenj borcev 
NOV Jugoslavije in zlato 
plaketo Savinjsko-Šaleške 
gospodarske zbornice. 

Tudi rezultati poslovanja v 
letošnjem letu kažejo, da je 
Elkroj na pravi poti in da bo-
do planirano uresničili, 
kl jub temu da ob polletju, 
predvsem zaradi sezonskega 
značaja proizvodnje in pro-
daje, vsega kar so si začrtali 
v planih, niso izpolnili. Po-
membno je, da bodo po 
predvidevanjih in doseda-
njih rezultatih dosegli ali ce-
lo presegli planirani izvoz, 
430 tisoč hlač, ki jih največ 
prodajo v Zvezni republiki 
Nemčiji. Tudi v Elkroju si 
namreč ne morejo zamišljati 
tehnološkega napredka in 
normalne proizvodnje brez 
izvoza, saj morajo združevati 
devize za večino svojih stra-
teško pomembnih surovin 
za proizvodnjo, nekaj mate-
rialov pa tudi direktno uva-
žajo. O izvozu so sicer v El-
kroju začeli razmišljati že re-
lativno zgodaj, leta 1976, 
vendar so količino, ki so jo 
nameravali izvoziti tega leta, 
prvič dosegli in presegli leta 
1981, ko so začeli namenjati 
izvozu večino proizvodov, 
narejenih v nazarskem in šo-
štanjskem tozdu. Od takrat 
pa do danes so izvoz potroji-
li, v naslednjih dveh letih pa 
naj bi tudi sedanjo količino 
skoraj podvojili. Predvsem 
zaradi izrednih gospodar-
skih rezultatov, doseganja 
visoke produktivnosti, ki se 
lahko meri s produktivnost-
jo na zahodu, ter zaradi po-
speševanja izvoza na konver-
tibilno področje, je delovna 
organizacija Elkroj letos pre-
jela zlato plaketo Savinjsko-
Šaleške gospodarske zborni-
ce, za uresničevanje družbe-
nih ciljev, pa je-kolektiv s 
plaketo nagradila tudi zveza 
združenj borcev NOV Jugo-
slavije. Letos sta to visoko 

priznanje prejeli le dve slo-
venski delovni organizaciji. 

Investiranje In 
poglabljanje odnosov 
s kooperanti 

Največja ovira pri uresni-
čevanju nadaljnjega predvi-
denega razvoja bodo verjet-
no razpoložljive proizvodne 
zmogljivosti. Mozirski kon-
fekcionarji se namreč zave-
dajo, da poleg zagotavljanja 
prepotrebnih deviz ne smejo 
zapostaviti domačega trži-
šča, saj je to še vedno tudi 
dohodkovno zanimivejše od 
izvoza. Proizvodne zmoglji-
vosti Elkroja že nekaj let ne 
zadostujejo zahtevam doma-
čih in tujih kupcev, zato po-
spešeno razvijajo koopera-
cijsko proizvodnjo pri dru-
gih konfekcijskih organiza-
cijah združenega dela. Ude-
ležba te proizvodnje v skup-
ni stalno narašča, poslovni in 
drugi interesi pa narekujejo, 
da Elkroj združuje sredstva 
in delo tudi s takšnimi delov-
nimi organizacijami, ki so se 
pripravljene čvrsteje poveza-
ti v poslovni sistem Elkroja. 

Dobri poslovpi rezultati so 
omogočali, da so v preteklo-
sti precej investirali, ne le 
doma, v Nazarjah in Šošta-
nju, tudi na manj razvitih po-
dročjih. Tako so z delovno 
organizacijo Mladost iz Caje-
tine za investicijo v proiz-
vodno halo združili preko 50 
odstotkov sredstev v obliki 
kreditov in nepovratnih 
sredstev, ter sklenili dolgo-
ročni sporazum o medseboj-
nem sodelovanju. Njihovo 
sodelovanje, obojestranske 
pravice in obveznosti pa so 
znatno nad ravnijo enostav-
nih kooperantskih odnosov. 
Letos, ob Dnevu vstaje naro-
dov Bosne in Hercegovine 
pa so položili temeljni ka-
men bodoče temeljne orga-
nizacije Elkroja v Odžaku, 
manj razviti občini te repu-
blike. 2e drugo leto naj bi 
odprli novo tovarno z 250 za-
poslenimi, kjer bodo po 
vzorcih iz Elkroja letno izde-
lali 450 tisoč hlač. Naložba, 
vredna 350 miljonov din bo 
krita iz sredstev za razvoj ne-
razvitih področij SRS, Bo-
sne in Hercegovine, občine 
Odžak, Elkroja in kreditov 
bank. Vrednost letne proiz-
vodnje ocenjujejo na milijar-
do dinarjev. 

Ob tem pa so letos v Elkro-
ju zaključili dvoje investicij, 

še kako pomembnih za na-
daljnji razvoj in proizvodnjo, 
izgradnjo parovoda (toplovo-
da) in posodobitev likalnice. 
do konca leta pa bodo odprli 
še nov obrat za proizvodnjo 
hlač v Lučah. 

Glavni vir energije v ob-
dobju najhitrejšega vzpona 
Elkroja je bil mazut in seve-
da elektrika. Pesimistične 
napovedi o oskrbi z mazu-
tom, kot osnovnim gorivom 
za proizvodnjo energije za te-
hnološko paro in za ogreva-

nje, so prisilile delavce ko-
lektiva, da so začeli razmiš-
ljati o novih virih energije. 
Pred kratkim so tako zaklju-
čili, kot pravijo sami, eno 
najpomembnejših investicij, 
priključitev lastne kotlarne 
na sosednjo Glinovo, kjer 
uporabljajo za gorivo odpa-
dni les, žagovino in premog. 
Elkroj bo lastno kotlarno 
vključil le ob morebitnih iz-
padih energije iz Glina, tako 
da se bo dosedanja letna po-
raba 350 ton mazuta zmanj-
šala na okoli 50 ton. Bolj kot 
ekstremno znižanje stroškov 
pa se v delovni organizaciji 
veselijo stalnosti in zaneslji-
vosti preskrbe, pa tudi para, 
ki jo potrebujejo za medfaz-
no in končno likanje ter 
ogrevanje, je kvalitetnejša. 

S pridobitvijo novih proiz-
vodnih prostorov in z naba-
vo uvožene opreme za likal-
nico so pred kratkim zaklju-

čili tudi drugo pomembno 
investicijo, saj je brezhibno 
likanje pogoj za uspešno 
prodajo izdelkov doma, po-
sebno pa še na tu jem tržišču. 
Zmogljivosti v novi moderni 
likalnici, ki so jo montirali 
med kolektivnim dopustom, 
bodo zadoščale za približno 
10 let in kar je še pomembne-
je, delovni pogoji bodo sedaj 
neprimerno boljši. 

V Lučah tudi 
udarniške stalo 

Z rekonstrukcijo stare po-
družnične osnovne šole v 
Strugah pri Lučah, ki bo za-
ključena ob koncu tega leta, 
bo Elkroj izpolnil še eno, si-
cer že nekajletno obveznost 
do te nerazvite in obmejne 
krajevne skupnosti v mozir-
ski občini. Na začetku sred-
njeročnega obdobja je na-
mreč Elkroj odkupil zgradbo 
od Občinske izobraževalne 
skupnosti Mozirje, usposobil 
dovozno cesto s parkirnim 
prostorom, sedaj pa investi-
cijo tudi zaključuje. S tem bo 
pomembno prispeval k ohra-
nitvi prebivalstva v tem delu 
občine, saj bo v obratu, kjer 
bo našlo delo 100 delavcev, 
možno zaposliti tudi delavce 
iz sosednjih krajevnih skup-
nosti, Solčave in Ljubnega. 

Ker v tem predelu še ni 
bilo vodovoda, so z udarni-
škim delom na pomoč pri-
skočili tudi delavci Elkroja, 
kar 190 se jih je zbralo, prišli 
pa so iz skupnih služb ter iz 
mozirskega in šoštanjskega 
tozda, ter pomagali izkopati 
600 metrov jarka za cevovod. 

Pri dosedanji specializi-
rani proizvodnji moških 
hlač so v Elkroju razvili 110 
različnih tipov hlač, od ka-
terih so jih uspešno plasira-
li 70 vrst. V naslednjih letih 
bodo kreatorji še naprej ra-
zvijali nove tipe, predvsem 
ženskih in športnih hlač iz 
športnega programa. 

Dolgoročne razvojne 
možnosti 

Na osnovi srednjeročnih 
in dolgoročnih študij o pora-

bi proizvodov težke konfek-
cije v Jugoslaviji, v Elkroju 
predvidevajo, da bodo v ob-
dobju do leta 2000 še naprej 
proizvajali le dva ali tri vrste 
artiklov. Osnovni program 
bo predstavljala proizvodnja 
hlač, v odvisnosti od tega pa 
bo proizvodnja ženskih kril, 
torej novosti, ter proizvodnja 
športne konfekcije. Tudi raz-

merje prodaje na domači in 
tuji trg, ki je sedaj približno 
70 : 30 v korist domačega 
trga, se bo leta 1990 po pred-
videvanjih že izenačilo, saj v 
Elkroju računajo, da je poleg 
bližnjih, možno osvajati tudi 
oddaljenejša tuja tržišča, še 
posebno, ker izvoz njihovih 
izdelkov stroškovno prenese 
tudi relativno dolge tran-
sportne poti. 

Za uresničitev planov bo 
pomembna tudi kooperacij-
ska proizvodnja, zato bodo 
sodelovali pri sofinanciranju 
naslednjih faz izgradnje de-
lovne organizacije Mladost, 
v Pridragi pri Zadru pa na-
meravajo graditi nov obrat. 
Ob tem bodo morali zgraditi 
tudi nov obrat v Šoštanju, v 
svoj proizvodni proces pa 
uvrstiti visokoproduktivno 
in avtomatizirano opremo. 
Najpomembnejša investicija 
v opremo bo nabava računal-
niške opreme za krojenje. 
Smotrnost nabave relativno 
dragega računalnika vidijo 
namreč v nekaj odstotnih 
prihrankih pri materialu, ki 
v lastni ceni proizvoda pred-
stavlja precejšnjo vrednost. 

Delavci Elkroja na udarniški akciji. 

Delavci Elkroja se pridružujejo čestitkam ob praz-
niku občine in 40-letnici osvoboditve Gornje Sa-
vinjske doline 

Nova likalnica pomeni boljše delovne pogoje pa tudi boljšo kvaliteto. Parovod iz Glina so napeljali z desnega na levi breg Savinje. 



»Moral bom iti na Kozjansko...!« 
Srečanje z tir. Adoltom Drolcem, organizatorjem kozjanskega partizanskega zdravstvu 

Mariborski zdravstveni dom. Nova, moderna 
zgradba, ki je pravzaprav niti ne opazim. Vzne-
mirja me misel na dr. Adolfa Drolca, nekdanjega 
partizanskega zdravnika, o katerem Kozjanci še 
danes radi rečejo kakšno »pametno«. Ko se vzpe-
njaš proti betonski, sicer zelo elegantni novotariji, 
neoporečni sicer, ti pade na pamet odsev, zgodovin-
ska refleksija, zaznamek, ki je os ta l . . . 

. . . kraj po vojni, kdo bi vedel, kje, od leve proti 
desni Ivan Cerjak-Vojko, Mirko Suša, dr. Adolf 
Drolc, Lado, Kari Žavc-Gorazd... Ena izmed mno-
gih partizanskih slik. 

Mlad, bister človek, nabit z energijo, bitje, ki bi 
zgrabilo vraga za roge. . . tako gleda s fotografije 
človek. 

Ena izmed ambulant mari-
borskega zdravstvenega 
doma. 

»Veste,« pripoveduje nek-
danji organizator kozjanske-
ga partizanskega zdravstva, 
dr. Adolf Drolc, »tale moja 
dekleta me razvajajo. Merijo 
mi pritisk. Izvid: mladeniški, 
rečejo. Naj jim, sivolas moža-
kar, verjamem? Saj se hoče-
jo prikupiti.« 

In vendarle: Drolc je vesel 
pozornosti. Zdrav ravno ni, 
pozornosti pa tudi ni preveč 
na tem svetu, to bi kazalo 
zaokrožiti v maksimo. Dolg-
čas mu ni bilo - nikoli. Dvaj-
set let je prebil v maribor-
skem zdravstvenem domu 
kot direktor. Danes, ta hip, je 
vodja zdravstvenega konzi-
lija. 

Preseliva se v njegovo pi-
sarno. 

Telefon zvoni. Vrata se od-
pirajo. Pacienti prihajajo. 
Miru ni. J e pa prijaznost. 

.Gospod primarij, me lah-
ko sprejmete?' 

,Joj, gospod doktor, povej-
t e . . . moj otrok. . .?! ' 

Dr. Drolc vodi konzilij. 
Mariborčani pravijo, da je 
njihov zdravstveni^ dom po-
stavil na noge." Njihovo 
zdravstvo nasploh. 

Zdaj si jih je natežil se-
demdeset. Let namreč. 

Govoriva o Kozjanskem, 
med telefonskimi pogovori, 
med obiski . . . 

»Vselej sem rad poudaril 
in še danes: to so dobri, ču-
doviti ljudje. Sam tistikrat 
ne bi zmogel ničesar. . .« 

Kdaj? 
Na Kozjansko je prišel iz 

Kamniško-zasavskega odre-
da, po prihodu XIV. udarne 
divizije na Štajersko. 

Rekli so mu, naj organizira 
sanitetno službo za kozjan-
sko vojno področje . . . 

»... konec aprila 1944 ga je 
sanitetni referent IV. opera-
tivne cone, dr. Stane Pire na 
njegovo željo poslal na Koz-
jansko za sanitetnega refe-
renta Kozjanskega odreda. Z 
izredno vztrajnostjo in voljo 
je v naslednjih mesecih 
kljub velikim težavam orga-
niziral pravo vojaško sanitet-
no službo in vzgojil dober 
bolničarski kader za vojaške 
enote in druge potrebe. Pod 
njegovim vodstvom je sani-
tetna služba dosegla tako vi-
soko stopnjo organiziranosti 
in strokovnosti, da se je ize-
načila z ono v drugih sloven-
skih pokrajinah.. . ,« je napi-
sal o dr. Drolcu Stane Mrvič 
v delu Partizanska saniteta 
na Kozjanskem. 

Drolc je odšel na Kozjan-
sko. Organiziral. 

»Ustanovili smo več parti-
zanskih, vojaških bolnic, pri-
poveduje, na Kozjanskem. 
Na Pojarjih pri Jurkoštru, v 
Nemškem grabnu, v Volušu, 
na bohorskem Federmau-
su . . . ves čas Nemci niso naš-
li niti ene. Imeli smo ekono-
mat, lekarno, imenitno zalo-
ženo.« 

Tisti dan dr. Drolc ni bil v 
dobri koži. Le malo pred tem 

je padel na svoji »žemljici«, v 
vinogradu pod Urbanom, 
nad Kamnico, če hočete, pri 
Mariboru. Udaril se je na be-
tonu. 

»S Kozjanci smo imenitno 
sodelovali. Nič jim ni bilo 
pretežko, za vse so poskrbe-
li, nihče ni ,jamral', nihče 
ugovarjal. Vidite, tako zdrav-
stva pač ni bilo težko organi-
zirati.« 

Kar precej Mariborčanov 
vam lahko pove, da je »nji-
hov« primarij Drolc bil v In-
diji in Ameriki, kamor so ga 
poslali za pomoč in zaradi iz-
popolnjevanja . . . Da je služil 
v Mariboru kot zdravnik 
splošne prakse in da je ka-
sneje organiziral zdravstveni 
dom, oral ledino in gradil 
zdravstveno službo na mari-
borskem območju tako požr-
tvovalno kakor med vojno 
na Kozjanskem. . . da je so-
deloval tudi v raznih republi-
ških in zveznih zdravstvenih 
organih. 

Med telefonskimi klici go-
voriva. Še vedno je v »slabi 
koži«, nekoliko sklonjene 
glave (rekli so mi, »človek je 
pokončen.. .«). Ne maram ga 
nadlegovati. Pa vendar le . . . 

»Zdaj je takole: denarja ni, 
napake pa vendarle na moč 
širokogrudno iščejo v zdrav-
stvu. Ne glede na to, da je 
zdravstvo v zadnjih letih na-
redilo nesporno velik korak 
naprej. Nanj pa je bolnik naj-
bolj občutljiv. 

In še: na takozvanega »dru-
žinskega zdravnika', ki bi ga 
sicer radi imeli, ne pa tudi 
kaj bistveno žrtvovali zanj, 
smo nekako pozabili, specia-
lizacija nas je vkleščila. Zani-
manja za profil splošnega 
zdravnika enostavno ni (tudi 
pogojev mu ne nudimo -
zdravstvena politika v zad-
njih letih je šla v povsem 
drugo smer). 

Kajpak, tudi plače niso 
ravno briljantne. Ne bi rad 
kritiziral, lahko me kdo, ve-
ste, prime za jezik, v pokoju 
sem. . .« 

Radovednost. Kaj bi se iz 
nekdanjega partizanskega 
zdravstva dalo prenesti v da-
našnji čas, med ljudi, v ordi-
nacije, med bele halje nas-
ploh. . .? 

Previdnost (zakaj le?) se 
plazi skozi očala v skorajda 
temni ordinaciji dr. Drolca, 
med telefonskimi klici, obi-
ski znancev, pacientov in 
pri jatel jev. . . 

Kaj torej bi? 
»Prvo kot prvo, pravi, za-

nesenost, zanesenost in še 
enkrat - zanesenost. Potem: 
požrtvovalnost, seveda tudi 
e t ika . . . Etika? Danes vsi kri-
če o etiki pri zdravnikih, kot 
da je drugje ne bi smelo in ne 
moralo biti. Navsezadnje -
mar nima svoje etike tudi 
človek vašega kova, pa poli-
tik, gospodarstvenik, mizar, 
brusilec. . .? Kadar v zdrav-
stvu kaj ne gre, vsi takoj zav-
pijejo: kaj pa zdravniška eti-
ka? Saj bi navsezadnje tudi v 
vsakdanjem političnem živ-
ljenju lahko večkrat zaklicali 

(ne ravno na lahno?!) kakšno 
besedo, dve, o e t ik i . . . Samo 
od odtegovanja, obljub in 
večnih opominov in nasve-
tov se ne da živeti. Denarja 
ni, vemo, pravijo, vi pa bodi-
te kar se da varčni, na moč 
človeški, če že ne do kraja 
zadovoljni, ne pozabite na 
etiko. . .« 

Mariborčani na cesti na 
moč spoštljivo pozdravljajo 

sivolasega možakarja, ki bi 
ga tudi Kozjanci radi kdaj pa 
kdaj srečali. Ta ali oni stopi k 
njemu, se rokuje z njim, z dr. 
Drolcem izmenjati mnenje 
pravzaprav niti ni majhna 
stvar. Že zaradi spoštovanja. 

Telefon zvoni. 
Ljudje prihajajo po nasve-

te. Po dobrodušnost. Po 
osvežujočo resnost, ki jo iz-
žareva Tudi po šaljivost, ki 

se kdaj pa kdaj zasveti izza 
očal. Nikakršne naveličano-
sti ni v tem delovnem in 
skromnem človeku. 

»Ja, pravijo mi, gospod 
primarij, vsedite se, odpočij-
te se, kam bi tekali, saj ima-
ste časa na pretek. Nad Ka-
mnico imam vinograd. Delo 
me krepi, umirja, vliva ni 
moči . . . Človek mora . . . mo-
ra . . . nenehno delati, ustvar-
jati, s a j . . . če n e . . . mišice po-
lenijo, splahnijo, misel pole-
ni. Nikoli nisem poznal ne-
dela. Ce ne bi smel delati, bi 
mi bilo hudo. V uteho mi je, 
ker so mi dovolili, da še ve-
dno delam. Da sem še vedno 
potreben, zaželen, da kdo 
vendarle še posluša moje na-
svete. ..« 

Nedolgo tega so v mestu 
ob Dravi zapisali: 

»Dobra organiziranost 
zdravstva v Mariboru je za-
nesljivo plod Drolčevih veli-
kih izkušenj in delavnosti. 
Lahko bi se reklo, da ga je 
postavil na noge. Bil je voja-
ško odločen, nepodkupljiv, 
redoljuben, zahteval je disci-
plino na vsakem koraku.« To 
marsikomu ni bilo všeč . . . 

In vendar ima mesto nek-
danjega partizanskega dok-
torja, »kozjanskega zdravni-
ka«, rezervnega podpolkov-
nika, predsednika zdravni-
škega konzilija, dr. Adolfa 
Drolca, zelo v čislih. 

Zelo resno, nekako temno 
izpod očal, rahlo sključen, 
obrnjen vstran, pa vendarle z 
opazno toplino glasu, je za-
mišljeno dejal: 

»Moral bom obiskati Koz-
jance!« 

MILENKO STRAŠEK 
Slika 5 

Ivo Bajec je kot mladinec dosegel nekaj pomembnih 
šahovskih uspehov, ki pa jih potem v članskih vrstah ni 
ponovil. » To je sploh značilno za slovenski šah,« pra vi Ivo 
Bajec. »Imamo mnogo talentov v pionirskih in kasneje v 
mladinskih vrstah. Ko pa je potrebno prestopiti v članske 
vrste, ko je potrebno največ turnirjev, dober trener in 
seveda priložnosti, tedaj slovenski šahisti praviloma za-
vijejo na tisto bolj zanesljivo pot in se oprimejo študija in 
službe, šah pa jim ostane samo še kot konjiček, ne pa 
profesionalna oblika dejavnosti. Brez tega pa danes ni 
pomembnejših uspehov. Vsaj na mednarodni sceni ne.« 

Šah mu osta 
Srečanje z uglednim slovenskim šahistt 

Odločilo se je leta 1951. »Če bi takrat na turnirj 
Sarajevu postal mojster,« pravi Ivo Bajec, »bi 
morda odločil za profesionalno šahovsko pot, i 
vprašanje, če mi bi bilo bolje kot sedaj.« Ivo Baje 
je takrat odločil, da se bo resneje oprijel študija, 
sneje se je zaposlil pri PTT, kjer je delal 18 let, pot 
pa je postal športni novinar in je še danes znani 
hovski komentator na Radiu Ljubljana. 

»Veliko se ukvarjam s ša-
hom kot novinar in sem prav-
zaprav zelo zadovoljen kot 
amaterski šahist in profesio-
nalni šahovski komentator,« 
pravi Ivo Bajec, ki ni nikoli 
obžaloval svoje odločitve 
pred 33 leti. 

Ivo Bajec je že zelo zgodaj 
začel igrati šah in je tudi dose-
gel nekaj pomembnih uspe-
hov na začetnih turnirjih še 
kot mladinec. 

»Moj učitelj je bil oče, kot je 
to običajno v šahovskih druži-
nah; s 14 leti sem ga prvič pre-
magal. No, potem sem začel 
iskati boljše nasprotnike. Ne 
morem reči, da je bil oče slab 
šahist, toda človek želi napre-
dovati, za to pa so potrebni 
boljši nasprotniki.« 

S štirinajstimi leti je Ivo Ba-
jec tudi prvič sodeloval na 
turnirju, in sicer v Rožni doli-
ni. 2 e prvič se je izkazal in 
delil prvo mesto s Slavkom 
Vrhovcem. 

»Moj oče je bil takrat so-
dnik prvenstva in ker sem en-
krat zaradi šolskih obveznosti 
zamudil na partijo, me je kon-
tumaciral. In to z zelo slabim 
nasprotnikom. Ce bi to partijo 
dobil, kar bi bilo normalno, bi 

dobil turnir s točko pre 
sti.« 

Potem je začel nizati i 
he na mladinskih prvens 
Tako je spet delil prvo m 
in sicer na s.ovenskem 
dinskem prvenstvu leta 
Enako število točk je zbi 
celjski šahist Hočevar, ki 
kasneje v Celju premaj 
dvoboju s 3:1 in Ivu Baji 
je izmuznil naslov mladi' 
ga prvaka. 

Leta 1951 je prvič nas 
na članskem prvenstvu 
venije in se uvrstil na P 
polfinalni turnir v Somb 
kjer je izpolnil normo za 
strskega kandidata in < 
pravico nastopa na s e d i 

državnem prvenstvu, kil 
lo naslednje leto v Sarajc 

Z 19 leti je bil najmlajši 
leženec turnirja v Sara! 
začel pa je zelo dobro l! 

prvih petih kolih povedi 
točke: premagal je mednj 

nega mojstra Miliča (z? 
velemojster), pa slover>5' 
mojstra Longerja, tri P' 
pa je remiziral. V šesterf1 

pa je izgubil s Hudererje' 
daj enem najbolj persp^ 
nih jugoslovanskih igil 
in nato še z nekaterimi 



Pri vaškem perišču 
»Ta velika žehta« je bila 

nekoč čisto nekaj drugega 
kot dandanes, ko večina-go-
spodinjstev premore pralni 
stroj in vodovod v hiši. Vča-
sih je bilo vaško, ali pa grun-
tarsko perišče kje ob tekoči 
vodi, ob studencu ali poto-
ku, a tudi ob rekah. Ob stoje-
či vodi so bila pri vodnjakih, 
vendar kar precej proč, da se 
pralna voda ni vračala v vod-
njake (slika 1). 

Pralo je po več gospodinj 
na dogovorjen dan, precej 
zato, da so si med seboj po-
magale, da so raznašale manj 
vode, če ni bila tekoča, in da 
so se pogovorile, včasih tudi 
zapele, navadno pa vselej 
obrale vse tiste, ki niso bile 
navzoče. Kot vaški vodnjak, 
je bilo perišče vir dnevnih 
vaških novic. 

Prale so tako, da so perilo 
namakale v škafe in kadi, 
tolkle in žulile po lesenih ali 
kamnitih plohih, ki so jim re-
kli perivniki. Svoje dni so 
ženske prale tudi z bukovim 
pepelom in z doma nareje-
nim milom, ki so ga izdelo-
vali iz poginulih živali. Med-
sebojna pomoč je bila po-
trebna predvsem pri ožema-
nju večjih kosov, kot so rju-
he, nekoč iz hodnega platna 
stakne in pri stresanju ali 
splahovanju, ko so temeljito 
stresle vsak kos, da so odle-
tele kapljice kot pri centrifu-
giranju (slika 2). 

Sege. Ce je kdo oprezal za 
pericami, ki so se včasih, da 
so bile bolj neovirane, precej 
razpele in razgalile, če je kdo 
prisluškoval njihovim obira-
njem soseščine, so zasačene-
ga bodisi namočile ali pa ga 
primorale, da je opravljal 
kakšno delo, recimo nosil 
vodo v brenti (slika 3). 

Ko sta po dve skupaj ože-
mali večje kose perila, sta re-
cimo rjuho zvijali in ocejali, 
pri tem pa vlekli narazen, da 
bi se ne naredil vozel ali »faj-
fa«. Tista, na katere polovici 
se je vozel zasukal, naj bi do-
bila krofastega (golšastega) 
za moža, če ga seveda ni že 
imela, a krofastih je bilo vča-
sih kar veliko (slika 4). 

Najbolj kruta pa je bila še-
ga, da nezakonska mati ni 
smela z njimi skupaj prati, 
da bi plenice in »plajški« nje-
nega sadu grešne ljubezni ne 
prenesli take in podobne ne-
sreče v vaške hiše, pa tudi 
studenec bi utegnil presušiti 
(slika 5). 

Zapis: JURE KRAŠOVEC 
Foto: EDI MASNEC 

Prizore z vaškega perišča so 
pokazale članice in člani 
K UD iz Laziš nad Rimskimi 
Toplicami na kmečkem 
prazniku v Škofcah. 

samo še konjiček 
mentatoriem, Ivom Bajcem 

Uspešno pa je igral z Gli-
ičem, Ivkovim, Trifunovi-
h in še z nekaterimi drugi-
ki jim je odščipnil po pol 
ke. 
Na koncu sem bil prav za-
soljen z doseženim, čeprav 
naslova mojstra niso priz-
i, ker nisem imel prej dveh 
'adnih balov, kot so tedaj 
očala pravila Šahovske 
ze Jugoslavije.« 
Jot šahist je nekaj odmev-
1 uspehov "dosegel tudi ka-
le, ko se je zaposlil: pet-
1 je bil državni prvak med 
tarji (tolikokrat je tudi na-
pil), z ekipo pa je bil dva-
1 prvak na PTT olimpia-

Gjub uspešnemu začetku 
<1 šahisti, je šele leta 1969 
topil na prvem mednarod-
" turnirju, in sicer na 
[̂ m Vidmarjevem memo-
k ki je bil v Ljubljani. Te-
'letudi osvojil naslov jugo-
^'anskega šahovskega moj-

'Malo pozno je bilo, vendar 
|e enkrat kot nikoli,« je ta 
Uspeh komentiral Ivo Ba-

FSeej uspešno se je kasne-
°til tudi novinarskega po-
k Kot šahovski komenta-

je doslej udeležil sed-
f šahovskih olimpiad. 
^ leta 1968 v švicarskem 
?ariu, dve leti kasneje v 
[Ju v ZRN, 1972 v Skopju, 
?j.v Niči v Franciji, na olim-

leta 1976 Jugoslovani ni-
^sodelovali, ker je bila v 
^u, pač pa je Ivo Bajec 
^Poročal z naslednje olim-

ki je bila v glavnem 
tu Argentine, Buenos Ai-

resu. 
»To je bilo največje doživet-

je in verjetno ne bi nikdar vi-
del Južne Amerike, če se ne bi 
ukvarjal z novinarstvom,« 
pravi Ivo Bajec. 

Potem je poročal še z dveh 
olimpiad na Malti in v Luzer-
nU, letos pa se odpravlja na 
šahovsko olimpiado v grški 
Solun, ki se bo začela 18. no-
vembra. # 

»S teh olimpiad je naša eki-
pa vedno prihajala z medalja-
mi, razen z dveh: v Buenos 
Airesu so prvič uvedli švicar-
ski sistem tekmovanja, ki na-
šim starejšim šahistom neka-
ko ni ustrezal, v Luzernu pa 
smo osvojili tisto nehvaležno 
četrto mesto, medaljo pa smo 
izgubili prav v zadnjem kolu. 
V Solunu je zlato takorekoč 
že rezervirano za Sovjetsko 
zvezo, za bron pa so veliki fa-
voriti Madžari. Bruno Parma, 
ki je sedaj kapetan našega 
olimpijskega moštva, obljub-
lja, da bodo naši šahisti po-
skušali osvojiti vsaj bronasto 
medaljo.« 

Kot šahovski komentator je 
Ivo Bajec spremljal tudi drugi 
dvoboj Karpova in Korčnoja 
za naslov svetovnega prvaka 
v Meranu, bil pa je tudi na 
dveh evropskih prvenstvih v 
Plovdivu in v Moskvi. 

Kot novinar seveda sprem-
lja tudi druga tekmovanja, 
predvsem kegljanje in tenis -
s tema športoma se tudi sam 
rekreacijsko ukvarja - seveda 
pa najraje potuje na šahovska 
tekmovanja, ker je med šahi-
sti najbolj doma oziroma se 
na šah najbolje spozna. 

Zato tudi z zanimanjem pri-

čakuje dvoboj za naslov sve-
tovnega prvaka med Garijem 
Kasparovom in Anatolijem 
Karpovom. 

»Glede na športno plat sem 
na strani Garija Kasparova, 
ker bi v šah spet vnesel nekaj 
romantike in razburkal ša-
hovski utrip. Po šahovski pri-
padnosti pa sem na strani 
Karpova, kajti tudi sam gojim 
pozicijski objektiven slog 
igranja in zato silno spoštu-
jem slog Karpova, čeprav je 
za večino ljudi manj atrakti-
ven,« pravi Ivo Bajec. »Odkar 
je Karpov leta 1975 postal sve-
tovni prvak, je zelo veliko 
igral in dosegal pomembne 
uspehe. Kasparov je pravi ša-
hovski meteor in ga lahko 
mogoče primerjamo z Mor-
phyjem iz prejšnjih časov ali s 
Taljem v zadnjem času. Je tu-
di najmlajši kandidat, ki se 
bori za svetovnega prvaka -
21 let, Karpovu pa je 33 let. 
Prednost mladostne zagnano-
sti in vzdržljivosti je torej na 
strani mlajšega, izkušnje pa 
na strani Karpova.« 

Vsekakor se prvič srečujeta 
zares dva najboljša šahista na 
svetu, ki sta ta trenutek daleč 
pred vsemi, kar govori tudi 
njun rating: Kasparov ima 
2715 točk, Karpov pa 2705. 

»Kasparov je še precej neiz-
kušen v težjih dvobojih,« raz-
glablja o možnostih obeh Ivo 
Bajec. »Proti Beljavskemu, 
Korčnoju in Smislovu je sicer 
prepričljivo dobil, a proti Kar-
povo bo moral pokazati še 
precej več, če bo hotel sla-
viti.« 

FRANCI PEŠEC 
SREČKO SROT 



PO GUZAJEVIH SLEDEH Milenko Strašek 

»Jo zvit kakor ovnov rog!« 
Počasi Jo vse skupaj utihnilo, med ljudmi pa se Je 
začela najprej docela neopazno, potem pa vedno bolj In 
bolj spletati velika pripoved o zvitem In pogumnem 
razbojniku Guzaju In njegovi druščini. 

V skritem pa zato izre-
dno lepem kotičku tik za 
trgom Podsreda, z razgle-
dom na starodavni pod-
sredški grad, živi tiho in 
mirno dvainosemdeset-
letna . Fanika Planine. 
Marsikaj skupnega imata 
z Radejem: oba cenita 
ljudsko izročilo in svoj 
kraj in oba mislita, da 
dandanašnja mladina 
premalo pozna zgodovino 
gnezda, iz katerega je 
odšla v svet. 

»Meni so oče Jože Zu-
pan pripovedovali, kako 
je Guzaj zbiral mačke v 
Podsredi. Pri Lajkoviču 

(Preskarju) je sedel, pil in 
jedel, se bratil z orožniki, 
nihče ga ni spoznal. Je 
moral biti špasen moža-
kar, ko je bil tako na hec 
obrnjen. Ko je zbral pre-
cejšnje število mačk, jih 
je zaprl v štalo Sotovško-
vega Albina, v nedeljo pa, 
ko so ljudje šli od maše, je 
živali spustil na trg. Ne-
kateri so se smejali, drugi 
so kleli, hec je pa le bil. 
Saj ni nič hudega hotel. 
Veste, je pa zato danda-
našnji veliko premalo pri-
pravljenosti za šalo. 

Kar je res, je res: niso 
prav naredili z njim. Ra-

zočaran človek včasih 
prehudo pokaže zobe. Tu-
di ni prav, da r>iti križa 
nima, ali vsaj kakšnega 
znamenja na grobu. 

Leta 1928 sem se poda-
la peš k sestri k sv. Štefa-
nu pri Zusmu. Mimogre-
de sem se ustavila na pre-
vorskem pokopališču, 
ker me je zanimalo, kje 
počiva ta razvpiti Guzaj, o 
katerem so oče pripove-
dovali. Spominjam se, da 
je tistikrat na grobu rastel 
rožmarin in sem si rekla, 
da ga je gotovo Barbika 
zasadila. Bil je velik, lep, 
košat...« 

Zusemski cerkvici sta 
mežikali v vročem julij-
skem soncu na strmem 
hribu, ki premore le malo 
prostora: še kakšne štiri 
hiše se stiskajo na ozkem, 
skalnatem pomolu, ki se 
spušča strmo navzdol od 
Peniča. Streljaj daleč so 
se v migetajoči vročini 
belile razvaline mogočne-
ga žusemskega gradu. 
Sredi gozdov se vije ce-
sta, razrita in strma. Spo-
daj nekje so brneli buldo-
žerji, izza nepreglednih in 

nevarnih ovinkov so obo-
tavljajoče se lezli kamioni 
s peskom. 

Na Zusmu kot da se je 
ustavil čas. 

Pri Peniču, na vrhu str-
mine, ko človek ves zaso-
pel in moker obstane, da 
si oddahne, je zalajalo 
ščene in zbežalo. 

»Kaj bi radi? O starih 
časih? O Guzaju? Prav, 
prav,« je dobrodušno po-
navljal sedemdesetletni 
Ivan Penič. In smo se raz-
govorih v prostrani izbi s 
krušno pečjo, ki je v svoji 
dolgi zgodovini poslušala 
bogve koliko zgodb in 
kdove o čem. 

»Zusemčani smo prav-
zaprav najbolj ponosni na 
svoje graščake, o katerih 
ve zgodovina mnogo po-
vedati. Preden vam po-
vem kakšno štorijo, dve, 
o Guzaju, bi rad, da zapi-
šete tisto o kmetu, ki ]e 
pripeljal grofu desetnin-
sko vino. 

Je pripeljal uborni re-
vež desetninsko vino, ves 
ponižen in skromen in ga 

je zapeljal na žusemsko 
grajsko dvorišče. Grof ga 
je poizkusil, zamlackal z 
jezikom, pljunil, zaklel in 
se s repo zazrl v kmetiča, 
da ga je skoraj strlo. 

»Pelj i to kislico nazaj, 
od koder si jo pripeljal in 
se vrni s pravim, do-
brim,« je zarenčal, preden 
je uboga para utegnil pri-
pomniti, da drugega 
nima. 

Kmetiču ni preostalo 
drugega, kot da je obrnil 
voliče in se vrnil domov. 
Doma so staknili glave. 
Kaj storiti? 

»Polovico vina spi j, do-
lij vode in potem to zape-
lji nazaj,« mu pravi sosed. 
Rečeno, storjeno. 

Bilo je veselo, vriskali 
so, uboga raja si je dala 
duška. Nato se je vrnil. 
Zapeljal na grajsko dvori-
šče. Mrkogledi grof se je 
kmalu prikazal, spet za-
mlackal z jezikom in revs-
knil: 

»No, vidiš, da imaš tudi 
boljšega!« Fanika Planine 

PRODAJALNA »MELODIJA« 
ZA PRIJETNE TRENUTKE IN RAZVEDRILO 

VELIKA IZBIRA GLASBIL, GLASBENE 
LITERATURE, GRAMOFONSKE PLOŠČE, 
KASETE, TV IN RADIJSKE SPREJEMNIKE. 

Ernest Tiran 

R a z b o j n i k 
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»Kaj so že tukaj tisti gospod, ki mač-
ke skupljujejo? Kje pa so? Uh, kako 
smo vlekle, čisto mokra sem!« 

Ona suha, ki jo je doma čakal strogi 
mož se je besno zakadila vanjo: 

»Kakšen gospod neki! Ravbar Guzaj, 
pa ne gospod! Tisti, ki smo ga oni dan 
pri prangerju nabunkale! Tisti graščin-
ski oskrbnik lažnjivi! Ti preklemanski 
goljuf vražji! Zdaj nam je vrnil, nemar-
jek grdi! Oh, ko bi ga zdajle dobila v 
roke! O, zakaj nisem raje ostala doma! 
O ti hudoba peklenska! Vse lase bi mu 
popipala, vragecu!« 

Nejček je bil ves čas čisto tiho in kar 
ni mogel verjeti, da bi bilo res. Čisto 
počasi, bolj sam zase kakor za druge 
rekel: 

»To že ne more biti... In če bi tudi 
res bil Guzaj, dober gospod je pa le, naj 
reče kdo. kar hoče... Meni je dal goldi-
nar -« Ženske pa vanj, zavreščale, da 
so se šipe na oknih tresle: 

»O ti kuga nemarna, ti hudimaršek! 
Zdaj ga pa še h vali! Na! Na! so padle po 
njem, če bi se ne bil župan zanj posta-
vil, bi se mu ne bilo dobro godilo! 

Črni svatje 
Kdor čaka, dočaka. Obljuba dela 

dolg. Guzaj vabi svate. Če gre kdo v 
toplice, še nikakor ni s tem rečeno, da 
se bo zdrav vrnil. Kakor sam razum še 
ni modrost, tako je sama pravica lahko 
kdaj zelo krivična. Klančarica prizna 
svojo krivdo in se spokori za svoj greh. 
Oče naš za dušo v vicah. 

Po dolgem in nestrpnem pričakova-
nju je Guzaj končno le dobil glas od 
Bošteleta. Pisal je, da se zato ni prej 
oglasil, ker pač ni imel kaj sporočiti. 
Klančarico da komaj od daleč kaj vidi, 
kakor vedo ljudje povedati, ga še ve-
dno loži z drugimi moški, možje tutka 
in vse potrpi, ali pa mu je vseeno, sicer 
pa je več pri zdravnikih, kakor doma. 
Na Dobrno ga že lep čas sploh ni bilo 
več. Pač pa se bo v kratkem omožila 
njena nečakinja, tista natakarica Mici, 
saj jo mora poznati, saj je bila že takrat 
tam. Baje nekje okoli Podčetrtka ku-
puje hišo, menda misli odpreti tam go-
stilno, da so čisto blizu tam nekake 
toplice ali kaj, če bi jih kdo uredil, bi 
imenitno nesle, Klančarica, da je vsa 
živa nanje, hoče všpanovijo, kraju dru-
gega tedna neki nameravajo vsi trije 
tja, za dan pa ne ve, se niso še odločili. 
Ce bi jo zares rad srečal, naj jo pač tam 
kje počaka, pa se bosta lahk zmenila, 
kar se imata pomeniti. To pismo mu 
pošlje do Brežnika v Šmarju, ga bo že 
Brežnik poslal naprej, kamor ve. 
Upam, da ga boš dobil še pravi čas v 
roke. Sam pa zdaj ne morem za delj 
časa stran z Dobrne, res ne, tudi jaz se 
ženim in to nedeljo bom prvič oklican! 
Je tako prišlo - Nič mi ne zameri, res 
nisem bil nikoli vnet za to stvar, zdaj pa 
sploh ne. In če bi še sploh kdaj kaj rad 
od mene, veš da bom storil, če bom 
mogel. Če bom mogel... Torej je le 
zbegnil, se le nisem zmotil, je trpko 
pomislil Guzaj. Saj ima končno prav. 
Tudi on bi na njegovem mestu. Najbrž. 
Ali pa morda tudi ne -

Potem je pisanje še enkrat pazljivo 
prebral, nato pa ga v gašperčku skuril. 

Prihodnji teden torej. Dolgo je čakal, 
zdaj pa je prišlo skoro čisto nepričako-

vano. Čutil je kakor neko olajšanje. To-
rej prihodnji teden! Zaškrtal je z zob-
mi, zdaj je obtožnica še mnogo mnogo 
težja! Končno le! Še enkrat je pogledal 
v gašperček, pismo je bilo še ravno 
tako, samo pooglenelo je. Vezi je žeželj 
in premešal pepel. Potem se je počasi 
preoblekel in stopil k Drobneli v kuhi-
njo. 

»Danes me ni treba čakati s kosilom! 
Me ne bo!« 

»Počakaj no! Samo pol urice še, pa 
bo gotovo! Ne boš šel lačen od doma, 
saj ne gori voda!« 

» Voda ne, pač pa ogenj! Ce bi vedela, 
kakšen ogenj!«, se ji je čudno zasmejal. 

Drobnela ga je pogledala v obraz, ta-
le smeh si ji ni zdel pravi. 

»Svate grem vabit!«, se ji je zarežal. 
»Svate? Menda ne! Kdaj si bil pa na 

oklicih 
»O, sem že davno sklican!«, se ji je 

kratko odrezal, v glasu in očeh pa je 
bilo nekaj, da si Drobnela ni upala na-
prej izpraševati. In že je zginil po kolo-
vozu. 

Z Greglom sta potem sedela še poz-
no v noč in slednjič skovala načrt. Naj-
bolj verjetno bodo šli z vlakom do 
Šentjurja in tam dobili voznika, da jih 
zapelje naprej. Jih bo moral prihodnji 
teden nekdo čakati nekje pri Sodni va-
si in mu takoj javiti, kadar bodo tu; 
nazaj grede jih potem prestregel na pri-
mernem mestu sam Guzaj s svojimi, 
čez glavo dovolj, če bodo trije. Čez 
Volčje jame torej. Za vsak slučaj naj 
Drejč čaka v Loki. Ne smejo mu uiti! 
Hudič, da mu ne bo ušla! 

»In kaj boš z njo?«, ga je vprašal 
Gregi. 

Guzaj ga je samo pogledal, nič odgo-
voril. Šele čez dolgo časa je čudno mir-
no rekel: 

»Še ne vem.« 
Potem nista več govorila o tem. 
»Bi koga obvestil, naj bo priprav-

ljen?!«, je hotel vedeti še Gregi. 
»Ni treba. Bom že sam!«, je odvrnil 

Guzaj. 
Gregi je zkomizgnil z rameni: 
»Kakor hočeš. Premisli prej dobro, 

ali je res vredno. Jaz ne bi. Nič nimaš 
od tega.« 

Guzaj ga sploh še poslušal ni. 
Prihodnji teden torej. Ne bo mi ušla! 

Če se vsi svetniki in vsi hudiči zarotijo 
zoper njega, - zdaj mu ne bo ušla! 

V nedeljo in ponedeljek jih je razpo-
redil, kje naj bodo, ko jih bo poklical. 
In potem je čakal, čakal kakor na trnih, 
še premakniti se ni upal z doma. Šele v 
četrtek je bo dveh popoldan priletel k 
Drobnetu, ki je oprezal na Lokah. Gu-
zaj ga je videl že skozi okno in ga je 
prestregel že zunaj. 

»Kaj je?« 
»Pripeljali so se! Štirje so, dva moška 

in dve ženski, ena starejša, bolj debela, 
druga pa mlada, črna, sloka. Moški je 
eden mlad, in bolj po gosposko naprav-
ljen, drugi pa je menda Sentjurčan, po 
obrazu ga malo poznam, kako se piše, 
ne vem, ta jih je pripeljal, potem so šli 
južinat, sploh niso izpregli. Še to je 
slišal, da se ne smejo predolgo muditi, 
da ne bodo potem prepozni na vlak. 
Voznik naj jih počaka v Sodni vasi pri 
Srebrniču. 

Guzaj mu je vsul v dlan ves drobiž, 
kar ga je imel v žepu. Večinoma same 
srebrne dvajsetice. Celo pest. 

»Dobro si opravil, vse v redu. Zdaj 
greš domov, ne? Poslušaj! Oglasi pri 
Vrabčevih, saj ti je spotom. Reci, da 
sem naročil, naj tako gre, že ve, kam. 
Takoj naj gre in vse natanko tako, ka-
kor smo se zmenili! Naj vse pusti in gre 
- takoj!, to mu še posebej zabičaj!« 

»Bom. Brez skrbi, da bom!« 

16. POGLAVJE 



pot v Šolskih 
iiopeh 
joj, kako hitro mine-

(Jjo dnevi, kajne? Zdaj 
i(e spet že štiri dni v šol-
jjh klopeh. Povedali ste 
j ie vse utrinke z vaših 
Ritnic. Saj je bilo pri-
dno, četudi ste bili le 
|0ma! No, ampak tudi v 
0li je marsikdaj lepo, 
it priznajte. 
Odslej bo tudi naš 

Otroški vrtiljak poln va-
jjh prispevkov, zato čim-
,rej sezite spet po peresu 
„ nam kaj napišite. Ma-
,a je še skoraj prazna, pa 
,iislim, da jo boste prav 
,itro napolnili s prispev-
ki. Pišite o vsem, kar se 
jogaja v šoli in doma. Pa 
je pozabite na rubriko V 
solo radi hodimo, kjer 
jbjavljamo kratke ve-
;tičke. Prav kmalu bo na 
itrani tudi Atka s svoji-
mi zankami in ugankami 
ter z lepimi nagradami, 
ki jih poklanja AERO. 

Veliko dobre volje in 
jspenov v tem šolskem 
letu vam želi 

vaša Nadja 

Računalnik prihaja 
11. nadaljevanje 

Mihec si je požvižgaval in 
lagodno stopal po pločniku, 
ko nenadoma zasliši za seboj 
glasen: 

»Hej!« 
Obrnil se je i n . . . O, ne! Za 

n j im je stala Polonca s ki tko 
in pegicami na nosku, ga gle-
dala z modr imi očmi in se 
m u smehljala. 

»Ti me pa ne maraš, kaj-
ne?« je rekla odkrito. 

Ne, ne maram te, bi na j ra je 
zavpil Mihec, ampak vpraša-
n je in že Polonca sama sta ga 
tako presenetila, da sploh ni 
mogel odpret i ust. 

»Res ne vem, ka j sem ti 
storila?« 

Seveda ne ve! Kako bi le 
vedela, da ga je na jpre j na-
hrulil Marko, po tem so m u 
pa še doma rekli, da je otroč-
ji! Uf! In zdaj stoji t am in 
sprašuje: Le kaj sem ti sto-
rila!? 
»Nič,« je odvrnil. 

»Nič?!« no, lepa reč. In za 
nič se jeziš?« 
Presneto, ampak smejala se 
je pa lepo, tale Polonca. Ta-

ko, navihano. Sploh ne tako, 
kot njegove sošolke, ki so se 
samo n e u m n o hihitale ali pa 
posmehovale. 

»Saj se ne jezim,« je za-
momljala. 

»Potem greva pa skupa j v 
barako, kajne?« 

S k u p a j v barako! Aha, 
punca je tam že skoraj toliko 
kot doma!« 

»Ne,« je rekel Mihec odloč-
no. »Tja ne grem več.« 

»Kaj se ti meša?« je zdaj 
zavpila Polonca. »Sploh ne 
veš, kako smo bili včeraj za-
skrbljeni, ko te ni bilo.« 

Zaskrbljeni? Mihec je bil 
že boljše volje, a je vseeno 
t rmasto ponovil: 

»Pa vseeno ne grem.« 
»Saj vem. Zaradi m e n e . . . « 

je rekla Polonca tiho in sklo-
nila glavo. 

Mihec je prvi hip pomislil, 
da bo zajokala. Kaj pa naj bi 
drugega! Ženska! Ampak ni. 
Stala je tam in ga tiho gleda-
la. Mihec ni vedel, ka j na j 
stori. Saj, konec koncev mu 
Polonca res ni hotela nič ža-
lega. In razen tega sploh ni 
bila takšna kot druge dekli-
ce. Gotovo se ne bi ustrašila 
t rume sovražnikov. In zdaj je 
tako žalostno zrla v a n j . . . 

»Pridi, greva,« je nenado-
ma rekel in jo veselo pogle-
dal. 
V hipu je Polonci izginila ža-
lost z obraza. 

Polonco. Bila je čisto resna. 
In čeprav je bila višja od nje-
ga, se mu je nenadoma zaz-
dela drobna in majhna . 

»Ne bom proti,« je rekel 
končno. 

Tako sta prišla v barako. 
Marko in Blaž sta skora j 
omedlela od presenečenja , 
ko sta ju zagledala. 

»Včeraj sem moral poma-
gati očetu, je rekel Mihec. 

»Oh,« je olajšano vzdihnil 
Blaž. »Mi smo pa mislili, da 
si jezen«. 

»Kje pa,« je Mihec zama-
hnil z roko in se zasmejal. 

»Mihec, danes bomo glaso-
vali, ali sp re jmemo Polonco 
v društvo ZX.« 

»Vem,« je rekel Mihec. 
»Kar se mene tiče, n imam 
nič proti.« 

Vsi štirje so se veselo spo-
gledali. Se Flik je zalajal. Hi-
tro so izkopali blagajno in 
napisali zapisnik: 

OD DANES NAPREJ JE 
POLONCA ČLAN DRUS-
TVA ZX. 

Nov zaplet 
Dnevi so bili čisto prekrat-

ki. J o j koliko dela so imeli! 
Polonca je pri prijateljici na-
tipkala obvestila in potem so 
jih raznesli po hišah. Kmalu 
so prodali prvih 200 kilogra-
mov papirja. Po tem so začeli 
zbirati še steklenice. In pri-
dno so prinašali tudi žep-
nino. 

Nekega dne, ko so ravno 
tehtali nove količine papirja, 
je Flik besno zalajal in planil 
k vratom. 

»Flik!« je planil Mihec. Te-

Pionirji fotografirajo 
Pričelo se je novo šolsko leto, s tem pa se odpira jo 

tudi vrata foto krožkov. Skoda bi bilo, da ne bi izdelka 
videl širši krog bralcev Novega tednika, ki tako tudi v 
novem šolskem letu objavlja 

RAZPIS 
za najboljšo pionirsko fotografijo. 

Sodelujejo lahko vsi učenci osnovnih šol, ki obisku-
I jejo foto krožek, ali pa sami izdelujejo fotografije. Foto-
j graf ije na j bodo izdelane na papi r ju formata 18 x 24 ali 
večje. 

Urednik fotografije Novega Tednika bo vsak teden 
izbral izmed poslanih fotografij najbol jšo in jo komen-
tiral, tako da boste morebi tne napake in nepravilnosti 
lahko v bodoče odpravili. 

Akcija traja celo šolsko leto, do maja, ko se bo sestala 
komisija, sestavljena iz predstavnikov Novega te-
dnika, Fotolika in celjskega Foto kluba. Izbrala bo 60 
fotografij za zaključno razstavo, ki bo junija v okviru 
VRTILJAKOVEGA S R E Č A N J A na eni od sodelujo-
čih šol. Komisija bo izbrala tudi najbol jše krožke in 
posameznike, ki jim bomo na tej prireditvi izročili 
nagrade in priznanja. 

Fotolik bo na jbo l j šemu foto k lubu oziroma krožku 
podelil lepo nagrado - fotoaparat. Denarna nagrada 
čaka tudi najboljšega posameznika. Prvim t rem bodo 
podeljena posebna priznanja, to bo dobil tudi tisti, ki 
bo še posebno pr idno pošiljal izdelke na naš natečaj . 
Vsaka objavljena fotografija v Novem tedn iku pa pri-
naša tudi vrednostni kupon Fotolika. 

Urednik fotografi je 

»Saj sem vedela, da si v 
redu fant. Že takoj sem to 
vedela,« je rekla. 

Mihec se je samovšečno 
nasmehnil . 

»Ti lahko pomagam?« je 
vprašal in se začudil sam 
sebi. 

Polonca m u je podala 
vrečko in vprašala: 

»Ali ne boš proti, ko boste 
danes glasovali zame?« 

Glasovali bodo zanjo! To 
so se torej pogovarjali vče-
raj! Mihca je spet pogrelo. 
Ampak potem je pogledal 

da j pa je na pragu prestrašen 
obstal Tinček. 

»Kako za vraga si pa našel 
sem?« je zarjul Mihec. 

»Za teboj sem sou,« je 
odvrnil Tinček in nabiral 
solze. 

»Poslušaj - zdaj n imamo 
časa. Domov pojdi!« 

»Ampak. . .« 
»Nič ampak. Domov pojdi, 

pa boš dobil bonbone.« 
Ampak Tinček bi raje 

ostal. Tudi že zategadelj 
ostane brez bonbonov. 

»Joj, koliko papilja!« je 
vzkliknil nenadoma. »To pa 
molam povedati Sonji.« 

»Kaj?!! Kakšni Sonji? Kaj 
pa te to sploh briga?« 

»Nic,« je rekel Tinček. »Ne 
bom povedu.« Kajti pogrun-
tal je, da ne bi bilo pametno, 
če bi Mihca še napre j jezil. 
Pa je vseeno povedal. 

Cez teden dni so štirje pri-
jatelji osuplo obstali pred 
odprt imi vrati barake. Izgini-
lo je vseh 25 snopičev papir-
ja, ki so jih ta dan hoteli pro-
dati. Mihec, Blaž, Marko in 
Polonca sploh niso mogli od-
preti ust od presenečenja. Pa 
kdo naj bi potreboval star 
papir? 

Dolgo so tuhtali in razmiš-
ljali, nenadoma pa je Mihec 
zavpil: 

»Presneti smrkavec!« 
????? 
»Tinček! Seveda, on je vse 

to zakuhal« 
Se pogledal ni nikogar,-kar 

stekel je do Tinčkove hiše. 
Mali je bil ravno pred vrati. 
Mihec pa ga je zagrabil: 

»Kje je papir?« 
»Ka. . .kaj?« 
»Papir, presneto!« 
Tinček pa v jok 
»Nikar se ne cmeri in po-

vej, komu si izdal naše skla-
dišče papirja?« 

»Jaz, jaz . . .Sonji sem pove-
dal. Moji prijateljici. Veš, 
ona ga bo prodala.« 

»Ali veš k je stanuje?« 
»Vem!« 
»Potem pa brž z menoj!« 

Taborski kulturni dnevi v Žalcu 
Ob 20-letnici mesta Žalca se bodo jutri pričeli Taborski 

kulturni dnevi v Žalcu. 

V SAVINOVEM RAZSTAVNEM SALONU bodo jutri ob 18. 
uri odprli razstavo likovnih del domačina Dareta Zavška. Ob 
otvoritvi bo krajši kulturni program, na katerem bosta nasto-
pili Brina Zupančič s klavirjem in Marko Zupan z violino. 

V TELOVADNICI OSNOVNOŠOLSKEGA CENTRA v 
Žalcu bo ob 20. uri koncert, na katerem bo nastopil Dekliški 
pevski zbor kulturnega društva Gomilsko. 

V DOMU KRAJANOV V VRBJU bo v soboto, 8. septembra 
ob 19. uri gostovala gledališka skupina kulturnega društva 
Braslovče. Predstavili se bodo z Molierovim Namiš]j,enim bol-
nikom. 

NA VRTU HOTELA GOLDING-RUBIN v Žalcu bo v nede-
ljo, 9. septembra ob 19. uri koncert godbe rudarjev-keramikov 
iz Liboj, ki jim dirigira Anton Uplaznik. 

V KINO DVORANI v Žalcu pa bodo v ponedeljek, 10. sep-
tembra gostovali gledališčniki KUD Zarja Trnovlje. Najmlajši 
si bodo lahko od 9. in 12. uri ogledali mladinsko igro Klovn in 
njegov cirkus. 

V torek, 11. septembra bo v SAVINOVEM RAZSTAVNEM 
SALONU literarni večer z Milošem Mikelnom, ki se bo pričel 
ob 20. uri. 

V sredo, 12. septembra bo v TELOVADNICI OSNOVNO-
ŠOLSKEGA CENTRA v Žalcu koncert učencev Glasbene šole 
Risto Savin iz Žalca, v četrtek, 13. septembra pa bo ob 20. uri v 
predavalnici šole Večer komorne glasbo, na katerem bodo 
nastopili Rizmal, Dornik in Perne. 

V petek, 14. septembra bo v telovadnici šok? ob 20. uri nastop 
Akademske folklorne skupine -France Marolt", Taborski kul 
turni dnevi pa se bodo zaključili s kulturno in športno priredi 
tvijo ter Nočjo žalskega tabora v ŠPORTNEM CENTRU ZA 
LEC. 

Celjske poletne prireditve 
Na odprtem odru na Tomšičevem trgu bo danes ob 18. uri še 

zadnji koncert v okviru Celjskih poletnih prireditev. Prislu-
hnili boste lahko godbi milice iz Ljubljane. 

Razstavni salon Komenda na Polzeli 
V razstavnem salonu Komenda bodo danes ob 18. uri odprli 

samostojno razstavo likovnih del Braneta Jermančiča. 

Dom kulture Šmarje 
V avli Doma kulture bodo jutri ob 19. uri odprli razstavo ob 

150-letnici rojstva dr. Josipa Vošnjaka. 
Ob otvoritvi bo krajši kulturni program, na katerem bo 

nastopila harfistka Pavla Uršič-Kunej iz Ljubljane. Razstava 
bo odprta do 21. septembra. 

Preddverje magistrata v Celju 
Plesni ansambel Igen organizira Večer sodobnega plesa na 

prostem jutri, v petek ob 20. uri. Vhod je skozi poročno dvo-
rano, če pa bo slabo vreme, bo prireditev prihodnji teden. 

Zdravilišče Rogaška Slatina 
Na ploščadi pred hotelom Donat bo v nedeljo, 9. septembra 

ob 10. uri dopoldan, nastopila folklorna skupina Minerali iz 
Rogaške Slatine. 

Razstavni Salon Rogaška Slatina 
V Razstavnem salonu bo do prihodnjega četrtka še odprta 

razstava akvarelov in olj dr. Avguština Laha, v petek. 14. sep-
tembra pa dobo ob 20. uri odprli razstavo akademskega sli-
karja Dušana Lipovca. Ob otvoritvi bo kulturni program, na 
katerem bo nastopil ženski pevski zbor Zdravilišča Rogaška 
Slatina. 

Likovni salon Celje 
V Likovnem salonu bodo danes ob 19. Uri odprli razstavo 

slikarskih in grafičnih del Todorče' Atanasova. Razstavo si 
boste lahko ogledali do 23. septembra. 

Klub kulturnih delavcev Ivan Cankar 
Celje 

Slavistično društvo in klub kulturnih delavcev Ivan Cankar 
organizirata literarno'in kulturno zgodovinsko ekskurzijo v 
soboto, 22. septembra. Pot bo vodila iz Celja do Mokronoga, od 
tam v Šentrupert, Novo mesto. Otočec. Rako in nazaj v Celje. 
Prijavite se lahko do vključno 14. septembra v knjižnici 
Edvarda Kardelja. 

Pokrajinski muzej Celje 
V Pokrajinskem muzeju je odprta razstava z naslovom An-

tične ostaline iz Stanetove ulice v Celju Razstavo si lahko 
ogledate do 15. septembra. 

Knjižnica Edvarda Kardelja 
V avli knjižnice Edvarda Kardelja je odprta razstava litera-

ture o okrasnih in zelenjadnih vrtovih Razstava bo odprta do 
9. septembra. 

Muzej revolucije 
V spodnjih razstavnih prostorih Muzeja revolucije si lahko 

še danes ogledate razstavo likovnih del članov likovne sekcije 
Aera Celje, jutri pa bodo odprli razstavo o Peti prekomorski 
brigadi. 

Kino Vojnlk 
V kinodvorani v Vojniku bodo predvajali v nedeljo. 9. sep-

tembra ob 17 in 19 30 uri francosko komedijo Gadje maturi-
rajo. 



Toprovi alpinci za novo sezono 
Že nekaj mesecev se teme-

ljito pripravljajo na novo 
smučarsko sezono tudi člani 
alpske sekcije pri Smučar-
skem društvu Toper v Celju. 
Kot profesionalni trener vodi 
alpince Vinko Jovan, ki s po-
močniki skrbi, da bi se mladi 
tekmovalci čimbolje pripra-
vili na prve starte na belih 
poljanah. Trenutno imajo 
kondicijske treninge dvakrat 
na teden na stadionu Borisa 
Kidriča in to po dve uri. 

Pridobivajo na moči, hitrosti 
in vzdržljivosti, ki jim bo ka-
sneje še kako koristila pri va-
jah na snegu. Vadi 22 že selek-
cioniranih tekmovalcev in 42 
naraščaj nikov. 

»Kondicijske priprave vo-
dim sam,« pripoveduje Vinko 
Jovan, ko brska po skrbno ure-
jenih zabeležkah, kjer so po-
datki o vsakem posamezniku, 
kako in koliko je treniral ter 
kakšne testovne rezultate je 
dosegel. »Tudi na snegu delam 
s selekcioniranimi tekmovalci 
sam, medtem ko mi pri delu z 
naraščajniki pomagajo Brane 
Grabar, Sim Jezernik in Mar-
jan Rosina. Pri svojem delu s 
selekcioniranimi tekmovalci 
bi nujno potreboval še pomoč-
nika.« 

V pripravljalnem obdobju 
pa se mladi smučarji Topra Ce-
lje vsak mesec udeležijo tudi 
po štiri do pet ur dnevnega tre-
ninga na snegu. Tako so že bili 
v Logarski dolini pa na Kaninu 
in nazadnje ob koncu avgusta 
še na Ledinah. Do decembra 
načrtujejo še štiri treninge na 
snegu: 

»Od 19. do 23. oktobra na Le-
dinah, kjer je sneg in še doma 
je, kar je ceneje, od 9. do 13. 
novembra na Kaninu ali na Le-
dinah, od 28. novembra do 3. 
decembra na Kaninu in od 21 
do 25. decembra že verjetno na 

Golteh, če bo sneg, seveda. 
Prve tekme se začnejo 26. ali 
27. decembra in po tem termi-
nu bomo tudi povečali obseg 
treningov, saj bomo trikrat na 
teden na snegu s selekcionira-
no ekipo, medtem ko bodo na-
raščajniki delali ob vikendih in 
počitnicah, ko bodo imeli celo-
dnevne treninge.« 

V prvi selekciji so: Simon 
Koražija, Rok Turnšek, Pri-
mož Kristan, Aleš Hrastnik, 
Saša Pisanec, Matic Jošt, Gre-
gor Turk, Grega Mar gruč, Mar-

ko Lenko, Snežana Vignjevič, 
Matej Voh, Robi Cater, Grega 
Koštomaj, Samo Šega in Mat-
jaž Jagrič. Po točkah v sloven-
skem merilu so trenutno naj-
višje uvrščeni: Simon Koražija 
je tik pred vstopom v repre-
zentanco starejših pionirjev, 
saj je deveti v republiški selek-
ciji. Matic Jošt je sedamnajsti 
v republiški selekciji mlajših 
pionirjev, Marko Lenko deveti 
v republiški selekciji ciciba-
nov in Snežana Vignjevič tri-
najsta v republiški selekciji 
mlajših pionirk. 

Vinko Jovan z veseljem po-
ve, da pri treningih s tekmo-
valci nima nobenih proble-
mov, manjkajo pa mu pomoč-
niki. Vesel je tudi nad deležem 
staršev, brez katerih bi bilo de-
lo otežkočeno. Veliko prispeva 
tudi sponzor Toper ter ZTKO 
Celje. Uspešno sodelujejo s so-
sednjimi smučarskimi društvi 
v Trbovljah, Zagorju in Tito-
vem Velenju, kjer skupaj orga-
nizirajo tečaje in vadbo, kar je 
ceneje pa tudi več trenerjev na 
enem mestu lažje in bolje opra-
vi svoje delo. Zadovoljivo je tu-
di sodelovanje z Zvezo vadite-
ljev, učiteljev in trenerjev smu-
čanja, ki po opravljenih tečajih 
priporočijo društvu, kdo je 
najbolj perspektiven in bi ga 
kazalo vzeti v društvo. 

Čeprav domači in medna-
rodni koledar smučarskih pri-
reditev za naslednjo sezono še 
nista potrjena, pa pri SD Toper 
računajo, da bi dobili organiza-
cijo enega kvalitetnega pionir-
skega in cicibanskega tekmo-
vanja ter mladinski pokal, po 
možnosti pa še kakšno kvali-
tetno mednarodno tekmo na 
Golteh. Vse to bi služilo za na-
daljnjo popularizacijo smučar-
skega športa na širšem celj-
skem območju. 

TONE VRABL 

Vinko Jovan: »Veliko sred-
stev smo zbrali tudi sami, 
med drugim z delovnimi akci-
jami pri urejevanju prog na 
Golteh. Tudi sami tekmovalci 
prispevajo po 30 do 40 odstot-
kov vseh potrebnih sredstev. 
Kot sem že omenil, veliko po-
magajo starši. Delo smo do-
bro zastavili in če bomo ta 
tempo zdržali, bomo dosegli 
tudi uspehe. Prve pričakuje-
mo že v naslednji sezoni.« 

Vse boljša igra 
Košarkarji Libele so že 

v pravem ritmu uigrava-
nja moštva. Srečanja se 
kar vrstijo. 

Po porazu v prijateljski 
t rening tekmi proti Co-
metu v gosteh so v po-
vratnem srečanju Celjani 
le pokazali svojo pravo 
igro in brez težav visoko 
premagali Comet 110:72 
(49:36). V cel jskem moš-
tvu so izstopali Tovornik 
48 košev, Pipan 24, Me-
dved 23, Aničič 10 ter 
Šmidt 28, Rozman 14, Že-
leznikar in Okoren po 10 
za Comet. Srečanje je do-
bro vodil Glavač iz Celja. 

Se pred to t ekmo so Ce-
ljani v pokalni tekmi pre-
magali v gosteh P o m u r j e 
87:99 (40:53). Tu je Pipan 
dosegel 32, Tovornik 25, 
Aničič 16 in Govc 9 ko-
šev. 

Odlični strelci Celi 
Kar štirje celjski strelci so osvojili 
republiške naslove 

V Ljubljani je bilo republi-
ško prvenstvo z malokalibr-
sko puško za mladinke, mla-
dince in članice. Celjani so 
dosegli izreden uspeh, saj so 
osvojili domala vsa prva me-
sta. 

Za največje prijetno prese-
nečenje je poskrbel dijak celj-
ske srednje tehniške šole - Vili 
Ravnikar, ki je zmagal med 
mladinci z zelo dobrim rezulta-
tom 492 krogov v trostavu od 
600 možnih krogov. Ekipa celj-
skih mladincev se je uvrstila 
na 4. mesto v postavi: Dušan 
Cuček 415, Robi Dobovičnik 
435 in Vili Ravnikar 492. Med 
mladinkami so ekipno pre-
močno slavile Celjanke v se-
stavi: Vesna Cuček 440, Darja 
Kačnik 466 in Barbara Jager 
481 krogov. Med posameznica-
mi je ponovno postala prvaki-

nja Slovenije Barbara J^ 
druga je bila Darja Kačni^ 
peta Vesna Cuček. Med fu 
cami je zmagala Alenka Ja 
s 469 krogi, kar je sicer r̂  
kot smo od nje navajeni, v 
dar je to bilo še ravno dovolj 
osvojitev zlate medalje. QS| 
tekmovalci iz celjske regija 
to pot niso najbolj izkaz 
omembe vreden uspeh je d0 
gel Tomo Krošel iz Titov( 
Velenja, ki se je med mladi] 
uvrstil na 4. mesto s 469 kr< 
kar je ravno izpolnjena nor 
za nastop na prvenstvu J^ 
slavije. Na državno prvenst 
ki bo 22. in 23. septembra 
Titog-adu, bodo odpotovali^ 
omenjeni tekmovalci in ui 
mo, da se bodo tudi od t 
vrnili s kakšno medaljo, bo< 
v ekipni ali posamični kon| 
renči. T 

Uspela prireditev na avtopollgonu Ljubečna 
AMD Šlander iz Celja je odlično pripravilo na avtopoligonu Ljubečna t ret jo dirko 

državno prvenstvo in peto mednarodno dirko za nagrado AMD Šlander v kartingu. 
Prvi dan je nastopilo 59 tekmovalcev iz vseh klubov Jugoslavije, drugi dan pa 27 tekmovalce« 

Italije, Avstrije in Jugoslavije, .V mednarodnem razredu je bila letos konkurenca nekoli 
šibkejša. Dvodnevne dirke v Celju so potrdile, da ima Celje še vedno zelo dobro ekipo, ki bi lahi 
letos posegla tudi po moštvenem naslovu Jugoslavije. Zal pa Celjani nimajo predstavniki 
kategoriji 125 ccm in so tako sami sebi odvzeli naslov ekipnega prvaka. Ce bi namreč Celjani im 
samo enega tekmovalca, ki bi nastopi bi Celjani ne glede na rezultat tega tekmovalca osvojili pr 
mesto. 

Pri mladincih je tokrat zmagal mladi Friderik Brečko, v nacionalnem razredu državni prv 
Jože Mesarec, v srednjem članskem razredu pa imajo Celjani kar peterico odličnih predstavniki 
Tokrat je bil Jure Bitenc drugi, Alojz Prek četrti, Marjan Livk peti in Darko Kranjc sedmi. I 
mednarodni dirki je najboljši rezultat izmed Celjanov dosegel znova Jure Bitenc na tretjf 
mestu, Alojz Prek je bil šesti, Darko Kranjc osmi, Bojan Manenica deseti, Peter Kranjc dvanaj 
in Marjan Livk trinajsti. 

J. KUZi\ 

NA KRATKO 
Turnir v Kozjem 

V Kozjem je tamkajšni nogo-
metni klub Odred praznoval 10. 
letnico igranja nogometa v tem 
klubu. 

Ob tej priložnosti so priredili 
večji nogometni turnir, na kate-
rem so ob domači enajsterici 
igrali še Desenič, Partizan Pod-
sreda in Straža. 

Končni zmagovalec turnirja je 
bila ekipa Deseniča, ki je v finalu 
premagala Stražo 4:1 in v polfi-
nalu Podsredo 5:1. Tretje je bilo 
Kozje z zmago nad Podsredo 4:0, 
medtem ko so v polfinalu nogo-
metaši Straže šele po streljanju 
enajstometrovk izločili Kozje 6:5. 

J. KUZMA 

David 2llčkar 
republiški prvak 

V soboto je bijo v Tacnu pri 
Ljubljani republiško prvenstvo 
pionirjev v kajaku in kanuju na 
divjih vodah. 

Celjani so poslali na prvenstvo 
tri tekmovalce, ki so dosegli lep 
uspeh. 

Naslov republiškega prvaka je 
namreč osvojil David Zličar, ko-
maj 12-letna Lučka Cankar je bi-
la tretja in Matjaž Pavčič štirinaj-
sti. 

D. KONDA 

Nov uspeh Helene 
Lavrinc 

Odlična strelka s pištolo Hele-
na Lavrinc iz Rečice pri Laškem 
je znova dosegla serijo odličnih 
rezultatov. 

Na republiškem prvenstvu v 
streljanju z MK pištolo standard 
je osvojila prvo mesto, na držav-
nem prvenstvu v Zagrebu pa je 
bila med mladinkami druga in 
med članicami tretja. 

V. L. 

Streljanje v Žalcu 
V Žalcu so priredili občinsko 

prvenstvo v streljanju z MK pu-
ško, na katerem so sodelovali 
vsi najboljši strelci te občine. 

Med moštvi so pri članih bili 
najboljši Zalčani s svojo prvo 
ekipo, ki je zadela 1304 kroge. 
Sledijo: Žalec II. 1190, Šempeter 
1183, Liboje 1160 in Braslovče 
997 krogov. Mladinci: Liboje 
1076 in Braslovče 655 krogov. 

Med posamezniki so med člani 
bili najboljši Smerkolj - 457, Me-
lanšek 448 in Kotnik (vsi iz Žal-
ca) 437 krogov. Mladinci: Kralj 
(Braslovče) 408, Martinovič (Li-
boje) 403 in Paradiž (Žalec) 370. 

M. M. 

Preboldski turnir 
Skoku 

V počastitev krajevnega praz-
nika Prebolda so tu organizirali 
večji hitropotezni šahovski tur-
nir, na katerem je sodelovalo 17 
šahistov. 

V močni konkurenci je prvo 
mesto osvojil Stane Skok, ki je 
zbral 13,5 točke. Sledijo: Kunst 
13, J. Peternel 12, M. Peternel in 
Vošnjak 115, Storman 10, Gro-
belnik 9,5, Skorjanc 9, Seler 9 in 
Debevc in Skorjanc po 8 točk. 

J. GROBELNIK 

Zlatorog do osmine 
finala 

Z uvrstitivijo v osmine finala 
pokala SR Slovenije v košarki 
je ekipa Zlatoroga Laško dose-
gla na domačem terenu enega 
največjih uspehov v vseh 15 le-
tih obstoja. 

V dobri košarkarski predstavi 
so se domači košarkarji dokaj 
uspešno upirali boljšim gostom 
Tima MTT Maribor vse do 37. mi-
nute. V zadnjih minutah tekme 
pa je prišla do izraza boljša pri-
pravljenost gostov, ki so dosegli 
zasluženo zmago. 

Tekmo sta sodila sodnika 
Strickberger (Ljubljana) in Zelič 
(Laško), koše za Zlatorog pa so 
dosegli: Krlatec 4, Zdolšek 2, Po-
žin 19, Lesjak 2, Sabolčki 13, Zu-
pan 4, Lapornik 14 in Zor 22. 

B. V 

Odbojka In krajevni 
praznik 

Preteklo soboto je Partizan 
Gaberje na svojem telovadišču 
organiziral tradicionalni ženski 
odbojkarski turnir v počastitev 
praznika krajevne skupnosti 
Gaberje. Letos so se ga udeležile 
štiri ekipe, in sicer Lik Savinja, 
Cinkarna in dve ekipi Partizana 
Gaberje. 

V štiri urnih izredno zanimivih 
dvobojih skoraj izenačenih ekip 
je imela največ moči ekipa sred-
njih članic Partizana Gaberje 
pred njihovimi mlajšimi vrstni-

cami ter pred ekipama Lik Savi-
nje in Cinkarne. 

Rezultati dvobojev: PGC sr. : 
LIK = 31:29, PGC sr. : Cinkarna 
= 30:26, PGC sr. : PGC ml. = 
30:14, LIK : Cinkarna = 30:7, LIK 
: PGC ml. = 22:30, PGC ml. : 
Cinkarna = 30:7. 

Odbojkarski turnir je predstav-
ljal pravzaprav uvod v športno 
obeleževanje krajevnega prazni-
ka, saj bodo že v soboto na pro-
gramu VI. igre spretnosti v orga-
nizaciji EMO Celje, nato pa sredi 
meseca še namiznoteniški turnir 
KS v okviru Frenkovega memo-
riala ter V. tradicionalno orienta-
cijsko tekmovanje za Debeljakov 
memorial. 

METOD TREBICNIK 

Nastop mladih kotalkarjev 
V soboto je bilo v Celju republiško 

prvenstvo v umetnostnem kotalkanju 
in kar 73 tekmovalcev je pozno zvečer 
sklenilo tekmovanje, ki je trajalo pol-
nih 16 ur 

Med nastopajočimi je bilo tudi več mla-
dih tekmovalcev iz Celja in Titovega Ve-
lenja. Velenjčani so imeli več uspeha in 
so osvojili dva naslova - Gordana Miletič 
med mladinkami in Marko Štor med pio-
nirji. Medalje pa so si priborili še Mito 
Šinkovec, Tomaž Potočnik, Tjaša Praz-
nik in Alenka Oven. 

Izmed celjskih tekmovalcev je bila Lea 
Vodušek druga pri mladinkah in Jernej 
Lakner tretji pri pionirjih. Petra Prodan 
je bila pri starejših pionirkah četrta, 
Klavdija Perlič pa med mladinkami sed-

ma. Zelo močno zastopstvo pa so Celjani 
imeli pri najmlajših pionirkah. Polona 
Eberlinc je bila peta, Mateja Planine sed-
ma, Nataša Gevšenak osma, Tanja Hutin-
ski devetnajsta in pri pionirkah B. je bila 
Mojca Brezigar deseta, Alja Beccari enaj-
sta in Klara Bukovnik štirinajsta. 

V soboto in nedeljo je v Titovem Vele-
nju državno prvenstvo. Tudi tu bodo na-
stopili najboljši iz Celja in Titovega Vele-
nja. 

Na sliki: Mladi kotalkarji HDK Cinkar-
na, ki so nastopili v pionirski konkuren-
ci. Z leve Petra Prodan, Polona Eberlinc, 
Nataša Jevšenak, Tanja Hutinski, Mojca 
Brezigar, Mateja Planine in Jernej La-
kner. 

J. KUZMA, Foto: T. TAVČAR 

ŽOGA JE OKROGLA 
Republiška nogometna liga 2. 

kolo: To kolo je bilo vsekakor zelo 
uspešno za naše tri predstavnike, 
ki so vsi igrali doma in iztržili ves 
izkupiček. Velenjski Rudarji so 
doma gladko premagali novinca 
Brežice 6:2. Šmartno je imelo ne-
kaj več dela s finalistom republi-
škega nogometnega pokala - Tri-
glavom, toda rezultat 2:0 je pre-
pričljiv. Oba Šmartno in Rudar 
imata po dveh kolih tri točke in 
sta na vrhu lestvice. Težje delo pa 
so imeli Celjani, ki so začetno vod-
stvo Slovana 0:1 (Voljč) z izredno 
dobro igro izenačili Jug (76. minu-
ta) ter preko Korena (84. minuta) 
zasluženo zmagali z 2:1. Celjski 
vratar Tasič je zastreljal kazenski 
strel. V 3. kolu igra Kladivar v Tr-
bovljah proti Rudarju, Velenjčani 

Šostujejo v Ljubljani proti Iliriji in 
martno v Izoli. 

Medrepubliška liga malega no-
gometa 12. kolo: Tekmovanje v 
drugem jesenskem delu prven-
stva v medrepubliški ligi se je pri-
čelo. Aero je doma premagal Elek-
tro - Rogič 3:2, strelci so bili Vi; 
denšek, Gajser in Perišič. Manj 
uspeha je imel Penal, ki je izgubil 
proti Vulkanizaciji Klep iz Mari-
bora 2:4 (strelca Bojovič in Stan-
cer). Prihodnje kolo - petek: Aero 
v Mariboru proti Vulkanizaciji 
Klep in Penal proti Gold-transfor- j 
matorju. Obe celjski moštvi imata 
8 točk in sta v drugem delu le-
stvice. 

J. K-



I0CNE 
VETKE 
r 

je ne osemnajstletna 
iz Celja se je v svojih 

snih letih že nekajkrat 
adno srečala z miličniki, 
.jtletu se je namreč več-
jt zazdelo, da v domači 
j ne more več zdržati in 
pobegnilo. Prejšnji torek 
|So jo miličniki spet obi-
jli. Tokrat si je punca da-
a duška z vpitjem in raz-
jjanjem, kar ni bilo pov-
fj nekaterim v njeni oko-

I V sredo zvečer sta se 
železniški postaji hudo 

rla Nendžat E. in Slave 
ki sta že nekaj časa ime-
neporavnane račune. 

>r se z besedami nista 
3gla sporazumeti, sta 
grabila še pesti. Toda tu-
ta obračun se je končal z 
odločenim izidom. Slave 
sicer šel domov, ker pa 
jnuje prav blizu postaje, 
i mu jeza še ni polegla, 
bgrabil je litrsko stekleni-
0in stekel nazaj na posta-
ikjer je Nendžatu z nekaj 
brci dokazal svoj prav. 
b zadoščenje pa ga bo ver-
jtno stalo zagovora pred 
jdiščem. 

• V četrtek je zavrela kri 
udi Branku Ž. in Adolfu 
^ ki sta svoje moči pome-
to v Škofji vasi. Borba je 
0a neenakopravna, saj je 
Iranko uporabil puško, 
Idolf pa si je v sili pomagal 
kamenjem. K sreči ni bil 
uhče ranjen, za vsak pri-
iier pa so miličniki srbori-
fcmu Branku odvzeli 
[ožje. 

• Jože K. iz Pucove uli-
ev Celju je na cerado vest-
B zapisal registrsko števil-
IO svojega avtomobila. Ne-
nanega tatu pa to ni prav 
nt motilo, da je ne bi ukra-
lel, saj je cerada izvrstno 
iistajala tudi na njegov 
ptomobil, čeprav ima dru-
jačno številko. 

• V ponedeljek zvečer 
liso mogli spati sosedje 
ledža K., ki stanuje na 
Ljubljanski cesti. Nedža je 
lamreč v svojem stanova-
iju bučno razpravljal z že-
lo, ker ga je vzpodbujal al-
lohol, ki je tudi s pestmi 
lokazal, kdo je gospodar 
iri hiši. V potrditev svoje 
tužinske oblasti pa se je 
otil tudi svojega dveletne-
fa sinka. Miličniki so ga, 
poženi nad njegovim po-
Kjem, odpeljali na postajo 
[Ulice. 

• D.T. z Lokovine pri 
iobrni je že pred časom 
•obegnil iz vzgojnega zavo-

v Višnji gori. Nekaj časa 
t bila doma, v petek pa se 
e namenila v Celje in prišla 
•aravnost na Postajo mili-
te, da bi prijavila roparsko 
&tvino. Neznanec naj bi na 
Mariborski cesti napadel in 
'ukradel torbico z 2.500 di-
^rji. Miličnikom je naved-
4 tudi izmišljeno ime -
^ica Furman - in napač-

letnico rojstva. Nazad-
"ie se je izkazalo, da si je 
^ skupaj izmislila, toda 
Jiiličnikom je to vzelo kar 
Nt ur dragocenega časa. 
"o, D. T. je tačas pet v 
bojnem zavodu v Višnji 
K N.K. 

Požig v Šentjurju 
Prejšnjo soboto je izbruh-

nil v tozdu Lastna proizvod-
nja šentjurskega kmetijske-
ga kombinata požar, ki je 
po prvih ocenah povzročil 
za nekaj starih milijard 
škode. Ogenj, šlo je za oči-
ten požig, je upepelil dva 
kozolca, okoli 100 ton krme, 
50 kubičnih metrov lesa, 
280 ton slame in vrsta stroj-
nih priključkov kot so kom-
bajn, škropilnice, brane in 
drugi, ki so bili v glavnem 
uvoženi. 

Sentjurčane je, poleg veli-
ke gmotne škode (samo zalo-
ge so bile vredne okoli 20 mi-
lijonov), najbolj prizadela iz-
guba silo-kombajna Pottin-
ger, ki ga je kombinat uvozil 
iz Avstrije, kajti čez nekaj 
dni bodo pričeli z žetvijo ko-
ruze. Izguba kombajna pa 
pomeni, da bodo lahko delali 
le s polovičnimi zmogljivost-
mi. Položaj bodo skušali re-
šiti s pomočjo šentjurskega 
izvršnega sveta, ki bo skušal 
še pred žetvijo koruze dobiti 
uvozno dovoljenje za nov si-
lo-kombajn. Primanjkljaj 
krme pa bodo v kombinatu 
nadomestili z nakupom pe-
snih rezancev, ki imajo pri-
bližno enako hranilno vre-
dnost kot seno. Sentjurča-
nom je žal tudi za enim 
izmed pogorelih kozolcev, ki 
ni bil le veliko vreden, za 
gradnjo novega ne bi bilo do-

volj niti 10 milijonov, ampak 
je verjetno tudi zadnji kozo-
lec na Štajerskem, ki je bil 
zgrajen še pred drugo sve-
tovno vojno. Škodo ocenjuje 
posebna komisija, natančni 
podatki o njeni višini pa bo-
do znani konec tedna. Takrat 
se bo tudi vedelo, kolikšen 
del nastale škode bo pokrila 
Zavarovalnica Triglav. 

Uprava javne varnosti iz 
Celja je v preiskavi ugotovi-
la, da gre pri požaru v tozdu 
Lastna proizvodnja šentjur-
skega kmetijskega kombina-
ta, za očiten požig. Požiga je 
osumljen 19-letni fant J. R. iz 
Šentjurja. Motiv, ki je vodil 

osumljenca k temu dejanju, 
Organi za notranje zadeve še 
proučujejo. 
Goreti pa je začelo med 
osmo in deveto uro zvečer, 
medtem ko so v kombinatu 
zvedeli za požar šele okoli 
desete ure. Požara niso opa-
zili prej tudi zato, ker je 
obrat, v katerem je gorelo, 
precej oddaljen od gospo-
darskih poslopij. Gasilci so 
gasili požar vse do četrte ure 
zjutraj, gasilo pa je devet ga-
silskih enot, Sentjurčanom 
so pri gašenju pomagale tudi 
gasilske enote iz Šmarja in 
Celja. 

VILI EINSPIELER 

Požar v Šentjurju, je povzročil nekaj deset milijonov 
škode, uničil pa je dva kozolca, silo-kombajn in veliko 
krme, lesa... 

Sodišče zvišalo kazen za umor 
Višje sodišče v Celju je 

zvišalo kazen 32-Ietnemu 
Branku Krajšku, ki je umo-
ril svoje dekle Vlasto Vra-
bič. Prvostopenjsko sodišče 
mu je prisodilo 7 let zapora, 
višje sodišče pa je kazen 
zvišalo na 10 let zapora. 

Na sodbo, ki jo je letos 
aprila izreklo Celjsko temelj-
no sodišče, enota Celje, sta 
se pritožila tožilec in zago-
vornik obtoženega. Branilec 
je menil, da je kazen previso-
ka, tožilec pa je zahteval viš-
jo kazen in pa da se ugotovi, 
da je Krajšek moril na zahrb-
ten način. 

Sodniki višjega sodišča so 
menili, da je bilo na prvi 
stopnji pravilno ugotovljeno 
dejansko stanje in tudi kvali-
fikacija, torej da ne gre za 
umor na zahrbten način. Pač 
pa je senat menil, da so na 
prvi stopnji preveč ovredno-
tili nekatere olajševalne oko-
liščine in izrekli prenizko ka-
zen. Tako so precenili obto-
ženčevo priznanje, preveliko 
težo oziroma pomen pa so 
dali tudi Krajškovemu po-
skusu samomora, ki naj bi 
pokazal njegov kritični 
odnos do dejanja, višje sodi-
šče pa je menilo, da se je za 

ta korak odločil bolj zato, ker 
je spoznal, da je izgubil de-
kle. 

Poleg tega je senat na prvi 
stopnji izrekel milejšo ka-
zen, ker je upošteval dopri-
nos oškodovanke, to je Vla-
ste V., višje sodišče pa je me-
nilo, da takega doprinosa ni 
bilo: to, da je bila z njim bolj 
stroga, da je rekla tisto uso-
dno noč, da ne bo živela z 
njim, da so bili starši neraz-
položeni do Krajška, so obi-
čajne življenjske okoliščine, 
menijo sodniki, ki ne morejo 
biti povod za umor. Pri zvi-
šanju kazni pa so na višjem 
sodišču upoštevali še Kraj-
škovo trdovratnost, saj je de-
kle najprej udaril s kladi-
vom, potem pa odšel še po 
sekiro in jo pokončal. Upo-
števali pa so tudi dejstvo, da 
je bilo v zadnjih dveh letih 
prav v Celju precej umorov. 

S. ŠROT 

V celjskih vrtcih zastrupitev s 
hrano? 

4 
V vrtcih vzgojnovarstvene organizacije Tončke Cečeve v 

Celju je konec tedna zbolelo 42 otrok, šest pa se jih zdravi na 
infekcijskem oddelku celjske bolnišnice zaradi visoke tele-
sne temperature in bruhanja. V vrtcih na Aljaževem hribu, 
Titovem trgu, Aškerčevi ulici ter v vrtcih Tončke Cečeve in 
Hudinja 1 in 2 je 785 otrok, ki imajo eno stično točko za vse 
pripravljajo hrano v centralni kuhinji na Mariborski cesti. 

Ker tudi tokrat niso bili shranjeni vzorci obrokov, vzroke 
obolenja še raziskujejo. Da bi preprečili širjenje obolenja, so 
takoj izločili bolne otroke in uvedli strog higienski režim v 
kuhinji in pri razdeljevanju hrane. Na zavodu za socialno 
medicino in higieno pa so ob izbruhu obolenj v vrtcih po-
novno opozorili, da morajo odgovorni hraniti vzorce obro-
kov, starši pa upoštevati navodilo, da otrok z drisko ne sme 
v vrtec. Za preprečevanje obolenj in hitro odkrivanje vzro-
kov zanje je to malo, kajne? 

MBP 

STE ŽE 
pomsuu 
NA OBJAVO 
V RADIU CELJE! 

Družinsko tragedijo naj bi 
takrivil oče 

Umora svojega očeta, 49-letnega Ljubomira B. iz 
Celja je osumljen njegov sin, 17-letni T. B. O vzrokih za 

družinsko tragedijo še nismo dobili natančnejših 
dodatkov, vse pa kaže, da jo je zakrivil oče, ki naj bi 
Prišel v nedeljo domov vinjen, potem pa se začel prepi-
h i s svojo ženo Vido in sinom. 

Mati in sin sta se zaklenila v drugo sobo, da bi lahko 
v rniru zaspala, oče pa je grozil, da bo zažgal stanovanje 
t i roma vdrl v sobo. To grožnjo je tudi uresničil, a 
takoj, ko je vdrl v sobo, je sin pograbil približno 40 
°entimetrov visoko kovinsko vazo in z njo tako močno 

1 Udaril očeta po glavi, da je bil takoj mrtev. 
S.S. 

Sojenje za umor In poskus umora 
Na velenjskem sodišču so sodili 25-letnemu Omerju Sulj-

kanoviču, ki je obtožen za umor, in Hasanu Karajaču. ki je 
obtožen za poskus umora. 

Suljkanovič in Korajač sta bila udeležena v pretepu, v 
katerem je 7 marca letos, nekaj pred 23. uro v bifeju Druž-
bene prehrane v Titovem Velenju umrl 24-letni Ahmed Ko-
rajač. Tega je takrat zabodel v trebuh Suljkanovič, medtem 
ko je Hasan Korajač v istem pretepu večkrat zabodel Ha-
sana Omerhodžiča, ki so ga prepeljali v bolnišnico v kritič-
nem stanju. 

Na prvem sojenju, ki je bilo pred približno poldrugim 
mesecem, sta se oba zagovarjala, da je šlo za silobran. To-
kratno sojenje pa ni bilo končano do zaključka naše redak-
cije, zato bomo o njem natančneje poročali v naslednji šte-
VILKI- S. S. 





Gasilska društva v celjski občini Piše: Franfo Mauer 

Delovanje društva v mm 1972 
210 1 9 8 3 

Ob 60-letnici obstoja društva 17. 9. 1972 
so sprejeli program desetletnega razvoja 
društva. Program je bil zelo Široko zastav-
ljen. S prizadevanjem vseh članov je bil 
program realiziran. 

V tem obdobju se je društvo zelo dobro 
opremilo. V društvu imajo tri gasilska vozi-
la, in to orodni avto IMW kombi »Gasilec 
2000«, avtocisterno TAM 5000 T s 5000 litri 
vode in kombinirano vozilo TAI\1 4500 z 
2500 litri vode; priklopno prevozno lestev 
22 m. Nadalje imajo napravo Roglis in dr-
salne vreče, vse za reševanje iz višjih nad-
stropij, dihalne aparate in zaščitno obleko 
pred vročino. Za industrijske požare imajo 
opremo za gašenje s peno in dva merzerja 
na prah S 50 za kemične požare. V vseh 
vozilih so radio zveze. Skratka, društvo je 
sodobno opremljeno z gasilsko tehniko in 
opremo ter se tako sposobno vključiti v vse 
gasilske in reševalne akcije. Da je društvo 
tako opremljeno je predvsem zasluga SIS 
za požarno varnost občine Celje, ki je pri-
spevalo 70% vrednosti opreme. Ostanek je 
pokrilo društvo iz lastnih sredstev, pridob-
ljenih z opravljanjem gasilskih straž in 
ostalo dejavnostjo. 

Na kadrovsko izobraževalnem področju 
je izpit za gasilce opravilo 18 članov, izpit za 
strojnika so opravili 4 člani, izpit za nižjega 
častnika je opravilo 8 članov, za gasilskega 
častnika je položilo izpit 5 članov. Tako je 
društvo pridobilo strokovni kader mlajše 
generacije, kar se je odražalo na vseh po-
dročjih delovanja. 

Pridobivanje novih mladih članov je bila 
tudi ena glavnih nalog. Število članstva se 
je povečalo od 69 v letu 1972 na 94 članov v 

letu 1983. Vključili so 12 pionirjev in mla-
dincev. V društvu pa še vedno ni ženske 
desetine. 

Društvo se je redno udeleževalo vseh ob-
činskih in republiških tekmovanj tor dose-
glo dobre rezultate. Članska desetina je bila 
leta 1974 občinski prvak, prav tako pa tudi 
veterani. 

Društvo je bilo zelo uspešno pri obnovi 
gasilskega doma. Obnovili in uredili so 
dvoriščno stavbo, kjer imajo lepe klubske 
prostore. Asfaltirali so dvorišče in opravili 
še druga dela v gasilskem domu. Gasilski 
dom je popolnoma obnovljen, prekrili so 
streho, obnovili žlebove in odtočne cevi ter 
prepleskali okna in vrata. Obnovili so elek-
troinštalacijo in v dvorani položili nov par-
ket. Z novo fasado so takorekoč gasilski 
dom obnovili znotraj in zunaj. Za vsa dela 
so porabili 490.000 din, od SIS za požarno 
varnost so dobili 160.000, razliko pa je član-
stvo prispevalo s prostovoljnim delom in 
lastnimi sredstvi. Opravljeno je bilo okrog 
2960 ur prostovoljnega dela. 

Funkcionarji gasilskega društva po letu 
1945 

Predsedniki: Karel Koštomaj, Drago 
Komerički (1953-1969, sedaj častni pred-
sednik); Ivan Pasero, Vili Spat. 

Poveljniki: Karel Koštomaj, Franc Jak-
še, Avgust Filip, Franc Ažman, Ivan Jur-
gec. 

Tajniki: Franc Speglič, Blaž Koren, 
Franc Rozman, Ludvik Gajšek, Ivan Ber-
glez, Milan Mihelak, Katica Mihelak. 

Operativna dejavnost društva je bila pov-
sod vidna. Poleg tega, da so se udeleževali 
vseh tekmovanj so bili približno na 60 poža-
rih z 480 ur gašenja. Požari so bili pretežno 
gozdni in na kmetijah ter drugih objektih. 

Tesno sodelovanje imajo z družbenopoli-
tičnimi organizacijama in krajevno skup-
nostjo Gaberje. Društvo tudi redno uspo-
sablja enote civilne zaščite. 

(Nadaljevanje prihodnjič) 

Upravni in nadzorni odbor Gasilskega društva Celje-Gaberje ob 60-letnici. 

Slavnostna proslava 60-letnice GD Celje-Gaberje pred upravnim poslopjem EMO leta 



Stil, ki prihaja 
Kakovost tn modnost sta vodili Korsovo proizvodnje 

V 530-članskem kolek-
tivu Korsa iz Rogaške 
Slatine so ob polletju za-
beležili nekatere po-
membne gospodarske re-
zultate. Za 95 odstotkov 
so povečali dohodek gle-
de na isto obdobje lani, 
za 77 odstotkov celotni 
prihodek, a kar je najpo-
membneje, v indeksnem 
pregledu podatkov ima 
Kors nadpovprečne 
predvsem tiste rezultate, 
ki kažejo na kakovost 
gospodarjenja (ekono-
mičnost, rentabilnost). 
Prav po teh je Kors med 
uspešnejšimi delovnimi 
organizacijami v šmar-
ski občini, pa tudi med 
istorodnimi organizaci-
jami v Sloveniji in Jugo-
slaviji. 

V prvih šestih mesecih 
letošnjega leta so v Korsu 
povečali tudi obseg izvoz-
nih storitev kar za 285 od-
stotkov v primerjavi z 
istim obdobjem lani. V 
letnem planu so namreč 
predvideli, da bodo okoli 
60 odstotkov proizvodnih 
zmogljivosti usmerili v 
izvozno dejavnost, s kate-
ro zadovoljujejo naročni-
ke v ZR Nemčiji, ZDA in 
v drugih zahodnoevrop-
skih državah ter v obliki 
klasičnega izvoza tudi 
kupce v CSSR. Takšni 
odločitvi je seveda botro-
vala vse večja potreba po 
devizah, delavci pa so jo 
podprli še s sklepom, da 

bodo delali tudi ob sobo-
tah, če bo potrebno, samo 
da bi izpolnili vsa tuja na-

ročila. Odločitev se jim je 
obrestovala, saj so ob pol-
letju izvoz svojih storitev 

močno povečali in z njim 
iztržili 95 milijonov dolar-
jev. V Korsu pa se na moč 
trudijo, da bi se z roko v 

-roki z domačimi proizva-
jalci tkanin tudi sami vpi-
sali v krog klasičnih 
izvoznikov in tudi v tuji-
no z izdelkom prodali tu-
di domačo zamisel in tka-
nino. 

Seveda pa naloga ni 
lahka, saj je povezana z 
vodilom, ki ga v proiz-
vodnji Korsovih izdelkov 

vseskozi postavljajo na 
prvo mesto: dosegati več-
jo kakovost in modnost 
izdelkov iz programa 
športne konfekcije ter 
oblačil za prosti čas. 
Hkrati s tem pa želijo z 
vlaganji na manj razvitih 
območjih v Korsu pove-
čati proizvodne zmoglji-
vosti in s tem odpreti tudi 
izvozu večje količinske 
možnosti, z vlaganji v ob-
stoječo proizvodnjo pa 
odpraviti nekatera ozka 
grla ter delno modernizi-
rati proizvodnjo. V zvezi s 
tem načrtujejo tudi do-
datno zaposlitev okoli šti-
ridesetih delavcev, veči-
noma lastnih štipendi-
stov, ki jih imajo z letoš-
njim letom v Korsu sku-
pai enainštirideset. 

V Korsu, ki je član YU ski poola, bodo letos izdelali tudi termo oblačila za žensko 
smučarsko reprezentanco Jugoslavije in za reprezentanco pionirjev. 

Z nekaterimi izbranimi izdelki se je Korsovo ime letos 
pojavljajo tudi v prodajni ponudbi YU butikov. Za pope-
stritev turistične ponudbe v Rogaški Slatini pa se v Korsu 
odločajo o tem, da bi v tem kraju odprli lasten lokal z 
unikatnimi izdelki. 

Ob prazniku občine Šmarje pri Jelšah čestita ko-
lektiv Korsa vsem delovnim ljudem in občanom 

Novo gostišče v Kpzjem »Pri ribniku« prispeva k slikovitosti okolja. 

Podoba preteklosti v pokrajini 
Kozje in s tem tudi Spo-

minski park Trebče, bosta v 
času praznovanja 9. septem-
bra, praznika občine Šmar-
je pri Jelšah, bogatejša za 
nov gostinski objekt, ki ga 
bodo odprli 7. septembra. 

Gradnjo gostišča v Kozjem 
so narekovale potrebe. Kozje 
je kraj, ki se hitro razvija in 
postaja pravo majhno delav-
sko središče. Kot takšno po-
t rebuje tudi primeren go-
stinski objekt. Se bolj je v 
prid gradnje tovrstnega ob-
jekta govorilo dejstvo, da se 
Kozjansko s Spominskim 
parkom v Trebčah razvija v 
turistično območje, kamor 
prihaja vse več gostov, zlasti 
tistih, ki hodijo na izlete iz 
bližnjega zdravilišča v Atom-
skih toplicah in iz zdravilišča 
v Rogaški Slatini. 

Novo gostišče v Kozjem 
bo turistom, ponudilo pri-
meren prostor za oddih, za 
okrepčilo, bodisi s hrano ali 

pijačo. To bo kraj za krajši ali 
daljši postanek, pomenek, 
razvedrilo. Tudi za rekreaci-
jo je v novem gostišču dobro 
poskrbljeno. V sklopu gosti-
šča je namreč tudi dvostezno 
avtomatsko kegljišče. 

Za gradnjo objekta so se 
odločili v temeljni organi-
zaciji TTG-ja, v Atomskih 
toplicah v Podčetrtku, kjer 
so se redno soočali s proble-
mom, kje najti primeren 
prostor za postanek svojih 
gostov ob ogledu zanimivih 
zgodovinskih objektov in 
slikovite pokrajine. 

Posebno pozornost vzbuja 
arhitekturno do potankosti 
izdelan oziroma zgrajen ob-

jekt. V temeljni organizaciji 
Atomske toplice v Podčetrt-
ku so si predvsem prizadeva-
li, da bi gostišče ne izstopalo 
iz okolja, zato so se odločili 
za tipsko gradnjo. Danes, ko 
objekt stoji, je težko verjeti, 
da bi bil lahko še kje podo-
ben, ki bi tako dosledno upo-
števal arhitekturne zakonito-
sti, ki jih terja težnja po ohra-
nitvi podobe iz preteklosti. 
Gostišče ohranja videz nek-
danje kozjanske kmečke hi-
še, pri tem pa ni prav nič 
okrnjena njegova namemb-
nost. 

Otvoritev gostišča v Koz-
jem bo jutri ob 15. uri, na 
dan, ko bodo delovni l judje 
in občani Kozjega praznovali 
tudi svoj krajevni praznik. 

Delavci TTG iz Atomskih toplic čestitajo občanom 
občine Šmarja ob prazniku in vas vabijo v nov 
objekt 

Več kruha iz slatinske pekarne 
V l¥lerxovl Industrijski pekarni v Rogaški Slatini spečejo 
dnevno 10 ton kruha In 10 tisoč kosov pekovskega peciva 

V Merxovi industrijski 
pekarni v Rogaški Slatini, 
ki zaposluje 70 dleavcev, 
večinoma pekov in slašči-
čarjev, so ob istem številu 
zaposlenih in brez nadurne-
ga dela v prvem polletju po-
večali obseg proizvodnje 
kruha za 10,4 odstotka, sla-
ščic pa kar za 31,2 odstotka. 

Ob šentjurski in šmarski 
občini ter Kumrovcu je na-
mreč letos prevzela skrb za 
oskrbo s kruhom še na ob-
močju Krapine. Tako pekar-
na dnevno speče okoli 10 ton 
devetih vrst kruha, med nji-
mi tudi iskan kozjanski 
kruh, pa tudi 10 tisoč kosov 
drobnega pekovskega peci-

va, od katerega najbolj slovi-
jo orehovi in sirovi zavitki iz 
listnatega testa. 

Za potrošnike je posebej 
pomembno to, da že do 9. 
ure zjutraj dobijo svež kruh 
na vseh prodajnih mestih, pa 
tudi v obratih družbene pre-
hrane. Merxova industrijska 
pekarna ima namreč organi-
zirano lastno distribucijsko 
službo in ima lastna vozila, s 
katerimi vozijo kruh do vseh 
prodajnih mest. Ne glede na 
vremenske razmere mora bi-
ti kruh pravočasno na trgov-
skih policah. To je moto, ki 

se ga slatinski peki trdno dr-
žijo. 

Sicer pa ima Merxova in-
dustrijska pekarna v Roga-
ški Slatini tudi svojo proda-
jalno, v kateri ponuja kup-
cem celotno paleto svojih 
proizvodov. To je enota Sla-
ščičarna, katere posebnost je 
tudi ta, da je še ob nedeljah 
ustrezno založena s kruhom. 
Pekarna se namreč želi prav 
s kakovostno in stalno oskr-
bo s svojimi proizvodi vklju-
čiti v ponudbo zdraviliškega 
turizma v Rogaški Slatini, pa 
tudi na širšem območju. 

Kolektiv Merxove Industrijske pekarne iskreno 
čestita ob prazniku občine Šmarje pri Jelšah 

Vozniki so že nared, da pravočasno prepeljejo svež kruh v trgovine, do potrošnikov. 



IT Glinu so rezultati 2e boljši 
— • - - - - ' - • ' - -

proizvodnjo žolljo uskladiti z ostalimi lesnimi predelovalnimi organizacijami v 
ftpubllkl 

V delovni organizaciji Gorenje 
jjin Nazarje si letos prizadevajo, da 
dosegli povprečne rezultate v svoji 

^no predelovalni panogi, kar pome-
jjf da morajo nekajletno slabše go-
zdarjenje spremeniti v pozitivno 
[jbanjte- Proizvodnja je dobra, tudi 
'isto, kar so zamudili v začetku leta 
jradi slabe oskrbe bodo verjetno 
[jjiko nadoknadili, svojim ciljem pa 
p bliže tudi zaradi trenutno dobre 
prodaje stavbnega pohištva in izdel-
av iz ivernih plošč. 

Z notranjimi spremembami, ki se 
kažejo predvsem v boljših odnosih, z 
manjšimi organizacijskimi spremem-
bami, ter s pripravljenostjo delavcev, 
d je sprožila širšo akcijo za izboljšanje 
položaja, kajti v preteklem obdobju so 
postajali tudi za gospodarskimi giba-
nji v občini, so že dosegli boljše rezul-
tate. Proizvodnjo, pa tudi prodajo 
stavbnega pohištva želijo uskladiti z 
ostalimi proizvajalci v republiki, kajti 
mnoge naše proizvajalce, pa tudi Glin, 
bremeni široka paleta proizvodov. 
Takšno usmeritev so že letos dopolnili 
tudi z inženiring prodajo stavbnega 
pohištva. 

Za doseganje ciljev, za tekoče izbolj-
šanje poslovanja, so sprejeli več krat-
koročnih ukrepov, razmišljajo pa tudi 
0 dolgoročnih nalogah, predvsem pa o 
dograjevanju notranje organiziranosti, 
kadrovski krepitvi in izboljšanju sa-
moupravnih odnosov. Posebna naloga 
je tudi posodobitev tehnologije. Nekaj 
:ega so letos uresničili z nakupom in 
montažo lupilnega stroja za lupljenje 
drevesne skorje, kar je posodobilo 
proizvodni proces, boljša pa je tudi 
kvaliteta lesa. Se bolj se bodo pocenili 
itroški energije, saj odpadke uporab-
iajo v lastni kotlovnici, na katero se je 
1 priključila tudi delovna organizaci-

ja Elkroj, ogrevali pa bodo tudi zdrav-
stveno postajo. Po adaptaciji kotlovni-
ce bodo možnosti za izkoriščanje takš-
ne cenejše vrste energije še večje. 

Polletni rezultati gospodarjenja so, 
kljub resnim težavam v začetku leta, 
dokaj spodbudni, ob inženiring proda-
ji pri gradnji in opremljanju stanovanj, 
v Glinu uspešneje razvijajo tudi proiz-
vodno kooperacijo z zasebnimi obrtni-
ki in organizacijami združenega dela. 
Tako so bili doseženi rezultati pri 
ustvarjanju celotnega prihodka, do-

hodka in čistega dohodka nad pov-
prečjem občine, s povečanjem oseb-
nih dohodkov pa so začeli odpravljati 
eno od kritičnih točk, ki so zaviralno 
vplivale na pripravljenost za boljše de-

lo. V Glinu se zavedajo, da morajo biti 
rezultati ob koncu leta še ugodnejši, 
ustvariti morajo namreč potrebna 
sredstva za sklade za modernizacijo 
proizvodnje in razvoj novih progra-

Delavci Glina se pridružujejo 
čestitkam ob prazniku občine 
Mozirje in ob 40 letnici osvobo-
ditve Gornje Savinjske doline 

Poleg stavbnega pohištva, vezanih 
in termo oken ter vrat in ivernih 
plošč, opažo" in predsobnih garnitur 
»Jutro« je doma pa tudi na tujem ce-
njen program oplemenitenih pohiš-
tvenih ivernih plošč, ki so lahko 
oblepljene z melaminskimi papirji, 
poliesterilizirane z UV poliestrom ali 
furnirane z domačimi in eksotičnimi 
furnirji. Oplemenitenje z melamin-
skimi papirji omogoča uporabo vseh 
vrst imitacij furnirjev, tekstila, us-
nja in kamna. Površine so finalno ob-
delane, na željo naročnikov pa izdela-
jo tudi grobo krojene formate ali pa 
že robno furnirane. 

Poliesterizirane plošče so lahko iz-
delane v grobih formatih in so lahko 
obrušene ali ne, furnirane plošče pa 
dobavljajo v formatih z grobim prire-
zom ali s furniranimi robovi, vendar 
brez površinske obdelave. 

Predsobna garnitura »Jutro 

Lupilni stroj pomeni za Glin in Nazarje veliko pridobitev. 

Vsako leto nov izdelek 
Takšen cilj si zastavljajo v Gorenjevem tozdu MGA v Nazarjah 

Sedimo v veliki delovni sobi direktorja tozd Mali 
gospodinjski aparati v Nazarjah Marka Purriata, za 
stenami pa je slišati enakomeren ropot strojev, s po-
močjo katerih človeške roke proizvajajo za današnje 
potrebe gospodinjstva vse bolj potrebne pripomočke. 
Marko Purnat je v modrem delovnem plašču in sploh 
ne daje videz direktorja, kot smo jih navajeni v veli-
kih tovarnah. Sproščen je, ljubezniv v odgovorih, 
vmes pa svoje kritično pripovedovanje zabeli še s 
kašno prispodobo, da bi bolje razumeli sedanjo situa-
cijo, v kateri se nahaja tudi tozd MGA, Gorenje gospo-
dinski aparati. 

»V letošnjem letu zelo dobro uresničujemo delovne 
naloge kljub vsem težavam. Vse pa bomo zmogli s še 
dodatnimi sedemnajstimi delovniki, od katerih smo jih 
deset naredili že v prvem polletju. Ob tem smo se stro-
kovni in administrativni delavci tudi odločili, da bomo 
poleg rednega dela napravili še dvanajst solidarnostnih 
delavnikov v proizvodnji. To je potrebno tudi zato, ker 
je premalo delavcev in jim pomagajo še režijci, da bi 
izpolnili planske naloge,« pripoveduje Marko Purnat. 

MGA je mlada terrteljna organizacija v sklopu Gore-
nje Gospodinjski aparati (prej Gorenje TGO), saj je bila 
ustanovljena pred štirinajstimi leti. Danes je v njej zapo-
slenih 354 delavcev predvsem iz mozirske občine oz. 
Zadrečke in Savinjske doline. Med vsemi zaposlenimi 
je kar dve tretjini žensk. 

Po letnem načrtu morajo narediti preko milijon 
komadov različnih MGA aparatov: mikserjev, rezal-
nih strojev, kavnih mlinčkov, varilnih strojčkov, 
stenskih tehnic, ur in budilk. To so posamezne sku-
pine MGA proizvodov, ki jih izdelujejo v različnih 
inačicah. 

Preko 500 tisoč komadov celotne proizvodnje bodo 
izvozili in to predvsem na zahodno tržišče ter delno tudi 
na vzhod v CSSR, Madžarsko, Bolgarijo in Romunijo, 
medtem ko letos ne bo izvoza v Sovjetsko zvezo. Izvoz 
na vzhod (razen v CSSR) je pomemben tudi zato, ker so 
izdelki plačani z dolarji. Izvažajo v vse države zahodne 
Evrope, Ameriko, Kanado (kamor so začeli izvažati lani 
septembra) in Avstralijo. Tržišče slednje so začeli osva-
jati letos junija, ko so začeli izvažati mikserje. Gre za 
veliko tržišče, kjer pričakujejo še večja naročila kot 
doslej. Letos naj bi izvozili 60 do 70 tisoč mikserjev, 
prihodnje leto pa še več. Zaradi tega bodo prihodnje 

leto morali v tovarni tudi povečati dnevno proizvodnjo 
mikserjev od 1300 na 2000 komadov. 

Letos načrtujejo v MGA za 910 milijonov din proiz-
vodnje, od tega pa bo šlo kar za 500 milijonov izdelkov v 
izvoz. 

V šestih mesecih so v MGA izdelali 317 tisoč 110 
komadov malih gospodinjskih aparatov ali 101 odstotek 
letnega plana. Vrednostno je to 500 milijonov din ali 97 
odstotkov letnega plana. Samo na konvertibilno po-
dročje so izvozili 171 tisoč komadov MGA (37 odstotkov 
letnega plana). Povpraševanje je izredno veliko, še večje 
pa bo v drugem polletju, zato bodo delali samo za izvoz. 
Tako bodo »potovali« v tujino, vsi mikserji 79 odstotkov 
vse proizvodnje kavnih mlinčkov. 

V šestih mesecih je bil v MGA celotni prihodek 556 
milijonov din ali 90 odstotkov več kot v istem obdobju 
lani. Dohodek je bil 154 milijonov din (46 odstotkov 
več), čisti dohodek 107 milijonov din (51 odstotka več) 
in ostanek čistega dohodka 55 milijonov din (58 odstot-
kov več kot lani. Vsi indeksi tako kažejo zadovoljujoče 
rezultate in obvladujejo materialne stroške. Zal pa cene 
repromateriala hitro rastejo, zato bodo morali dvigniti 
cene svojim izdelkom, česar doslej še niso naredili. 

Se vedno je problem pravočasne dobave repromate-
riala, ki tudi ni vedno dovolj kvaliteten, medtem ko 
količinsko zaenkrat odgovafja. Posledice občutijo pred-
vsem delavci sami zaradi prerazporejanja delovnega 
časa (dela se takrat, ko je material, pa čeprav ob nede-
ljah). 

Poseben problem je iztrošenost strojnega parka, v 
katerega v vsem Gorenju v zadnjih letih niso kaj dosti 
ali pa nič vlagali. Kljub slabim strojem pa je treba 
dosegati visoko kakovost, kajti to zahteva tržišče. »Na 
zahodu je konkurenca izredno huda in če se hočeš 
obdržati, se boš samo s kvaliteto,« je odločen Marko 

Po vseh teh ugodnih rezultatih pa Marko Pirnat 
zagotavlja: »Za nas bo najboljši pogoj za obstanek in 
dobro življenje to, če se bomo vsako leto predstavili 
na tržišču vsaj z enemi novim domačim izdelkom. 
Upamo, da bo šlo.« 

Purnat. »Mi pa smo v razkoraku med iztrošenimi in 
' zastarelimi stroji ter zahtevo po visoki kvaliteti. Pri-
manjkuje nam tudi strokovno usposobljenih kadrov. 
Doslej je vladala velika fluktuacija tudi zaradi nizkih 
osebnih dohodkov. Upamo, da se bo to z novim nači-
nom nagrajevanja uredilo. Veljati naj bi začel s 1. sep-
tembrom in delavci od njega veliko pričakujejo. Osebni 
dohodek bo odvisen od zahtevnosti dela in nalog, koli-
čine, kvalitete dela in gospodarnosti. Vse to bo zajeto v 
gibljivem delu osebnega dohodka, ki bo v višini 30 
odstotkov. Bo pa tudi ta sistem nagrajevanja odprt, kar 
pomeni, da ga bo možno dopolnjevati in razširjati, pač 
glede na situacijo, ki se bo pokazala v praksi. J e pa 
skrajni čas, da smo prešli na nov sistem nagrajevanja, 
ker delavec samo od obljub ne more več živeti. Pri nas 
je bil povprečen OD januar - junij 17 tisoč dinarjev, kar 
je najnižje v občini.« 

Delavci Gorenja, tozd MGA čestitajo obča-
nom občine Mozirje ob njihovem prazniku in 
se pridružujejo čestitkam ob 40 letnici osvobo-
ditve Gornje Savinjske doline. 



Ob prazniku novi proizvodni prostori 
Izboljšani pogoji tlola za delavce tozd Kemija celjske Cinkarne obetajo še boljše rezultate 

V temeljni organizaciji združenega dela Kemija l ju-
bi ja, Cipkarninem tozdu iz Mozirja, bodo praznik ob-
čine proslavili z otvoritvijo prenovljene hale za proiz-
vodnjo antikorozijskih premazov. Z razširitvijo proiz-
vodnje se bodo dosedanje proizvodne zmogljivosti po-
večale za 50 odstotkov, bistveno pa se bodo izboljšali 
tudi pogoji dela. 

Z adaptacijo stare proizvodne hale za proizvodnjo 
barvitov, suhih zemeljskih barv, so pridobili 600 nrr 
koristnih površin z najnujnejšimi skladiščnimi oddelki 
in oddelkom kontrole. Proizvodnja v novih prostorih bo 
za razliko od prejšnje precej mehanizirana, manj bo 
fizičnega dela, saj bo transport prahu in smol tekel po 
cevovodih. Prejšnje prostore za proizvodnjo antikoro-
zijskih premazov bodo adaptirali v skladišče. 

Za tehnološko bolj urejeno proizvodnjo, s katero 
bodo ustvarili tudi za 50 odstotkov boljše rezultate kot 
prej, bo potrebno več strokovnega dela, predvsem v 

V Kemiji so že ob poletju dobro presegli začrtane 
naloge, tako da so tudi z osebnimi dohodki v vrhu 
mozirske občine. Največje težave imajo s plačeva-
njem obresti za obratna sredstva. Medtem ko so lani 
na zaposlenega plačali 35 tisoč dinarjev obresti, je 
letos ta številka še mnogo višja - kar 84 tisoč din na 
zaposlenega. 
tehnološki pripravi dela in pri razvoju, zato bo potrebno 
bistveno izboljšati tudi kadrovsko s t rukturo zaposle-
nih, kar pa so si s št ipendiranjem na srednjih in visoki 
šoli že zagotovili. 

V tozdu Kemija, kjer izdelujejo predvsem premaze za 
industrijsko zaščito, manj pa za široko porabo, dobro 
poslujejo in so po rezultatih v vrhu mozirskega gospo-
darstva. Imajo kar 84,5 odstotni izkoristek delovnega 
časa, kar je tudi najbolje v Cinkarni. Ob tem si prizade-
vajo, takšna so tudi njihova razvojna predvidevanja, da 
bi razvijali proizvodnjo, ki ne bo ogrožala okolja in lepe 
Gornje Savinjske doline. 

Delavci Cinkarne se pridružujejo čestitkam 
ob prazniku občine in ob 40-letnici osvobodi-
tve Gornje Savinjske doline 

Gradbeni delavci so prejšnji teden opravljali še zadnja dela na novi proizvodni 
hali. Cinkarnin tozd Kemija Ljubija po rekonstrukciji nove proizvodne hale. 













Izpolnjena pogodba grče laSkega sodarstva 
Okroglih 00 lot Je Antona Cankarja spodbudilo k novi pogodbi - za še deset let 

Prisrčen in prijazen spre-
jem človeka, s katerim nisi 
imel še nikoli ničesar opra-
viti, dovolj pove, da mu je 
življenje dokali lo njegov 
jaz. Vendar ne samo to. V 
njem je vel iko drobnih, a 
zanimivih naukov, ki se od 
besede do besede kristalizi-
rajo v en sam življenjski op-
timizem, v voljo do življe-
nja, kakršnega želi vl ivati 
tudi drugim. To potrjuje 
njegov vsakodnevni spre-
hod, če dlje ne, do bifeja pri 
samopostrežbi v Laškem, 
kjer si v druščini privošči 
eno ali dve kavici in posmo-
di kakšno cigareto. In ko mi 
je sam dejal, da se tema nje-
govih pogovorov največ-
krat vrti okrog žensk, po-
tem v to ne gre več dvomiti . 

Takšen je danes Anton 
Cankar, ki je zadnji ponede-
ljek v avgustu slavil visok 
življenjski jubilej, 90-letnico. 
Še sam Anton danes ne more 
verjeti, da je dočakal tako 
dolgo, ker so vsi njegovi 
brat je in sestra, kakor tudi 
starša, pomrli že pri sedem-
desetih. Zato takrat, ko je 
Anton delal pogodbo za 90 
let, ni bil prepričan, da bo 
zdržala. 

»Da se je pogodba tako do-
bro obnesla, gre zasluga že-
ni, ki je nikoli ni videla. Ce bi 
jo našla, bi jo prav gotovo 
raztrgala. Takšne so pač žen-
ske«, še z na smehom pove in 
nadal juje: »Res je, da se ni-
koli n isem hotel preveč živ-
cirati. Zmera j sem bil dobre 
volje, zmerno sem pil in prav 
gotovo je to tudi pr ipomoglo 
k tol ikim letom.« 

Sicer pa Anton Cankar ni 
kozjanske gore list. Rojen je 
bil v Dobrun jah pri Ljublja-
ni in je celo daljni sorodnik 
Ivana Cankarja. Izučil se je 
za sodarja - »pinterja« in 
šestnajst let je delal v pivo-
varni Union. Tovrsten poklic 
mu je še posebno prav prišel 
v prvi svetovni vojni, ko je 
namesto odhoda na fronto 
odšel izdelovat sode. Kasne-
je se je na podlagi razpisa v 
časopisu zaposlil v laški pi-
vovarni, k jer je kot sodar de-
lal vse do upokoji tve. Sodar-
jev je bilo v Laškem bistve-
no m a n j kot v Ljubljani , zato 
pa je bila norma visoka. Tri-
je, kolikor jih je skupa j dolgo 
časa delalo, so morali na dan 

naredit i po dva 25 litrska so-
da. Posebno važno je bilo pri 
izdelavi to, da sod ni puščal, 
ko so ga sestavili. Koliko so-
dov je bilo napravl jenih z 
njegovimi rokami, se Anton 
ne spominja točno. Več sto 
prav gotovol. Tudi kme tom 
je kakšnega starega popravil 
ali pa naredil čisto novega.« 
Od dobrega soda je tudi pija-
ča boljša. Pri tem je zelo važ-
no, da se sod ne zanemari. Ce 
je človek »faulast«, prazen 
sod pusti, ne da bi ga umil in 
ga tako osmrdi. Zato je po-
t rebno prazen sod takoj umi-
ti, dobro posušiti in zažve-
plati, da takšen čaka nove pi-
jače! 

Vse do 85. leta je Anton tu 
pa tam kakšen sod še napra-
vil, pravi pa, da bi ga upal še 
danes, če bi bil kdo, ki bi ga 
priganjal k delu. 

V D o m u upokojencev v 
Laškem preživlja jesen živ-
ljenja s svojo tretjo ženo že 
devet let. Usoda je pač tako 
hotela, da pri ženskah večne 
sreče ni imel. Tako pa je tudi 
naj in razgovor prešel na tisto 
področje, k jer se Anton še 
posebno rad razgovori, in je 
takole razložil, kako je prišlo 
do tret je poroke: »Ko mi je 
druga umrla, se nisem name-
raval več poročiti. Vendar mi 
je postalo dolgčas. Mislil 
sem si, da je še dosti ne-
umnih žensk. Katera se bo že 

našla, da m e bo pobrala. Pa 
sem dal oglas v časopis. Cez 
petdeset se jih je oglasilo. 
Deset im sem odpisal in priš-
le so me iskat. Ena je le bila 
prava. Danes mi sicer očita, 
da takrat ni vedela, da sem 
jih imel že 79 in če bi, me ne 
bi pobrala. Šele čez dolgo ča-
sa sem ji povedal resnico, da 
sem se v časopis dal neka j let 
mlajšega napisati. Vidim pa, 
da je pred enajst imi leti bila 
moja odločitev na mestu.« 

Z ženo se dobro razume, 
zadovoljen pa je tudi z življe-
n jem, ki mu ga nudi dom 
upokojencev. Sprehodi in 
dobra volja ga delajo čilega 
in tudi zdravje mu zaenkrat 
še ne k lubuje preveč. Rad je 
v družbi, se pogovarja z ljud-
mi in kakšno resnico razde-
re. Skratka, dobre volje ga 
vedno najdeš, z velikim opti-
mizmom pa je sam zase na-
pravil pogodbo še za nasled-
nj ih deset let. Prav bi bilo, da 
se uresniči tudi ta. 

VLADO MAROT 

Bodice 
Posnemalniki maščobe v mlečni indu-

striji in prekupčevalci imajo nekaj skup. 
nega - oboji pobirajo smetano. 

Že res, da je večkrat žlahta raztrgana 
plahta - toda tudi raztrgano plahto se 
lahko zakrpa. 

Ljudje in prašiči smo si v nečem po-
dobni - vsak bi rad bil pri koritu. 

Če bo šlo tako naprej, bo v kratkem 
tudi kadrovanje postalo - fušarska de-
javnost 

Nekateri gospodarski ukrepi spomi-
njajo na satiro - Hvalnica norosti. 

Priporočljivo bi bilo, ko bi govorniške 
mikrofone priključili - na detektor laži. 

Po dogodkih bi lahko sklepali, da so 
krave pametnejše od potrošnikov. Krave 
se ne pustijo molzti vsakomur. 

MARJAN BRADAČ 

Troboj zemlja-zrak-voda 
Pomerili so se na trim stezi na Gričku. 

Letalec Janez Poglajen kot predstavnik 
»zraka«, alpinist Franček Knez, ki je za-
stopal »zemljo« in potapljač Emil Gre-
gorčič, ki je nastopil za »vodo«, so odlo-
čali, kdo bo hitrejši na približno 2,5 ki-
lometrov dolgi progi. 

Franček Knez je že na startu »potegnil« 
in ušel tekmecema izpred oči, potem pa 
prednost še povečeval. Njegov rezultat je 
6 minut in 45 sekund, na cilju pa je skro-
mno pripomnil, da ni v formi. Janez Po-
glajen je v finišu premagal Emila Gregor-
čiča, njuna časa pa sta 8:14 oziroma 8:16. 

Emovci, ki so troboj organizirali, so pri-
pravili tudi manjša priložnostna darila. 
Emil se je kot zadnji »obogatil« z »V iter-
ginom«, »C« vitaminom, »Bebimiksom« 
in še nekaterimi podobnimi poživili, 
Franček pa je komaj uspel sprejeti vse 
čestitke, potem pa je že hitel naprej - na 
Himalajo. 

Na fotografiji: na startu so bili še vsi 
trije skupaj (zgoraj), takoj zatem pa je 
Franček zapustil svoja rivala in in z veli-
ko prednostjo pritekel v cilj (levo). 

S. SROT 

Ribarjenja več je vrst 
pazi, kam trnek boš namočil; 
čaka te roštilj ali krst, 
za kaj se boš torej ribič odločil? L :— 

Bucike 
Letos smo imeli 

dolgo poletje in 
kratke dinarje. 

Tudi CIA še ni 
ugotovila, kje je v 
Jugoslaviji Ber-
mudski trikotnik. 

Spomin na po-
trošništvo je vedno 
bolj svetal. 

Ob poplavah teo-
retikov utone veči-
na praktikov, ki 
naj bi teorije ure-
sničili. 

BUCIK 
Leon Cokan - Pred dirko. 


